
SAUk DC UCTURA Proletari din toate țările, uniți-vă!

ORGAN AL COMITETULUI CENTRAL AL UNIUNII TINERETULUI COMUNIST

CUVlNTAREA TOVARĂȘULUI 
NICOLAE CEAUȘESCU.

la Consfătuirea de lucru de la C.C. al P.C.R.,
din zilele de 20-21 octombrie

Stimați tovarăși,

Am dorit ca. in cadrul a- 
cestei consfătuiri, să discutăm 
modul cum se realizează pla
nul pe 1982 și ceea ce trebuie 
să facem pentru a asigura în
deplinirea lui în cele mai bune 
condiții. Fiecare minister și 
județ cunoaște atit ceea ce a 
realizat, cit și ce restante mai 
există, deci se știe ceea ce 
trebuie făcut in continuare. în 
trimestrul IV. pentru a se a- 
sigura îndeplinirea în întregi
me a planului. Problema care 
se^Mne acum este să se ia 
toate măsurile pentru realiza
rea prevederilor și recupera
rea restantelor, acolo unde 
există, precum și pentru a 
realiza chiar o producție su
plimentară la acele ministere 
care au posibilități. îndeosebi 
la Ministerul Construcției de 
Mașini, la Ministerul Materia
lelor de Construcții și Minis
terul Industriei Ușoare.

Trebuie să facem in așa fel 
încit, pe total, să realizăm in 
întregime sarcinile pe 1982. 
Realizarea comenzilor pe care 
le avem și lichidarea restan
țelor la acestea asigură înde
plinirea în întregime a pla
nului. Mai mult, la construc
ția de mașini — ca să iau nu
mai acest exemplu — sînt ne
cesități mult mai mari, dacă 
avem în vedere programele 
pentru asigurarea bazei ener
getice și alte programe speci
ale, pe care trebuie să le în
făptuind in anul viitor.

Un loc important în reali
zarea planului trebuie să-1 o- 
cupe exportul. în general, 
pentru toate țările. Trebuie să 
avem în vedere că realizarea 
exportului atit în țări socia
liste — deci în clearing — cît 
și în devize convertibile ne a- 
sigurâ posibilitatea importului 
necesar pentru desfășurarea 
normală a producției. In mod 
deosebit, trebuie să ne ocu
pam de exportul pe devize 
cmtvertibile. fără a neglija 
însă întregul export, pe care 
trebuie să-1 realizăm. Comen
zile pe care le avem pentru 
trimestrul IV — și chiar co
menzile pe care le avem pînă 
acum — asigură realizarea 
programului stabilit.

Cred că nu este nevoie să 
insist mai mult asupra faptu
lui că trebuie să realizăm în 
întregime producția pentru 
export, începînd din noiem
brie — pentru că sînt produse 
cu ciclu lung de fabricație 
mai cu seamă în construcția 
de mașini — să pregătim deja 
paralel fabricația produselor 
pentru anul 1983. Aceasta este 
valabil, practic, pentru toate 
ministerele. Si la mobilă, și în 
industria ușoară, și în chimie 
există un anumit ciclu, unde 
pentru produsele din trimes
trul I trebuie să începem din 
timp lansarea lor și pregătirea 
fabricației, cu tot ceea ce este 
necesar. Realizînd exportul, 
avem desigur în vedere să se 
asigure, în mod corespunză
tor, și importul stabilit în 
plan, pentru toate .ministere
le. Avem în vedere ca, pe a- 
ceastă bază, să se asigure 
desfășurarea corespunzătoare 
a întregii activități de pro
ducție.

Sînt cunoscute și prevede
rile la import. Doresc însă să 
atrag atenția că unele minis
tere și centrale au venit aici 
cu probleme care arată că nu 
există suficientă răspundere 
în soluționarea problemelor. 
Trebuie spus că există la mi
nistere, la centrale o tendință 
de a aduna unele probleme și 
de a justifica cu ele nereali- 
zarea planului, în loc să se 
așeze și să găsească soluții 
pentru a asigura înfăptuirea 
sarcinilor.

De ce mă refer la toate a- 
cestea? Pentru că nu este ad
mis ca problemele pe care 
trebuie să le soluționeze fie
care minister — și nici un 
minister nu trebuie să amîne 
problemele pe care trebuie să 
le soluționeze — să le lase 
nerezolvate și să le invoce 
pentru a-și justifica, în fond, 
proasta activitate. Eu cer fie
cărui minister — Ministeru
lui Aprovizionării. C.S.P.-ului, 
Comerțului Exterior — să se 
așeze foarte serios și să asi
gure ca tot ceea ce am sta
bilit în plan, atit la export cit

și la import, să fie realizat în 
întregime. Desigur, vom con
tinua — și trebuie să conti
nuăm — să acționăm pentru 
a reduce importurile. Dar 
ceea ce am stabilit acum tre
buie să rezolvăm pentru a 
asigura desfășurarea normală 
a producției.

Este necesar să se acorde 
mai multă atenție probleme
lor asimilării materialelor și 
diferitelor piese, subansamble, 
a aparaturii de măsură și 
control. Multe probleme la 
importuri sînt legate de ne- 
realizarea programelor de in
tegrare. iar acest lucru duce 
la importuri suplimentare. 
Nerealizarea materialelor pre
văzute să fie asimiliate — la 
chimie, la metalurgie îndeo
sebi, dar chiar și la construc
țiile de mașini — duce la im
porturi suplimentare.

Atrag foarte serios atenția 
că trebuie să revedem progra
mele de asimilare, de integra
re a producției. Avem progra
me — nu ne trebuie altele — 
ci măsuri practice, pe între
prinderi, pe centrale, pînă la 
cea mai mică întreprindere, 
în toate domeniile, pentru a 
asigura realizarea și chiar de
vansarea programelor existen
te.

în general, pentru impor
turile mici, trebuie ca institu
tele de cercetare să-și ia an
gajamentul să soluționeze a- 
ceste probleme în sistemul de 
microproducție. Avem aseme
nea institute, le-am vizitat 
chiar zilele acestea, toate au 
o bună dotare, din țară, cît și 
— în marea lor majoritate — 
din import. Au adus din im
port tot ceea ce este mai bun 
și mai scump, dar stau și se 
uită Ia ele, nu le folosesc, nu 
produc cu ele.

Rog ministerele, centralele, 
comitetele județene de partid 
să verifice și să analizeze pe 
fiecare întreprindere aceste 
probleme. Ministerul Aprovi
zionării, C.S.P.-U1 și C.N.S.T.- 

ul — ca organe de specialita
te — trebuie să urmărească și 
să asigure realizarea acestor 
integrări și soluționarea celor
lalte probleme legate de ele.

Și guvernul trebuie să ana
lizeze această problemă, cel 
puțin o dată la zece zile. Este 
o problemă de importanță deo
sebită. Noi. în cincinalul tre
cut, am importat de cîteva 
miliarde dolari datorită nein- 
tegrării și neasimilării în pro
ducție a ceea ce era în plan. 
Nerealizînd integrarea și asi
milarea materialelor și pro
duselor stabilite, a trebuit să 
recurgem la import. Insist a- 
supra acestei probleme pentru 
că ea este de cea mai mare 
importanță pentru asigurarea 
unei bune aprovizionări și 
pentru desfășurarea cores
punzătoare a activității de 
producție.

O altă problemă asupra că
reia vreau să revin din nou 
este problema calității. în ge
neral. trebuie să spunem că 
există o slabă preocupare pen
tru calitate, pentru a asigura 
un nivel tehnic și o funcționa
re corespunzătoare a mașini
lor și utilajelor. Este necesar 
să se pună capăt acestei Stări 
de lucruri inadmisibile. Avem 
o industrie puternică, bine do
tată — și trebuie să facem 
produse de înaltă calitate ! In 
această privință trebuie să se 
treacă și să se rezolve în mod 
hotărît problema asigurării 
standurilor de probă și de con
trol pe faze. Să nu niai plece 
din fabrică nici un produs 
care nu corespunde cerințelor, 
fără a fi supus probelor co
respunzătoare din toate punc
tele de vedere ! Am stabilit de 
mult acest lucru. Desigur, s-au 
făcut multe în această privin
ță, dar nu e rezolvată pînă la 
capăt această problemă. Este, 
deci, neapărat necesar să ne 
așezăm foarte serios să rezol
văm rapid problemele, să fo
losim tot ceea ce avem în 
țară.

Trebuie, de asemenea, să în
tărim controlul de calitate. 
Nu mai trebuie să plece din 
uzină mașini, utilaje care nu 
funcționează. Nu se poate «ă 
găsim justificări. în loc să ve
dem că este indisciplină, este 
dezordine in conducerea unor 
întreprinderi, în execuție. Tre
buie să punem o dată capăt a- 
cestui lucru.

Este necesar — repet, deși 
am mai vorbit și la plenară, 
și în alte împrejurări — să 
luăm măsuri hotărite' pentru a 
asigura buna funcționare a u- 
tilajelor și mașinilor, pentru 
atingerea parametrilor de 
funcționare proiectați. în ace
lași timp, trebuie acționat 
pentru reducerea duratei de 
reparații generale și capitale 
— și nu prelungirea lor. — 
pentru asigurarea din timp a 
pieselor, subansamblelor. pen
tru pregătirea corespunzătoa
re a reparațiilor.

S-a vorbit aici despre unele 
greutăți existente în sectoarele 
calde ale construcției de ma
șini, datorate deficiențelor 
care au existat în trimestrul 
I. în sectoarele calde no: avem 
capacități la ambele ministere 
de construcții de mașini : a- 
vem chiar mai mult decit e 
nevoie. Dar să le folosim la 
întregul potențial, să se lu
creze cu foc continuu. Pentru 
aceasta trebuie. însă, să luăm 
măsuri, să punem drdine. să 
întărim disciplina.

Trebuie să se înțeleagă lim
pede că problema funcționă
rii la întreaga capacitate a u- 
nitâților, ca și a reducerii re
buturilor. constituie unele din
tre problemele de importanță 
deosebită pentru a asigura 
realizarea sarcinilor db plan 
pe care le avem. Rog ministe
rele, centratele, comitetele ju
dețene să ia măsuri concrete, 
pe fiecare unitate, pentru a 
pune ordine, pentru ca în fie
care întreprindere să se lu
creze la întreaga capacitate. 
Și Ministerul Aprovizionării
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Tehnico-Materiale și Contro
lului Gospodăririi Fondurilor 
Fixe, și Comitetul de Stat al 
Planificării, și celelalte organe 
centrale trebuie să controleze 
și să asigure ordinea și disci
plina in aceste sectoare.

Este, de asemenea, necesar 
să luăm toate măsurile in ve
derea asigurării bunei aprovi
zionări tehnico-materiale. De
sigur, planul de aprovizionare 
este stabilit pe baza norme
lor de cfJhsum. Trebuie să ne 
încadrăm in normele de con
sum : in această privință a- 
vem încă rezerve — și tre
buie să continuăm acțiunea 
de perfecționare a normelor 
și de reducere a consumurilor. 
Este necesar să pornim de la 
îmbunătățirea indicelui de fo
losire a materiilor prime și 
materialelor.

Am mai discutat această 
probiemă și am stabilit o serie 
de. măsuri concrete. Avem re
zerve mari la metalurgie, 
unde indicele de scoatere a 
metalului este necorespunzător. 
Avem aici pierderi mari — și 
din aceasta decurge și consu
mul mare de cocs. Tovarășii 
de la metalurgie s-au plîns de 
cocs, dar nu ne-au spus că au 
consumat peste normă 150-200 
de mii de tone. Cu 200 de mii 
de tone cocs asigurau o re
zervă de peste 100 de mii de 
tone. Deci, nu este vorba de 
nelivrarea cocsului, ci de ne- 
incadrarea în normele de con-' 
sum. Aceasta se datorește 
proastei gospodăriri, proastei 
funcționări a utilajelor aflate 
in producție, nerealizării pa
rametrilor, neurmăririi in oțe- 
lării și în furnale ca șarjele 
să se încadreze in normele de 
consum, neîncărcârii cores
punzătoare a furnalelor și o- 
țelăriilor cu metal, astfel in
cit să se asigure folosirea la 
maximum a capacităților, r.e- 
respectării indicelui de scoa
tere a metalului. Tovarășii de 
la metalurgie sint cu aproape 
două procente sub indicele de 
scoatere. Aceasta reprezintă, 
de fapt, depășirea consumului 
de cocs și de alte materiale.

Iată, de aici trebuie să por
nim. Să vedem ce trebuie să 
facă ministerul, centralele și 
întreprinderile respective, ce 
trebuie să facă combinatele si
derurgice și metalurgice pen
tru a se încadra în norme, nu 
să venim și să solicităm ma
terii prime. Solicităm cocs și 
combustibil, in loc să luăm 
măsuri să ne încadrăm în 
normele de consum, care sint, 
în unele cazuri, cu 20-30 la 
suta mai mari decit realizările 
în aceleași domenii pe plan 
international. Trebuie, deci, să 
ne așezăm și să punem ordi
ne în această privință. Noi a- 
vem oțelării și producem oțel 
de circa 200 de ani. Este, deci, 
timpul să introducem și în a- 
cest sector mai multă ordine 
și disciplină!

La construcția de mașini nu 
realizăm indicele de scoatere 
a me,talului — tot cam cu 2 
la sută — ceea ce înseamnă 
că. la 5 000 000 tone de metal, 
avem vreo 100 000 de tone de
pășire a consumului. De ase
menea. se realizează turnarea 
pieselor și livrarea diferitelor 
materiale peste dimensiunile 
stabilite, ceea ce duce și la 
forță de muncă suplimentară, 
și la risipă de metal.

în industria lemnului — mă 
refer la aceasra pentru că am 
vizitat recent o expoziție de 
mobilă — noi am stabilit, prin 
1977, o tipizare a mobilei și a 
altor materiale din lemn de 
construcții. Tovarășii au lăsat 
la o parte tipizarea și, in loc 
să ușureze, să reducă consu
mul de material l-au mărit 
cu 30-40 la sută. S-a făcut 
niște mobilă care nu poate să 
corespundă camerelor pe care 
le construim noi. Putem ușor 
reduce cu 35-40 la sută consu
mul de lemn la mobilă." 
La industria ușoară am stabi
lit deja o reducere — nu 
vreau să mai repet — și tre
buie s-o realizăm. La fel, și la 
alte ministere.

Problema care se pune. — 
și atrag foarte serios atenția 
asupra ei — este de a asigura 
îndeplinirea planului, ceea ce 
impune realizarea indicelui 
de folosire a materiilor prime,

(Continuare tn pag. a IlI-a)

ȘEDINJA CONSILIULUI DE STAT
La *2 octombrie 1982 a avut 

Ioc ședința Consiliului de Stat, 
prezidată de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu. președintele Repu
blicii Socialiste, România.

La <edin*ă au participat, ca 
invita::. viceprim-miniștri ai 
guvernului, miniștri, al*i con
ducători de organe centrale, 
președinți ai unor canișii per
manente ale Marii Adunări Na
ționale.

în cadrul problemelor înscrise 
pe ordinea de zi. Consiliul ăe 
Sta: a dezbătu: și adoptat : De
cretul privind înființarea, orga
nizarea șj funcționarea Consi
liului Național pentru Gospodă
rirea Unitară a Fondului Fun
ciar : Decretul privind înfiin
țarea. organizarea și funcțio
narea Consiliului Silviculturii : 
Decretul pentru modificarea si 
completarea Decretului nr. 2347 
1981 privind înființarea, orga
nizarea si funcționarea Depar
tamentului pentru Construcții 
in Străinătate, precum și stabi
lirea unor măsuri .privind acti
vitatea de construcții in străină
tate : Decretul pentru apro
barea Regulamentului privind 
exploatarea portului liber Su- 
lina : Decretul privind contro
lul pentru trecerea frontierei de 
stat române : Decretul privind, 
obligațiile persoanelor care cer 
și li se aprobă să se stabilească 
definitiv in străinătate de a

TOVARĂȘUL NICOLAE CEAUȘESCU 
a primit pe guvernatorul orașului Cairo

Tovarășul Nicolae Ceausescu, 
președintexe Republicii Socia
liste România, a primit, vineri, 
pe Mohamad Saad El-Din Maa- 
mun, guvernatorul orașului 
Cairo, care efectuează o vizită 
in țara noastră.

La întrevedere a participat 
tovarășul Gheorghe Pană, pri
marul general al Capitalei.

A fost de fată Mohamed Wa- 
fik Hosny. ambasadorul R. A. 
Egipt la București.

Oaspetele a adresat tovarășu
lui Nicolae Ceaușescu vii mul
țumiri pentru invitația de a vi
zita România, pentru înalta 
cinste de a fi primit de șeful 
statului român, arâtir.d. in ace
lași timp, că ii revine înalta 
misiune de a exprima, din par
tea președintelui Hosni Muba
rak. a poporului egiptean, deo
sebita apreciere față de efortu
rile constante ale României, ale 
șefului statului român, persona
litate proeminentă a lumii

Remarcabile succese în muncă ale 
brigadierilor de pe șantierele naționale 
ale tineretului de la Rovinari și Motru 

Tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU
Secretar general- al ParțidiMui Comunist Român, 

Președintele -Republicii Socialiste România
Mult iubite și stimate tovarășe Nicolae 

Ceaușescu,
Actionind tn spiritul prevederilor Programului 

privind dezvoltarea producției de cărbune pe anul 
1982, aprobat de Comitetul Politic Executiv al Co
mitetului Centra! a! Partidului Comunist Român, 
brigadierii celor două șantiere naționale ale tine
retului de Ia Rovinari și Motru vă raportează cu 
mîndrie și satisfacție că au excavat un volum de 
1 milion tone cărbune, ceea ce reprezintă o de
pășire cu 3’4 000 tone lignit a planului pe între
gul an. aceasta constituind o expresie concretă 
a răspunsului nostru entuziast la chemarea dum
neavoastră de a ne angaja plenar în vasta operă 
de consolidare și dezvoltare a bazei energetice 
a țării.

De asemenea, vă raportăm că pînâ în prezent 
s-au excavat și transportat 3,6 milioane metri 
cubi steril, s-a executat un important volum de 
lucrări la amenajarea drumurilor în carierele 
Gîrla, Rovinari-Est, Tismana 1, Jilț Sud și Lu- 
poaia. ia întreținerea unor linii tehnologice și a 
excavatoatelor de mare capacitate cu rotor, va
loarea totală a lucrărilor realizate fiind de 271 
milioane lei, ceea ce reprezintă îndeplinirea pla
nului in procent de 129 la sută.

Angajindu-se hotărit în aplicarea în viață a în- 
flăcăratelor dumneavoastră îndemnuri și chemări, 
izvorîte din necesitatea vie a asigurării prezenței 
tineretului în bătălia eroică pe care o duce po
porul nostru pentru dezvoltarea economico-90- 
cială a patriei, pentru ridicarea României socia
liste pe noi culmi de progres și civilizație, uniu
nea Tineretului Comunist s-a preocupat de asi
gurarea forței de muncă în bazinul carbonifer 
Oltenia, tn prezent în cadrul șantierelor noastre 
naționale desfășurindu-șî activitatea peste 2 000

tineri calificați în meseriile necesare unităților 
miniere.

Rezultatele obținute pînă în prezent, experiența 
acumulată, posibilitățile existente în cadrul celor 
două șantiere naționale ale tineretului, reprezintă 
condițiile care ne permit să ne angajăm, în fața 
dumneavoastră, mult iubite și stimate tovarășe 
secretar general, ca pină la sfirșitui acestui an 
să dăm țării încă 100 000 tone cărbune și să asi
gurăm excavarea și transportul a peste un mi
lion metri cubi steril; în felul apesta brigadierii 
șantierelor naționale ale tineretului de la Com
binatele miniere Rovinari și Motru, împreună cu 
toți brigadierii de pe frontul muncii patriotice 
pentru țară, cinstesc și intimpină prin noi fapte 
de muncă conferința Națională a Partidului Co
munist Român și cea de-a 35-a aniversare a 
proclamării Republicii.

Hotărițî să contribuie cu tot elanul, lor tine
resc la dezvoltarea bazei energetice a țării, la 
realizarea in viitor a independenței sale energe
tice, tinerii din șantierele tineretului — adevă
rate școli de muncă și educație comunistă, a* ge
nerațiilor de tineri — asemenea întregului tineret 
al patriei, se angajează solemn in fâța partidu
lui, a dumneavoastră, mult iubite și stimate to
varășe secretar general, de a nu precupeți nici 
un efort pentru a-și aduce contribuția la făuri
rea viitorului luminos al României socialiste, pre
figurat vizionar in documentele partidului nos
tru, în tezele dumneavoastră, de rezonanță isto
rică și vocație profund, patriotică, revoluționară 
care înflăcărează mintea și inima fiecărui tînăr, 
care ne animă în activitatea desfășurată de 
Uniunea Tineretului comunist pentru educarea 
comunistă, prin muncă și pentru muncă, a tine
rei generații a patriei.

COMITETUL CENTRAL AL UNIUNII TINERETULUI COMUNIST

Prin disciplină și organizare, printr-o bună ritmicitate a producției

DEPĂȘIREA PLANULUI FIZIC 
DETERMINĂ REALIZAREA CU SUCCES 

A CELORLALȚI INDICATORI
..Am reușit in acest an să ne 

onorăm integral contractele Ia 
producția de cărămizi necesare 
pentru finalizarea lucrărilor la 
bateriile nr. 8 de la C. S. 
Galați și nr. 2 ce la C. S. Ca
lau. Aceste contracte au fost 
lichidate încă din primul se
mestru, a ținut să ne precizeze 
chiar de la începutul documen
tării noastre cu privire la sta
diul realizării planului de pro- 
ductie. tovarășa Ileana Heller, 
directorul adjunct al întreprin
derii de produse refractare „9 
Mai** din municipiul Turda. 
Față de anii precedenți, în 1982 
a existat o mai mare preocupa
re pentru fabricarea produse
lor silică termoizolatoare. In 
acest sens ne-am autoutilat cu 
o instalație de măcinare a coc
sului. fapt ce a condus la sa
tisfacerea m cea mai mare 
parte a cerințelor pentru acest 
produs solicitat prin contracte 
cu beneficiarii. Totodată, mea- 
ționez că la produsele de uz 
curent (cărămizi pentru cuptoa
re de topit sticlă — pentru 
reparații capitale — și pentru 
bolii cuptoare electrice) am 
livrat întreaga cantitate con
tractata cu întreprinderile de 
sticlărie și cu oțelăriile*'.

Exprimat în limbajul cifrelor 
cele 21 691 t cărămizi de uz cu
rent livrate pe primele 9 luni 
Înseamnă nu numai realizarea 

plăti integral datoriile pe care 
le au față de stat, organizații 
socialiste și persoane fizice, pre
cum și de a restitui unele chel
tuieli suportate de .stat cu șco
larizarea lor ; Decretul pentru 
modificarea și completarea De
cretului nr. 328/1966 privind ‘cir
culația pe drumurile publice.

în continuare, Consiliul de 
Stat a examinat și ratificat : 
Convenția dintre Guvernul Re
publicii Socialiste România și 
Guvernul Regatului Maroc pen
tru evitarea • dublei impuneri în 
materie de impozite pe venit, 
semnată la București la 11 sep
tembrie 1981 ; Acordul pripind 
dezvoltarea pe termen luâg a 
cooperării tehndco-economice și 
a schimburilor comerciale intre 
Guvernul Republicii Socialiste 
România și Guvernul Republicii 
Irak, semnat la Bagdad;la 17 iu
nie 1982 : Schimbul de Note 
verbale din 15 aprilie și 15 iu
nie 1982. privind modificarea 
unor prevederi ale Acordului pe 
termen lung de colaborare eco
nomică și cooperare industrială 
și tehnică între Republica So
cialistă România și Republica 
Eleniț, semnat la Atena la 29 
martfe 1976.

Toate decretele și tratatele in
ternaționale menționate au fost, 
în prealabil, examinate și avi
zate (favorabil de comisiile per
manente ale Marii Adunări Na- 

contemporane, pentru instau
rarea unei păci globale, juste 
și durabile în Orientul •'Mijlociu. 

Tovarășul Nicolae Ceaușescu 
a mulțumit pentru sentimentele 
exprimate și a rugat să se 
transmită președintelui Repu
blicii Arabe Egipt, Hosni Mu
barak, un salut călduros și cele 
mai bune urări, iar poporului 
egiptean prieten — pace și 
prosperitate.

In timpul întrevederi au fost 
evocate cu satisfacție bunele 
relații de prietenie și colabo
rare statornicite între România 
și Egipt, subliniindu-se rolul 
decisiv al dialogului la nivel 
înalt româno-egiptean în dez
voltarea și amplificarea acestor 
raporturi.

Totodată, a fost exprimată 
dorința comună de a extinde și 
în viitor aceste relații în diver
se sfere de activitate, inclusiv 
pe arena internațională, în fo
losul celor două țări și popoare, 

integrală a contractelor, ci și 
depășirea acestora (prin con
tract era prevăzută cantitatea 
de 21 004 t). O cifră ce vorbeș
te de la sine despre principala 
direcție de acțiune a oamenilor 
muncii, a tinerilor de aici, de 
seriozitatea și înalta responsa-

La întreprinderea 
de produse 
refractare 

..9 Mai" — Turda

bilitate muncitorească de care 
dă dovadă zi de zi colectivul 
de la ,,9 Maiu Turda. Preocu
parea susținută pentru folo
sirea judicioasă a capacităților 
de producție pentru exploa
tarea rațională a instalațiilor și 
mașinilor din dotare, buna or
ganizare a muncii in fiecare 
atelier de producție, întărirea 
disciplinei sînt factori care au 
condus nemijlocit la respec
tarea obligațiilor contractuale, 
la înregistrarea unor substan
țiale depășiri la principalii in
dicatori, respectiv 110.4 Ia sută 

i/onale, potrivit competenței a- 
cestora, precum și de către Con
siliul Legislativ.

Consiliul de Stat a examinat 
și aprobat Raportul Comisiei 
pentru analiza activității de so
luționare a propunerilor, sesi
zărilor, reclamațiilor și cereri
lor oamenilor muncii adresate 
Consiliului de Stat, în semestrul 
I. 1982, precum și Raportul Con
siliului de Miniștri cu privire la 
soluționarea propunerilor, sesi
zărilor. reclamațiilor și cereri
lor oamenilor muncii adresate 
organelor centrale ale adminis
trației de stat, în semestrul I.
1982.

Consiliul de Stat a indicat 
guvernului, ministerelor, celor
lalte organe centrale, consiliilor 
populare și unităților socialiste 
să acționeze, în continuare, cu 
toată răspunderea pentru re
zolvarea cu promptitudine și în 
conformitate cu legea a propu
nerilor oamenilor muncii, pen
tru creșterea răspunderii în asi
gurarea respectării legalității 
socialiste, pentru consultarea și 
atragerea maselor la soluțio
narea problemelor pe care le- 
ridică construcția societății so
cialiste.

In cadrul ședinței, Consiliul 
de Stat a soluționat, de aseme
nea, unele probleme ale activi
tății curente.

al cauzei păcii, securității și în
țelegerii între națiuni. In acest 
context, s-au evidențiat rolul și 
contribuția pe care capitalele 
celor două țari le pot avea la 
promovarea mai bunei cunoaș
teri reciproce, în dezvoltarea 
•prieteniei și colaborării dintre 
popoarele noastre.

Au fost abordate, de aseme
nea, unele aspecte ale situației 
politice mondiale, îndeosebi 

■cele privind Orientul Mijlociu, 
subliniindu-se necesitatea in
tensificării eforturilor pentru o 
soluționare globală^ justă și du
rabilă a situației din această 
zonă. pentru recunoașterea 
drepturilor legitime ale poporu
lui palestinian, a dreptului său 
la autodeterminare și la crea
rea unui stat propriu și inde
pendent.

întrevederea s-a desfășurat 
într-o atmosferă cordială, prie
tenească.

la producția marfă, 110,8 la sută 
la producția netă, 125,6 la sută 
la producția marfă vîndută și 
încasată, 104 la sută la produc
tivitatea muncii. Realizările 
oglindite in acest bilanț al 
primelor 3 trimestre din 1982 
exprimă fără îndoială modul 
concret în care oamenii mun
cii, tinerii au reușit să se im
plice în problemele producției, 
eficiența acțiunilor și inițiati
velor muncitorești întreprinse.

ftupă opinia tovarășului Au
rel Ivășcan, inginerul șef al 
unității turdene, și a altor 
factori de conducere cti care 
am stat de vorbă, multe din 
măsurile luate, acțiunile în
treprinse au ca autori și co
autori uteciștii, aflați in prima 
linie a bătăliei pentru obți
nerea unor rezultate presti
gioase. Intr-adevăr, după cum 
ne-am dat seama la fața locu
lui, în atelierele întreprinderii, 
principala Dreocupare a colec
tivului, a uteciștilor este res
pectarea întocmai a obligațiilor 
contractuale, livrarea la. timp 
și de calitate a fiecărei tone de 
produse (de cocserie și de uz 
curent). Secretarul organizației 
U.T.C, pe întreprindere, care 
ne-a însoțit în documentarea

ILEANA PODOLEANU

(Continuare în pag. a U-a)



EXPERIENȚA FRUNTAȘILOR ~ CADRU LARG DE ÎMPLINIRE 
A OBIECTIVELOR NOII REVOLUȚII ÎN AGRICULTURĂ

La chemarea țării, un însuflețitor răspuns prin fapte al* tinerilor

PREZENTI PE FRONTUL RECOLTEI, ÎN PRIMELE RÎNDORI ALT CELOR HARNICI

, ! if.

^^adiționalei sărbătoare a „Zilei re- 
I coltei" constituie un eveniment ma- 
| jor în viața țărănimii, a tuturor lu- 

crătorilor xJe pe ogoare, a satului 
românesc, marcînd punctul de bilanț al u- 
nui an rodnic de muncă și împliniri, deschizînd 
totodată o nouă perioadă de activități ce se 
înscriu în calendarul muncii continue, specific 
agriculturii industriale, moderne de înaltă pro
ductivitate. Este sărbătoarea tuturor celor care, 
continuînd o viguroasă și milenară ocu
pație,. aduc pămintului forța brațelor și 
minții creatoare, pentru a face tot mai 
mănoase cimpiile de' grîne și livezile noastre, 
îndestulînd hambarele de pîine. Firesc, anul a- 
gricol pe care l-am parcurs a fost încărcat de 
ample și hotărîtoare eforturi în toate sectoarele 
dar mai ales acum, toamna, cîrid întreaga țară, 
tinăra generație, a răspuns unanim prin fapte 
la strîngerea recoltei, la pregătirea celei viitoa
re.

Este în primul rînd meritul făuritorilor de pii- 
nfe care au muncit cu pasiune și dăruire zi de 
zi pe ogoare, pentru ca bucuria bilanțului șă fie 
cit mai mare. Să-i amintim, deci, acum, pe meca
nizatori, pe cooperatori, pe lucrătorii din I.A.S., 
din marile sisteme de irigații și complexele zoo
tehnice industriale, pe specialiști, pe toți Io- 
locuitorii satelor, core, beneficiind din plin de 
sprijinul partidului și statului cu utilaje de înal
tă productivitate, cu investiții mari pentru mo
dernizare, cu forme stimulative de organizare 
și retribuire a muncii în scopul sporirii recolte
lor și eficienței economice, au făcut pămîntul 
nostru tot mai roditor. Cel mai elocvent argu
ment îl reprezintă acela că, pe lîngă faptul că 
marea majoritate a unităților agricole, a jude
țelor, au încheiat în dinii generale principalele 
lucrări ale campaniei\de toamnă, șî recoltele

din acest an au fost mai bune, mai mari decît 
în alți ani. Aceasta a fost posibil datorită trans
punerii în practică a obiectivelor noii revolu
ții agrare, datorită permanentei atenții acorda
te de partid, personal de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, acestei ramuri de bază a econo
miei naționale, la adevărata valoare a parti
cipării agriculturii- la înflorirea și bunăstarea 
țării.

Desigur, trebuie subliniat că recoltele obținu
te puteau fi și mai mari dacă se foloseau din 
plin toate resursele de care dispune agricultu
ra noastră socialistă și în mod deosebit po
tențialul de muncă creator, hărnicia și pasiu
nea gospodarilor ogoarelor în sensul organiză
rii activităților, al responsabilității, al ordinii 
și disciplinei înaintate, cu adevărat în spirit mun
citoresc, comunist. De fapt, experiența unităților 
fruntașe, realizatoare de recolte record, stă 
drept mărturie a cadrului larg de afirmare și 
împlinire concretă a obiectivelor noii revoluții 
pe ogoare. Experiența lor a dovedit și dove
dește că respectarea întocmai a normelor de 
cultură, a agrotehnicii — de la semănat la re
coltare și depozitare — a principiilor industria
le sau gospodărești de îngrijire a animalelor, 
mobilizarea susținută a tuturor forțelor umane 
și mecanice pentru efectuarea operativă și de 
calitate, în timpul optim, a tuturor lucrărilor, 
promovarea consecventă a noului, autocondu- 
cerea, autogestiunea și autoaprovlzionarea a- 
duc întotdeauna venituri tot mai sporite țără
nimii și mecanizatorilor.

Acest amplu și generos tablou a oferit tine
rei generații, prezentă eu fapta și spiritul crea
tor în toate anotimpurile și toate sectoarele 
agricole, un minunat cadru de afirmare și îm
plinire a aspirațiilor profesionale și de viață.

Noul mecanism economico-financiar

VALOAREA INVESTIȚIEI 
DE SPIRIT GOSPODĂRESC

Trecusem în primăvară. în 
vară, la început de toamnă 
printre cîmpurile și lanurile 
cooperatorilor din Gherghița, 
județul Prahova. De fiecare 
dată iram întilnit pe*- oamenii 
de aici preocupați temeinic de 
rosturile agriculturii. De a- 
ceea, multe ne-au impresionat 
la ei. Cebmai statornic seatir 
ment pe care l-am gesldșîț in 
faptele lor ni șe. pare a fi 
certitudinea izbînzilor. Arare
ori prilejurile de îndoială — 
plantele -suferă de prea mult 
soare, sau de prea multă apă. 
zilele trec prea repede și 
ne-au rămas destule de făcu*. 
— să fi luat-o aici înaintea 
acțiunilor care, iată, au dura* 
și in acest an admirabile re
volte. producții deosebit de 
mari și eficiente.

Nici acum, cînd, venind din
spre Balta Doamnei, am avut 
o stringere de inimă la ve
derea stratului gros de brumă 
așezat peste grinele pornite in 
vegetație, nu am găsit altceva 
decît... semnele prezentei har
nice a gospodarilor la toate 
punctele de lucru. Ne-am te
mut întrucîtva de ce greutăți 
ar pricinui unor recolte, cum 
sint, cele perisabile, această 
primă brumă a toamnei și. de 
aceea, trecem ne la grădină. 
Echipele de cooperatori zoresc 
încă din primele ceasuri ale 
dimineții la expedierea unor 
mari cantități de legume către 
piețele Ploieștiului. Ni se 
spune că de „Ziua recoltei44 
produsele abundente de la 
Gherghita vor fi la fel de so
licitate și găsite in piețe ca 
în oricare altă zi din această 
toamnă bogată. Numai la le
gume, dealtfel, unitatea și-a 
depășit planul valoric cu pește 
1,7 milioane lei.

Dar valorificarea acestor 
produse nu s-a încheiat. Pre
ședintele Unității, tovarășul 
Gheorghe Anghel, este prins 
tocmai în rezolvarea unor noi 
probleme. Se ocupă de „fa
brică". „La începutul lunii sep
tembrie, ne spune dinsul. am 
pornit o nouă secție profilată 
pe prelucrarea legumelor și 
fructelor. Pină in prezent aici 
am realizat o producție de 
circa 400 mii lei. Vrem ca la 
sfirșitul anului să obținem de 
la această secție un milion de 
lei4. Desigur, adevărații gos
podari nu se pot despărți de 
calcule. Nu sintem lăsați să 
deducem cum va fi „fabricat" 
acest milion, pentru că „nea 
Angheluș". cum și-1 numesc 
gherghițenii. continuă. „Mai 
sint produse care nu au un 
aspect comercial, se situează 
sub stas-uri. de* ce să cadă 
definitiv la sortare ? Ceea ce 
nu se poate valorifica pe piață, 
in stare proaspătă, are acum 
o destinație productivă. Noi 
am conservat asemenea ma
terie primă — diverse legume, 
piersici, struguri — $i produ
cem continuu pastă de roșii, 

tomate în bulion, gemuri, suc 
de struguri și altele. Ne stră
duim să susținem concret ce 
înseamnă valorificarea inte
grală a producției agricole, să 
asigurăm bazele unei înlătu
rări totale ’a risipei. Pentru 
că. produsul nevîndut consti
tuie toț risipă, într-o ațtă for
mă. Să înțelegem că pierderi 
există numai atunci cînd din- 
tr-o remorcă, să zicem, curge 
ceva ! De ce să nu vedem 
ceea ce s-ar putea irosi, dacă 
nu intervenim cit mai gospo
dărește posibil

Mărturisim sincer că,,în fața 
unei asemenea opinii, unor a- 
semenea acțiuni, nu ne mai 
temem de brume. Din nou la 
Gherghița investiția de spirit 
gospodăresc capătă adevărata 
strălucire a lucrului bine fă
cut. Situațiile surprinse ante
rior ne indeamnă să urmărim 
tocmai această trăsătură a oa
menilor și a faptelor de-a lun
gul unui întreg an de muncă. 
Cum caracterizează eroii noș
tri propria activitate ? în pri
mul rind. se detașează ca li
nie dominantă obținerea unor 
producții mari pe unitatea de 
suprafață la toate culturile. 
Apoi, valorificarea mai buna, 
la un nivel superior a tuturor 
produselor. Nu intimp’.ăîor. 
recoltarea a fost urmărită pe 
fiecare solă, s-a evitat or.ee 
pierdere. aeordir.du-se cea 
mai ■mare atenție livrării la 
fondul de stat a unor cantități 
suplimentare prevederilor, toa
te produsele fiind recepțio
nate la o calitate si un ran
dament corespunzătoare. Cird 
spunem toate produsele nu 
uităm să amintim că în zilele 
de virf din Gherghița pornesc 
către beneficiari peste 500 
tone de recoltă. Adică 50 de 
vagoane !

Âmîntind această cifră re
intrăm. de fapt. în ..atmos
fera" de campanie. Culesul 
porumbului a ajuns la final, 
unitatea realizind deja și de
pășind substanțial cele 3 247 
tone porumb contractate Ia 
fondul de stat. Producția de 
porumb, realizată in medie 
pe unitatea de suprafață (pe 
1 030 hectare), este mai mare 
cu peste două mii kilograme 
față de plan. Grosul forțelor 
este îndreptat acum către re
coltarea sfeclei de zahăr de pe 
cele 330 hectare. La această 
cultură producția medie a a- 
juns la 50 de tone pe hectar. 
Se estimează deja depășirea 
planului cu o producție supli
mentară de patru mii de tone 
de sfeclă de zahăr. Atit la 
porumb, cît și la sfeclă, cum 
ne spunea tinărul inginer Du
mitru Ghită, șeful fermei nr. 
4, hotărîtoare în depășirea 
substanțială a producțiilor au 
fost calitatea lucrărilor, răs
punderea tinerilor mecaniza
tori ca Alexandru Nițu, Ene 
Marin, Pîrvu Marin, Gheorghe 
Dumitrache care-au contribuit 

din plin la împămîntenirea re
flecției „a fost cel mai bun 
an al nostru4*.

într-adevăr, anul agricol a 
fost bun. deși specialistul șef 
al cooperativei din Gherghița, 
tovarășul Constantin Ion, ne 
asigură că, după modul în 
care s-au efectuat însămînță- 
rile de toamnă, anul următor 
trebuie să fie și mai bun. Re
amintim, cooperativa din 
Gherghita ocupă unul din pri
mele locuri pe țară la produc
ția de grîu cu cele 6100 kg 
obținute in vară de pe fie
care din cele 860 ha cultivate. 
La cultura orzului, a florii 
soarelui, la toate cerealele pă- 
ioase și plantele tehnice, pro
ducțiile realizate depășesc 
substanțial cantitățile planifi
cate. La baza acestor frumoase 
realizări președintele unității 
așeza aportul decisiv al cadre
lor tehnice, al inginerului șef 
Constantin Ion — numit exact 
de conducătorul unității ca 
fiind ..creierul agriculturii la 
Gherghița" — contribuția spe
cialiștilor tineri. între care in
ginerul Dumitru Ghită și teh
nicianul Gherghina Gherghi- 
ceann. șeful fermei nr. 3.

Tinerii, ca și mal virstnicil 
artizani ai producțiilor record, 
cum este cooperatorul Vasile 
Mihai, șeful fermei nr. 6. unde 
s-au obținut 6 800 kg grîu la 
hectar, constituie un nucleu 
activ al promovării celor mai 
noi elemente ale științei, iar 
rezultatele sint pe măsura e- 
forturilor Întreprinse in acest 
sens. Multe dintre argumen
tele reușitelor ne-au fost fur
nizate de către Inginerul șef 
și cum intre fiecare dintre e- 
lementele tehnologice aplicate 
reiese cu toată claritatea in
sistența realizării fiecărei lu
crări la parametrii optimi, în
seamnă că ceea ce face să 
sporească și mai mult „cara
tele" muncii depuse o repre
zintă tocmai VALOAREA SPI
RITULUI GOSPODĂRESC. 
Obținind producții mari pe 
unitatea de suprafață — reca
pitulăm : 6100 kg grîu, 5 330 
kg orz. ? 830 kg floarea soare
lui. 7 000 kg porumb boabe, 
50 000 kg sfeclă de zahăr — 
cooperativa din Gherghița be
neficiază de prime de produc
ție, acordate peste prețurile de 
contractare și achiziții, pentru 
cantitățile livrate la fondul 
centralizat al statului. în va
loare de peste șase milioane 
de leL Aceasta demonstrează 
tocmai promovarea eficientă a 
principiilor noului mecanism 
economico-financiar, asigură 
dezvoltarea continuă a unității 
și a veniturilor membrilor co
operatori din Gherghița, care 
intimpină „Ziua recoltei" cu 
un buchet de realizări ce fac 
cinste tuturor gospodarilor a- 
cestor meleaguri.

NICOLAE GHELASE

Sub acest generic am consemnat în această 
toamnă nenumărate fapte de muncă ale tinerei 
generații — pionieri, uteciști, studenți, tineri 
din industrie și agricultură, de la orașe și sate
— prezenți. și angajați plenar în marea bătălie 
pentru strîngerea la timp a recoltei. O trecere 
în revistă a punctelor fierbinți in care au ac
ționat brigăzile uteciste evidențiază elocvent 
prezența lor hotărîtoare la recoltat și depănușat 
porumb, la culesul fructelor, legumelor, carto
filor și strugurilor, în bazele de recepție, puncte 
de depozitare și unități de industrializare, la 
eliberarea terenurilor, efectuarea arăturilor și 
chiar a însămînțărilor. Desigur, cele mai multe 
forțe au fost angajate — din cei peste două 
milioane de tineri prezenți zilnic în agricultură
— la recoltat, transport și depozitare, dar spri
jinul lor în campanie a fost mult mai complex

și mai amplu, acolo unde au fost solicitați pen
tru a intensifica lucrările. Pe ansamblu s-au 
evidențiat, atit prin volumul de muncă prestat 
cit și prin calitatea lucrărilor efectuate organi
zațiile județene Teleorman, Olt, Argeș, Con
stanța, Călărași, Ialomița, Mehedinți, Cluj, 
Dîmbovița, Dolj, Timiș, Arad, Satu Mare 
Buzău, Iași, Suceava, Botoșani. Exemplele pot 
continua și cu celelalte organizații județene, 
fapt consemnat in coloanele ziarului nostru în 
perioada de vîrf a campaniei. în cele mai multe 
cazuri, cunoscindu-se riguros sarcinile de pro
ducție, organizînd bine activitatea, echipele de 
tineri și-au îndeplinit și chiar depășit normele 
stabilite, contribuind astfel, pe măsura puterilor 
și a elanului revoluționar caracteristic virstei, 
la obținerea unor rezultate pozitive in unități 
agricole unde au acționat.

• INIȚIATIVE, PARTICIPA
RE, REZULTATE. Și in acest 
final al lunii octombrie activi
tatea organelor și organizațiilor 
U.T.C. din județul Călărași 
ocupă un loc important în agri
cultură. Au fost organizate nu
meroase acțiuni de participare 
la lucrările de recoltare. Efor
tul lor se concretizează in tone 
.de roade adunate de pe cimp 
și așezate in hambare. Norme
le lor sint îndeplinite zilnic și 
chiar depășite. Și dacă e să 
acordăm un cuvint de laudă 
pentru munca pe care o fac 
conștiinicios, acesta îl merită 
cu siguranță întreaga organi
zație a tinerilor, indiferent că 
ei aparțin județului sau sini 
veniți aici pentru a da o mină 
de ajutor în campanie. La rin- 
dul nostru transmitem cîteva 
secvențe semnificative :

• In cadrul I.A.S. Drumul 
Subțire participă zilnic 420 de 
elevi, 95 de cadre TESA la de
pănușat porumb și recoltat ar
pagic realizînd o producție de 
235 de tone arpagic și 120 tone 
porumb ;

• La I.A.S. Mînăstirea parti
cipă zilnic 425 tineri la recoltat 
tomate, cartofi și depănușat 
porumb. 30 tone tomate și car
tofi și 110 tone porumb sint 
două din cifrele de bilanț din 
activitatea acestora ;

RECORDURI FĂRĂ SECRETE
Străbatem șoseaua care duce 

► spre comuna Gheorghe Doja, 
din Bărăganul ialomlțean. De-o 
parte și de alta pâm intui eli
berat de „povara44 roadelor res
piră ușurat. Toamna, la Gheor
ghe Doja, cerul împrumută gal
benul griului și porumbului ! 
Obiectivul aparatului de foto
grafiat a imortalizat pe peliculă 
prima imagine : porumbul, cit 
ve2i cu ochii, așezat cuminte în 
locul ce i-a fost rezervat. O 
clipă am fost tentați să calcu
lăm cîtă producție se realizează 
aici de cele 1 200 de familii cît 
are C.A.P.-ul. Ne ajută pre
ședintele Ion Spătărelu, Erou al 
Muncii Socialiste.

La 12 octombrie cooperativa a 
împlinit 24 ani de existență. 
Lipsite de poezie, cifrele, seci, 
exacte, vorbesc însă despre oa
meni, despre sufletul și carac
terul lor, despre ambiții și îm
pliniri. • Două titluri de Erou 
al Muncii Socialiste • 4 Ordi
nul Muncii clasa I • 6 Ordinul 
Meritul Agricol • 100 de diplo
me • în ultimii 6 ani C.A.P. 
Gh. Doja a ocupat in întrecerea 
pe țară de 3 ori locul II și de 
3 ori locul III • Anul trecut 
colectivul acesta harnic a fost 
distins cu Ordinul Meritul Agri
col clasa I pentru producția de 
floarea-soarelui și cu Ordinul

• In cadrul I.C.C.P.T. Fun- 
dulea 650 de tineri de la Liceul 
agroindustrial Fundulea au 
participat la recoltat porumb, 
struguri și sfeclă realizînd o 
producție în valoare de 87 400 
lei ;
• Zilnic peste 3 400 de elevi 

de la Liceul „Alexandru Sahia* 
și Liceul industrial Oltenița 
participă în cadrul C.A.P. Ol
tenița și A.E.S.C. Ulmeni la re
coltat și sortat legume, la re
coltatul și depănușatul porum
bului. 1 500 tone porumb și 228 
tone legume sint valori care 
atestă rezultatele deosebite ob
ținute de elevii celor două 
licee ;
• La întreprinderea de le

gume și fructe Călărași acțio
nează peste 450 de elevi de la 
Ljiceul „Nicolae Bălcescu" la 
sortat cartofi și ceapă realizînd 
lucrări în valoare de 120 de mii 
lei ;
• Peste 1 500 de tineri din 

cadrul Platformei siderurgice 
Călărași și 400 de tineri de la 
întreprinderea de confecții 
Călărași participă zilnic în ca
drul I.A.S. Ciocănești $i I.A.S. 
Mircea Vodă la recoltat po
rumb, depănușat și eliberat te
renul ;
• La A.E.S.C. Cuza Vodă, 

acționează zilnic 500 elevi de 
la Liceul economie din Călărași

Meritul Agricol clasa a IlI-a 
pentru locul III în întrecerea 
socialistă pe țară • De 15 ani 
cooperativa se autofinanțează.

Venisem să-i vedem pe gos
podari la ceasul bilanțului de 
toamnă cînd carele și atelajele 
au terminat de adus recolta clin 
cîmp. îl găsim anevoie pe pre
ședintele Ion Spătărelu și nu ne 
miră deloc gestul de a-și priv.i 
mereu ceasul. Cînd au răspuns 
chemării la întrecere lansate de 
cooperatorii din Seaca — Ga
lați, s-au angajat să-șl depă
șească sarcinile de plan, să ob
țină la ha 4 000 kg grîu, 7 400 
kg porumb, 42 tone sfeclă de 
zahăr, 3 200 kg floarea soarelui 
etc., etc. îl întrebăm pe Ion 
Spătărelu, cum se încheie acest 
an agricol.

— Bine, zice el, cu loc pentru 
mai bine. Am obținut la hectar 
4 630 kg grîu, 9 000 kg porumb,
3 730 kg floarea soarelui, 44 
tone sfeclă de zahăr. Altfel spus 
anul acesta am produs 1 100 va
goane convenționale cu porumb,
4 000 cu gr iu, 150 cu floarea soa
relui, 1 000 cu sfeclă de zahăr...

— Există un secret al marii 
producții ?

— Singurul secret îl consti
tuie munca bine făcută, la timp, 
cu dragoste de pămint și cu 
respect față de tine și colectiv. 

și 100 de studenți Ia recoltat 
legume, inregistrlnd o produc
ție de 98 de tone legume.
• NOTA MAXIMA LA 

HĂRNICIE ȘI DISCIPLINA. 
La ferma Văleni primul nostru 
interlocutor este ing. Cornelia 
Iliaș, directorul tehnic al
I.A.S.  Girov, județul Neamț. 
Notesul său este plin de date 
exprimind efortul și dăruirea 
cu care au acționat elevii : 450 
de la Liceul industrial Bicaz 
au recoltat in fermele Zănești. 
Girov și Bălănești 2 550 tone 
cartofi și 1 800 tone gulii ; ele
vii de la Liceul de chimie din 
Piatra Neamț au recoltat, in 
ferma Izvoare, 1 000 tone car
tofi și 600 tone gulii, colegii lor 
de la Liceul industrial nr. 1 au 
adunat, la ferma Girov, 1500 
tone cartofi... Anul acesta 
I.A.S.-ul va realiza 10 000 de 
tone cartofi și 15 000 tone de 
gulii, iar contribuția elevilor la 
recoltarea lor se bucură de o 
apreciere unanimă. Sint numiți, 
de aceea, colaboratori apro- 
piați, prieteni, tovarăși de 
muncă ! Frumoasă carte de vi
zită ! De fapt, I.A.S.-ul Girov 
lucrează cu elevii de mai multi 
ani ; de 10 ani cu cei din Bicaz, 
de peste 6 ani cu elevii liceelor 
1 și 3 din Piatra Neamț.

Inginerul Eugen Buzarin 
este șeful fermei Văleni. Aici

— 9 000 kg porumb boabe la 
ha în teren neirigat este un re
zultat care a depășit mult an
gajamentul asumat în întrecere.

— Asta am și urmărit, să ne 
autodepftșîm. Noi am semănat 
și am recoltat porumbul cu 10 
zile mai devreme. In fiecare an 
avem un lot experimental cu o 
suprafață de 50 ha de care mă 
ocup personal și un specialist. 
Lotul ne servește drept etalon, 
iar rezultatele le generalizăm.

La C.A.P. Gh. Doja 800 de ha 
sînt cultivate cu grîu. S-a reu
șit anul acesta să se obțină o 
producție de 4 630 kg la ha, cu 
930 kg mai mult decît prevedea 
planul și 630 kg peste angaja
ment.-Dar ferma nr. 4, condusa 
de Dumitru Pietriș, a obținut pe 
cele 220 ha în medie 4 800 kg 
grîu. Nu se însămînțează nici 
un bob dacă „șeful" nu este de 
față. El trebuie să vadă totul, și 
cum se fertilizează solul, cum se 
combat dăunătorii, cum se face 
recoltarea pentru ca nici un bob 
să nu se piardă.

— Sinteți numiți „campioni 
pe țară la floarea soarelui44, re
luăm dialogul cu președintele. 
Zimbește, sigur, ii face plăcere. 
5 ani consecutiv cooperativa a 
ocupat locul I pe țară, astfel că 
drapelul a rămas aici. „Am ob
ținut cele mai mari producții. 

se muncește zi-lumină. Pre
feră să ne vorbească prin cal
cule : „Prima serie — ne spune 
— 150 de elevi de la Liceul 
industrial de construcții nr. 5 
Piatra Neamț ~ cu cazare — ♦ 
au recoltat 750 tone de cartofi. 
Dacă socotim > 12 zile lucră
toare și norma zilnică pe elev 
de 350 kg cartofi reiese că fie
care și-a depășit norma cu 70 
kg". Corect și semnificativ cal
cul. Acum au venit 100 de e- 
levi de la același liceu, la cea 
de a treia „rectificare". Mun
că migăloasă, dar și în aceste 
condiții elevii își îndeplinesc 
norma stabilită.

Cintecul „culegătorilor" se 
aude departe. E multă veselie 
printre viitorii constructori. Se 
acționează pe 73 de ha din cele 
174 ha cultivate cu cartofi. Or
ganizarea muncii durează ma
ximum 10 minute. „în prima 
zi — ne spune Crina Forma- 
tu, din clasa a IX-a C, ne-a 
fost mai greu, nouă celor de 
la oraș. Era și vînt... Ne-am o- 
bișnuit repede. Ieri, la ora 11, 
aveam deja încărcate 120 tone 
de gulii. Acum lucrăm la car

Bineînțeles, totalitatea acțiunii uteciste la recoltări s-a consti
tuit ca un front larg de participare pentru sporirea continuă a 
producției agricole, a bogăției hambarelor țării, circumscrisă ini
țiativei de larg răsunet „tineretul — prezență responsabilă în 
înfăptuirea unei profunde revoluții in agricultură**. Valoarea 
muncii depuse la culesul, transportul și depozitarea recoltei a 
împlinit și celelalte inițiative desfășurate de tinerii satelor pe 
toată perioada anului agricol, prin care s-a urmărit calificarea șl 
perfecționarea pregătirii profesionale, aplicarea celor mai moderne 
și eficiente tehnologii de cultură, dezvoltarea zootehniei, intro
ducerea mecanizării, creșterea productivității muncii șl reduce
rea consumurilor de materii prime, materiale șî carburanți, re- 
condiționarea pieselor de schimb. Întărirea autoconducerii și au- 
togestiunii. prin promovarea neabătută a noului mecanism eco
nomico-financiar, a autoaprovizionării pentru dezvoltarea șî în
florirea multilaterală, pe calea creșterii confortului și civilizației, 
a tuturor așezărilor rurale. Atașamentul tinerei generații la po
litica partidului, promovată cu înțelepciune de secretarul gene
ral, tovarășul Nicolae Ceaușescu, spre binele întregii națiuni, al 
țării, a fost dimensionat de formele concrete ale participării pe 
șantierele muncii patriotice, în amfiteatrele recoltei, demon- 
strînd o dată in plus rolul hotărîtor al tinerilor în înfăptuirea 
mărețelor sarcini trasate de Congresul al XH-lea, de Programul 
partidului, pentru progresul și bunăstarea României socialiste.

Dacă înainte recoltam pe un 
hectar 1200—1 500 kg, obținem 
anul acesta 3150 kg, adică o 
producție totală de 1 417 500 kg! 
Toată lumea ne întreabă ce fa
cem că avem o asemenea pro
ducție la floarea soarelui. Ce 
facem? Muncim. Cum scrie la 
carte.

Anhl a fost bogat. Hambare
le sint pline. Pînă la data de 21 
octombrie, C.A.P. Gh. Doja a li
vrat la fondul centralizat al sta
tului 157 tone carne tineret tau
rin și taurină adultă, 30 tone 
carne tineret ovin pentru ex
port, 7 000 tone porumb, 8 700 hl 
lapte de vacă, 100 tone de pește.

Așa sînt oamenii din comuna 
Gh. Doja, harnici, întreprinză
tori, serioși. Cind spun o vor
bă atunci e vorbă! Și rezultate
le o confirmă. Au tot ce le tre
buie. în anii de-cînd s-au con
stituit într-o unică și mare fa
milie s-au schimbat multe pe 
aceste locuri ialomițene. S-au 
construit 2 școli, cămin cultural, 
dispensar, grădiniță pentru 300 
de copii, brutărie unde se coc 
zilnic 3 tone de pîine, o casă 
de odihnă la Bușteni cu 50 de 
locuri pe serie..,

LIDIA POPESCU 
GABRIEL LEANCU

tofi, Facem un lucru util, dar 
mă gindesc că aceste zile de 
muncă intensă, acum la înce
put de an școlar, ne-au dat po
sibilitatea să ne cunoaștem, să 
ne împrietenim. Am făcu* 
multe fotografii, am cîntat, 
ne-am povestit amintiri din 
vacanță. Pentru alți elevi o- 
bișnuiți cu munca cîmpului a 
fost mai ușor. Marcel GrigoriMT 
din clasa a IX-a E are acasă, în 
comuna, Gîrcina, 8 prăjini cu 
cartofi, consăteanul său, Ste- 
lian Chiriac, dintr-a IX-a J, lu
crează in timpul liber la cîmp, 
alături de părinți. Pină la 
prînz împreună cu colegul său, 
Cristian Cobzaru, recoltaseră 
400 kg de cartofi, Un adevărat 
record. Luminița Cojocaru, din 
clasa a IX-a M, din satul Bis
trița, comuna Viișoara, o fe
tiță care nu depășește înălțimea 
de 1,43 m, este mereu In frun
te. E bucuroasă că a cules 
foarte mulți cartofi. Cînd se 
întoarce acasă de la școală 
face de toate : dă mincare la 
vacă și la cei 2 viței contrac
tați, la porci și pasări, la oi. 
Muncește în grădină^.

Drumul porumbului 
pleacă din inima oamenilor

DEPĂȘIREA PLANULUI
(Urmare\din pag. I)

noastră la „9 Mai" Turda, ne-a 
informat cu citeva date privi
toare la contribuția efectiva a 
tinerilor în sprijinul producției. 
„Cum fiecare realizare a co
lectivului nostru trebuie să în
corporeze inițiativa și fapta 
utecistă, arăta sculer-matrițe- 
rul loan Ciortea, organizația 
U.T.C. a desfășurat o intensă 
muncă politico-educativă pen
tru mobilizarea tuturor tineri
lor, alături de ceilalți oameni 
ai muncii, la îndeplinirea 
riguroasă a sarcinilor de plan. 
Uteciștii și-au făcut simțită 
prezența permanent la transpu
nerea in practică a bogatului 
program de măsuri menite să 
conducă la derularea corespun
zătoare a contractelor încheiate 

cu beneficiarii interni și ex
terni. Participarea tinerilor în 
sprijinul producției s-a concre
tizat in lucrări la montarea 
celor două, elevatoare la cuar- 
țita granulată la liniile vechi 
de preparare a pastei silică 
(întreprinderea „9 Mai" fiind 
singurul furnizor de cărămizi 
silică din țară), ceea ce a 
determinat o utilizare integra
lă a capacității de preparare a 
acesteia la liniile vechi. Tot
odată, montarea preselor 19, 
20, 21, 22 (tip I. M. Aiud) cu 
aportul tinerilor a făcut să 
crească substanțial capacitatea 
de fasonare a cărămizilor. Pu
nerea în funcțiune a unui flux 
independent de fabricare a 
pastei silică pentru cărămizi 
termoizolatoare a făcut ca uni
tatea să-și onoreze integral 

contractele (cu depășirile pe 
care le-am amintit la început) 
Ia sortimentul produse de uz 
curent (care reprezintă pro
ducția de bază a unității tur- 
dene)".

Sub deviza „Nici un rebut 
pe mașina mea", „Calitatea 
matrițelor — oglinda muncii 
noastre" au acționat și acțio
nează permanent tinerii din 
cadrul atelierului de matrițe- 
rie, un veritabil atelier al ti
neretului, unde uteciștii sînt 
prezenți pe întrdgul flux de 
producție — de la debitare, la 
prelucrarea pe mașini, la 
operația de tratament termic 
pină la asamblarea matrițelor. 
„Fiind atelier cheie al între
prinderii — ne spunea maistrul 
Ion Rusu, șeful atelierului de 
confecționat matrițe pentru

FIZIC
produsele de cocserie — peste 
40 la sută din aceste produse 
fiind destinate exportului, oa
menii muncii, tinerii au înțeles 
rolul determinant pe care îl 
avem în realizarea acestora la 
cel mai înalt nivel de calitate44. 
„Pentru Că de calitatea execu
ției matrițelor depinde calita
tea produsului finit, noi, tinerii, 
ne străduim să le dăm la timp 
atelierelor de producție și fără 
nici un defect care’ ar putea 
influența negativ calitatea pro
dusului ce urmează a fi livrat 
la beneficiar". Opinia aparține 
sculerilor-matrițeri Gheorghiță 
Sirb, Corneliu Devald, Vasile 
Seleși, frezorului Francisc loja, 
cițiva dintre tinerii cei mai ac
tivi ai atelierului de matrițe- 
rie. Lor și multor altor tineri 
destoinici ai acestui nucleu de 

bază al întreprinderii le aparțin 
și alte bune realizări pe linie 
de producție, între care se nu
mără creșterea durabilității 
căptușelilor de matrițe prin 
modernizarea tratamentului 
termic al acestora pe cele 2 noi 
cuptoare electrice din dotarea 
sectorului de tratamente ter
mice al atelierului de matrițe- 
rie. Principala preocupare a 
uteciștilor de aici o constituie, 
în această perioadă, atit execu
ția noilor matrițe pentru pro
dusele de cocserie destinate 
exportului, cit' și o susținută 
activitate de recondiționate a 
matrițelor uzat.e și refolosirea 
plăcilor de matrițe, ceea ce va 
conduce la reducerea consumu
lui de metal necesar pentru 
confecționarea de noi matrițe.

O amplă acțiune de recon- 
ditionări, prin rabotare a plă
cilor de protecție uzate de la 
presele cu fricțiune, se desfă
șoară în prezent in întreprin
dere, activitate la care aportul 

tineretului este considerabil, ne 
informa reprezentantul orga
nizației U.T.C., și prin care se 
va putea asigura o precizie 
dimensională mult mai bună a 
reperelor, care sînt pe cît de 
multe pe atit de complexe. 
Dacă la baza acestor preocupări 
a stat imperativul reducerii 
consumurilor, ne putem expli
ca lesne de ce colectivul a 
reușit în perioada care a trecut 
din acest an să obțină însem
nate economii la cheltuielile 
de producție, respectiv 270 mii 
lei la cheltuieli totale, din care 
102 mii lei numai la cheltuieli 
cu materia primă. La această 
dată, numărătoarea inversă a 
început de mult pentru ultimul 
trimestru al anului, atenția se 
concentrează, cum este și fi
resc, asupra finalizării contrac
telor, fiecare inițiativă munci
torească șî • acțiune utecistă 
fiind subsumată acestui impor
tant obiectiv. Finalizarea tutu
ror măsurilor tehnico-organi- 

zatorice cuprinse în program 
vor conduce nemijlocit la înde
plinirea în bune condiții a pla
nului. După cum sublinia to
varășa Ileana Heller, directorul 
adjunct al unității turdene, 
colectivul acționează cu forțe 
sporite pentru onorarea con
tractului de produse de cocse
rie pentru reparația curentă la 
bateriile 3. 4 de la C.S. Galați 
(unde se înregistrează o rămi- 
nere în urmă de circa 100 t), 
precum și la livrarea integrală 
a cantității contractate la ex
port, astfel incit la data de 10 
decembrie să se poată raporta 
realizarea integrală a exportu
lui pentru acest an.

Desigur, pentru îndeplinirea 
acestui deziderat, pentru ca în
treprinderea să se mențină pe 
un loc fruntaș Ia nivel de județ 
este necesar ca tinerii să se 
implice in continuare și mai 
mult în sfera producției in ve
derea onorării exemplare a 
sarcinilor pe întregul an. Ma

nifestarea spiritului de iniția
tivă în depășirea neajunsurilor 
existente, in recuperarea unor 
rămîneri în urmă, care s-au în
registrat pe primele 9 luni, 
depinde fără îndoială și de 
munca tinerilor, a organizației 
U.T.C. care poate face mai 
mult pentru eliminarea locu
rilor înguste, pentru organi
zarea mai bună a activității, 
pentru creșterea eficienței eco
nomice la fiecare loc de muncă. 
Experiența acumulată pină în 
prezent,’ inițiativele uteciste 
lansate deja atestă cu argu
mentul concret al faptei că or
ganizația de tineret de la „9 
Mai" Turda este și trebuie să 
rămină un factor de interven
ție activă, responsabilă in acti
vitatea productivă, așa cum in
deamnă și marea întrecere ute
cistă „Tineretul — factor activ 
în îndeplinirea obiectivelor de
ceniului științei, tehnicii, cali
tății și eficienței".



CUVlNTAREA TOVARĂȘULUI NICOLAE CEAUȘESCU
(Urmare din pag. I)

a materialelor, a indicelui de 
scoatere, și chiar realizarea 
de economii pe fiecare mi
nister.

Este necesar ca centralele, 
ministerele să se așeze foarte 
serios și să se gospodărească 
mai bine. Ele știu ce materii 
prime au prevăzute, cunosc 
normele ; din acestea, fiecare 
minister trebuie să-și asigure 
realizarea unui stoc, să aibă 
citeva tone de materiale di
ferite, — pe care să le poată 
folosi oricînd se întîmplă 
ceva, sau nu vine o comandă 
de undeva, din import. Dar, 
mai toate ministerele își de
pășesc normele de consum, 
în loc să acționeze, să ia mă
suri — fiindcă depinde de 
ele —, să meargă sub normele 
prevăzute pentru a-și crea o 
rezervă. La metalurgie, dacă 
ar lucra la toleranta minimă 
sau aproape de cea minimă, 
am realiza suplimentar zeci 
de mii de tone de metal.

Asemenea probleme trebuie 
să le discutăm și să luăm mă
suri pentru o bună gospodă
rire a bazei materiale, pentru 
a asigura, cu materialele sta
bilite pentru acest trimestru 
și pentru anul viitor, produc
ția prevăzută în plan și chiar 
să realizăm, în fiecare unitate 
și. pe ansamblu, pe fiecare 
minister, o anumită rezer
vă. C.S.P.-ul, Ministerul A- 
provizionării nu trebuie să 
ia în calcul această re
zervă. Toate aceste rezerve 
trebuie să rămînă la dispozi
ția ministerului și. la sfîrșitul 
anului, cel puțin 50 la sută să 
i se lase ca stoc pentru anul 
viitor. Desigur, la sfîrșitul 
anului trebuie să luăm în evi
dență aceste stocuri, dar cel 
puțin 50 la sută din economii- 
l^ce s-au realizat — și, dacă 
este nevoie, și mai mult — 
să-i rămînă ministerului, în
treprinderii care și-a făcut 
rezerve pe seama reducerii 
normelor de consum, nu prin 
supraaprovizionare. Vreau să 
fiu clar în această privință : 
aceste stocuri se vor realiza 
numai pe calea reducerii con
sumurilor peste normele sta
bilite.

Este necesar să acționăm 
cu mai multă hotărîre în do
meniul recuperării și refolo- 
sirii materialelor, începînd, 
desigur, cu energia, cu petro
lul, cu combustibilul în gene
ral. Și aici noi avem încă con
sumuri mari; în întreprinderi 
avem, de asemenea, consu
muri tehnologice mari. Tre
buie neapărat să luăm măsuri 
pentru respectarea și reduce
rea suplimentară a consumu
rilor de producție, tehnolo
gice. de orice fel ! în mod 
deosebit, aceasta privește Mi
nisterul Chimiei, Ministerul 
Metalurgiei. Ministerul Indus
triei Materialelor de Con
strucții — care sînt mari con
sumatori — Ministerul Agri
culturii. Ministerul Transpor
turilor și, în mod corespunză
tor. și ceilalți consumatori 
mai mici care, totuși.’ au pină 
la urjnă o pondere destul de 
mare în consumul de energie, 
de petrol, de combustibil în 
teneral. Avem încă mari re
zerve in această privință. 
Atrag foarte serios atenția că 
trebuie luate cu hotărîre mă
surile corespunzătoare pen
tru a se pune ordine. Desigur, 
trebuie să aplicăm ceea ce 
am stabilit, dar C.NJS.T.-ul, 
Ministerul Aprovizionării, 
C.S.P.-ul, Guvernul trebuie să 
urmărească realizarea progra
melor de reducere, în primul 
rînd, de îmbunătățire a tehno
logiilor și de recuperare a 
căldurii.

Am mai discutat și la ple
nară problema recuperării și 
refolosirii materialelor. Aceas
tă problemă trebuie să devină 
o problemă centrală a Minis
terului Aprovizionării, a fie
cărui minister — pentru că 
pe această cale putem asigura 
mai mult de 50 la sută din 
materiile prime din import ; 
am importat o dată aceste 
materiale și nu e nevoie să le 
importăm anual, ci trebuie să 
le recuperăm, să le refolosim. 
Cer ministerelor, centralelor, 
Ministerului Aprovizionării să 
ia măsuri hotărîte pentru a 
realiza ceea ce am stabilit, 
pentru a nu mai exista un 
material, un produs care, 
după uzare, să nu fie recupe
rat. ttu mai poate exista, în 
această privință, nici un fel 
de justificare !

Trebuie să trecem, totodată, 
cu hotărîre, Ia recondiționarea 
unor materiale — piese de 
schimb, subansamble etc. — 
care, de asemenea, reprezintă 
o sursă foarte serioasă de 
aprovizionare. Și acestea intră 
în problemele legate de buna 
aprovizionare și funcționare a 
unităților.

în ceea, ce privește problem 
ma bunei organizări a pro
ducției, avem, în general, și 
succese, dar avem încă multe 
rămîneri în urmă ; avem lip
suri serioase în folosirea ra
țională și în organizarea flu
xului de producție. De aceea, 
este neapărat necesar să ne 
așezăm să analizăm aceste 
probleme pentru că țin atît 
de calitatea produselor, cît și 
de buna organizare și urmă
rire a realizării obiectivelor 
pe care le-am stabilit, de 

buna organizare a întreprin
derilor, a proceselor tehno
logice.

Problema organizării mun
cii, a organizării fluxurilor 
de producție trebuie s-o ve
dem mult mai serios. Noi am 
creat și un Institut, avem un 
Consiliu al organizării muncii 
și producției, care nu-și face 
datoria. Desigur, nu mai vor
besc de sindicate, de organi
zațiile de partid — voi reveni 
la ele. Mă refer. însă, acum 
la organele de stat. în această 
privința nu trebuie să mai 
vorbim că trebuie să desfășu
răm muncă de convingere. 
Fiecare trebuie să-și facă 
treaba, acolo unde e pus .’ Nu 
se poate îngădui dezordinea 1 
în general, este necesar să 
luăm măsuri, în toate unități
le, pentru a organiza rațional 
și perfecționa permanent flu
xul de producție, pentru a eli
mina transporturile inutile, 
depozitele inutile. Trebuie să ' 
se înțeleagă că problema bu
nei organizări a muncii, a flu
xului de producție, este o pro
blemă esențială. în organiza
rea și perfectionarea fluxuri
lor de producție trebuie an
trenați activ și proiectanții.

Sînt. de asemenea, proble
mele de gospodărire, care 
sînt. înainte de toate, proble
me de bun simț, de buni gos
podari, de oameni cărora le 
place ordinea și disciplina în 
producție. Cum poate să fie 
calitate, în condiții de dezor
dine și lipsă de curățenie ? 
Aceasta imprimă de la în
ceput un Spirit de delăsare, de 
indiferență și influențează 
asupra felului de a fi al oa
menilor, al muncitorilor, al 
inginerilor, asupra tuturor.

în legătură cu toate aceste 
probleme trebuie să se treacă 
la măsuri hotărîte. în trimes
trul acesta să punem ordine 
și disciplină în toate între
prinderile, atît din punct de 
vedere al proceselor de pro
ducție, al fluxului, cît și al 
organizării. Dacă unele mă
suri necesită timp mai mult, 
să se continue, dar buna gos
podărire, curățenia, trebuie 
realizate rapid.

Este necesar să ne ocupăm 
serios de productivitatea mun
cii. în această privință nu 
stăm prea bine, dimpotrivă, 
în unele sectoare am dat îna
poi. Rog să se acționeze cu 
toată hotărîrea, să luăm mă
suri ferme. Sînt aici și Con
siliul. Organizării, și Ministe
rul Muncii, și sindicatele, și 
ministerele ; dar întreprinde
rile, în primul rînd, trebuie 
sâ-și unească forțele, să ac
ționeze pentru a introduce or
dine și disciplină.

Ce se poate spune însă în 
legătură cu stările de lucruri 
de care am vorbit pînă acum? 
în fond este o râminere în 
urmă a pregătirii profesionale 
și tehnice a cadrelor noastre 
a muncitorilor, a inginerilor, 
a maiștrilor.

A slăbit pregătirea în șco
lile profesionale, chiar s-au 
redus aceste școli. Nu există 
suficientă preocupare pentru 
pregătirea corespunzătoare a 
forței de muncă, pentru veri
ficarea acestei pregătiri, pen
tru școlarizarea și instruirea 
corespunzătoare, spre a fi în 
stare să mînuiască cu bune 
rezultate utilajele. în unele 
sectoare, cum este sectorul 
minier, nu a existat preocu
parea ca — odată cu dotarea 
— să luăm oameni și sâ-i pre
gătim corespunzător pentru a 
cunoaște mașinile și a ști să 
lucreze cu ele. Aceasta se pe
trece și in alte ramuri ale in
dustriei. Peste tot a slăbit 
preocuparea pentru pregăti
rea forței de muncă. Desigur, 
principalii vinovați sînt mi
nisterele respective, dar sînt 
și Ministerul învățămîntului, 
și Ministerul Muncii, care au 
răspunderi pentru pregătirea 
forței de muncă. în același 
timp, fiecare minister trebuie 
să poarte răspunderea și să-și 
asigure — în raport cu planul 
de dezvoltare, — necesarul 
de forță de muncă și pregă
tirea corespunzătoare a aces
teia. Trebuie ca, rapid, chiar 
în trimestrul acesta, să reve
dem problema școlilor profe
sionale. Să.aducem îmbunătă
țiri, să asigurăm școlarizarea 
la nivelul cerințelor tehnicii 
moderne pe care o avem în 
toate sectoarele.

în al doilea rînd, este nece
sar să revedem programele 
de reciclare și ridicare a ni
velului de calificare, care tre
buie să se desfășoare în fie
care întreprindere. Trebuie, 
obligatoriu, ca — sub contro
lul comitetelor județene sau 
orășenești de partid — și pe 
baza programelor ministere
lor, să se organizeze săptămî- 
nal în toate întreprinderile 
cursuri serale de ridicare a 
calificării, de reciclare, inclu
siv pentru ingineri, pentru 
maiștri. Trebuie să avem 
maiștri care să fie, Intr-ade
văr, conducători de producție, 
din toate punctele de vedere. 
Nu se poate să asigurăm ridi
carea calității, a nivdfului 
tehnic dacă nu avem oameni 
cu o pregătire corespunzătoa
re. Problema aceasta trebuie 
să fie urmărită săptămînal. 
Să nu ne mulțumim ca am 
dat niște indicații, și atît. Să 
urmărim concret cum se rea
lizează participarea la cursu
rile de calificare. Nu se poate 
lucra, nu se poate mei*ge mai 

departe fără ridicarea pregăti
rii profesionale, a. nivelului 
tehnic, fără organizarea cursu
rilor de calificare și de reci
clare cu cei care sînt deja în 
întreprinderi. Și aceasta este 
valabil și în institute și în mi
nistere. Ridicarea calificării și 
a pregătirii cadrelor reprezin
tă. de fapt, în momentul de 
față, una din problemele esen
țiale pentru industria noastră 
și pentru toate sectoarele de 
activitate. Trebuie să luăm 
toate măsurile și să realizam 
în mod corespunzător progra
mele pe car^ le avem în a- 
ceastă privință.

Este necesar să ne ocupăm 
serios de recrutarea și repar
tiția forței de muncă. Trebuie 
să cunoaștem necesarul de 
cadre pe ministere, pe sectoa
re. să asigurăm recrutarea, 
folosirea acestor cadre, trece
rea lor dintr-un județ în altul,* 
acolo unde are nevoie econo
mia. Nu se poate să ne plîn- 
gem câ nu avem forță de 
muncă în mine, că nu avem în 
investiții forță de muncă, cînd 
în unele întreprinderi ținem 
oameni peste numărul nece
sar, cînd sînt județe care spun 
că nu pot să asigure locuri de 
muncă pentru toată ’urnea. 
Trebuie să asigurăm forța de 
muncă în ordinea prioritară 
a problemelor pe care le avem 
de rezolvat. Punem accentul 
pe materii prime, pe energie, 
pe cărbun^. pe petrol, deci. în 
primul rînd trebuie ca în a- 
ces^e sectoare să asigurăm 
forța de muncă in intregirae.

Tovarăși,

Se impune să acționăm cu 
toată hotărîrea pentru aplica
rea noului mecanism economic 
și creșterea eficienței econo
mice. Datorită tuturor defi
ciențelor de care am vorbit — 
a consumurilor mari, a nerea- 
lizarii productivității și a al
tor cauze pe care le-am amin
tit — continuăm să avem o 
rentabilitate slabă, să avem 
pierderi în activitatea muJtor 
întreprinderi. Or, trebuie să 
legăm venitul și câștigul fie
căruia de producție.

. Nu mai poate exista venit 
garantat pentru nimeni, dacă 
nu muncește. Venitul garantat 
este legat de muncă ! Garan
tăm fiecăruia ’loc de muncă. îi 
garantăm să muncească. Nu 
muncește, nu produce — nu 
poațe avea nimeni venituri ! 
Noi garantăm fiecăruia drep
tul la muncă și — pe baza a- 
ceâsta — posibilitatea de a-și 
asigura venitul stabilit pen
tru locul respectiv. Veni
tul nu putem să-l garantăm 
în orice, condiții. Dacă cineva 
nu muncește, nu poate să aibă 
venit. S-a creat o optică gre
șită. și anume câ fiecăruia 
trebuie să-i dăm sâ-și asigure 
80 la sută din retribuție, chiar 
dacă nu-și realizează planul. 
Mu iți au început să fie mul
țumiți cu aceasta, se mulțu- 
țumesc să primească 80 Ia sută 
din retribuție. Din păcate, au 
început și unii directori să se 
mulțumească cu aceasta și nu 
se mai ocupă cum trebuie de 
producție. De aceea, va tre
bui să modificăm legea. Asigu
răm fiecăruia locul de mun
că. îi asigurăm condiții bune 
de muncă, dar venitul său este 
legat de ceea ce produce. Nu 
există venit garantat pentru 
nimeni dacă omul respectiv 
nu produce ! Aceasta trebuie 
să se înțeleagă clar !

Să trecem’și să aplicăm cu 
fermitate principiile noului 
mecanism economic, măsurile 
corespunzătoare pentru a asi
gura rentabilizarea tuturor 
produselor. Noi trebuie, în .
1983. să nu mai avem nici un 
produs nerentabil. Sub nici un 
motiv să nu avem întreprin
deri fără rentabilitate. Reali
zarea a tot ceea ce am discu
tat anterior va conduce toc
mai la soluționarea. în mod 
corespunzător, a tuturor obiec
tivelor pe care le avem.

Toate acestea pun probleme 
serioase în fața conducerii mi
nisterelor, a organelor centra
le, care trebuie să acționeze 
cu și mai mare răspundere. 
Fiecare trebuie să înțeleagă că 
este învestit cu sarcina de mi
nistru, de adjunct de minis
tru, de director, de director 
general de centrală, sau cu 
diferite alte munci, pentru a 
soluționa problemele, nu pen
tru a le aduna și a justifica cu 
ele nerealizarea planului. Nu 
avem nevoie de miniștri, de 
adjuncți de miniștri, de cadre 
de conducere care să justifi
ce problemele. Ei, acești to
varăși trebuie să soluționeze 
problemele! Acest lucru este 
valabil și pentru C.S.P-. pen
tru Ministerul Aprovizionării, 
pentru toate celelalte organe 
centrale de stat. Consider că 
este timpul să se analizeze se
rios aceste lucruri în conduce
rile ministerelor, să se tragă 
concluziile necesare și să se 
ia măsuri hotărîte pentru 
întărirea răspunderii în acti
vitatea practică de soluționare 
a problemelor. Să lichidăm cu 
hîrtiile, cu justificările !

Este necesar să punem mai 
multă ordine în funcționarea 
centralelor. Am creat centra
le multe, mari, care însă nu 
își fac pe deplin datoria. Noi 
am stabilit că fiecare cen
trală primește planul produc
ției. Centrala trebuie, deci, să 
soluționeze problemele. Să 
analizăm și să dezbatem foar

te serios aceste probleme și să 
punem ordine în funcționarea 
și în buna desfășurare a acti
vității centralelor.

Este necesar să vedem mai 
atent problema cooperării în
tre diferite întreprinderi și 
centrale. Trebuie să revenim, 
poate, la unele consilii de co
operare între diferite între
prinderi sau chiar la subor
donarea unor întreprinderi 
din industria orizontală cen
tralelor de bază — adică aco
lo unde acestea lucrează nu
mai pentru întreprinderea 
respectivă sau în centrala res
pectivă — pentru a lichida 
lipsa de răspundere ce se mai 
manifestă în acest domeniu. 
Avem o prea mare împrâștie- 
re. Sînt unele produse pentru 
realizarea cărora conlucrează 
40—50 și chiar peste 100 de 
întreprinderi —xși fiecare a- 
rată spre alta. Să găsim, în 
orice caz. o formă ca între
prinderea de bază sau centra
la sâ aibă un rol mai activ, 
de control, să poată să asi
gure o bună cooperare. Să re
nunțăm la așa-zisele consfă
tuiri de cooperare; astea sînt 
ședințe inutile. Trebuie să gă
sim o formă organizatorică de 
rezolvare. Să analizăm aces
te probleme pentru că trebuie 
să punem ordine, sâ lichidăm 
starea de lucruri care a de
venit o frină în buna func
ționare și desfășurare a pro
ducție.- Indiferent însă de fe
lul cum vom soluționa aceste 
probleme, este necesar să 
crească răspunderea conduce
rilor centralelor, a conduceri
lor întreprinderilor, a consi
liilor de conducere, a adună
rilor generale. Pe baza auto- 
conducerii, a autogestiunii, a 
noului mecanism economic, a- 
cestea au răspunderea depli
nă in organizarea și conduce
rea întregii activități. Trebuie 
să acționăm pentru a se în
făptui în mod corespunzător 
prevederile legilor privind 
buna funcționare a tuturor 
organelor de conducere, spo
rirea răspunderii lor în înde
plinirea planului, in soluțio
narea problemelor.

în încheiere la aceste pro
bleme subliniez încă o dată 
necesitatea de a lua toate mă
surile în ce privește realiza
rea planului, a producției de 
export în toate sectoarele, așa 
cum am discutat.

. Am vorbit mai puțin de co
merțul exterior și de între
prinderile de comerț exterior. 
Nu aș. dori însă ca Ministe
rul Comerțului Exterior și în
treprinderile să ' rămînă cu 
impresia că sîritem mulțumiți 
de felul cum lucrează aco
lo. Sînt deficiențe foarte se
rioase — le-am mai discutat 
— îrt activitatea de comerț 
exterior. Este necesar acum sâ 
se asigure aplicarea măsurilor 
privitoare la răspunderea Mi
nisterului Comerțului Exte
rior și a întreprinderilor de 
comerț exterior pentru reali
zarea producției de export de 
către întreprinderi. între
prinderea de comerț exterior 
care a contractat producția 
trebuie să asigure ca aceasta 
să se realizeze în ’conformita
te cu contractul. întreprinde
rea trebuie să controleze per
manent punerea în fabricație 
a produselor la timpul nece
sar pentru a putea să se rea
lizeze la timp producția des
tinată exportului și să se ob
țină calitatea stabilită. A- 
ceasta privește toate produse
le pentru export — și pe de
vize convertibile și în clea
ring. Pentru toate, fără excep
ție. trebuie asigurat un con
trol riguros al producției, al 
calității acesteia.

întreprinderile mari — care 
au cooperare cu multe între
prinderi — trebuie să-și aibă 
reprezentanți în anumite în
treprinderi care lucrează nu
mai pentru ele și să urmă
rească concret producția și 
calitatea.

Este necesar să trecem nea
părat să aplicăm măsurile 
care prevăd ca beneficiarul — 
respectiv, întreprinderea de 
comerț exterior — să contro
leze. să asigure calitatea și 
execuția la timp. în așa fel 
îneît realmente să asigurăm 
realizarea în bune condițiuni 
a exportului.

Desigur, mai avem de con
tractat ceva pentru exportul 
din acest an, dar nu este prea 
mult. Dar — repet —. cu ceea 
ce avem contractat și cu ceea 
ce se mai poate contracta pînâ 
în junii lui 15 noiembrie, în 
afară de produsele care se 
vînd și fără contracte, avem 
condiții să asigurăm în între
gime realizarea sarcinilor pe 
aceste trei luni. Pentru tot 
ceea ce avem contractat, tre
buie să realizăm în întregime 
producția stabilită!

Trebuie să trecem la con
tractarea pentru anul 1983. 
fiindcă sîntem rămași în urmă. 
Avem programe — și rog Mi
nisterul Comerțului Exterior, 
ministerele producătoare. în
treprinderile de comerț exte
rior să treacă hotărît să-și rea
lizeze aceste programe și toate 
sarcinile stabilite în această 
privință. Trebuie Sa avem, de 
la începutul anului, asigurate 
comenzile necesare pentru 
desfășurarea normală a pro
ducției. Aceasta este valabil 
atît pentru exportul în țări 
socialiste, cît și, în ge
neral, pentru exportul 

pe devize convertibile. Trebuie 
să acționăm cu hotărîre în 
această privință.

De asemenea, atrag atenția 
asupra necesității trecerii ho
tărîte, de la 1 ianuari^. a în
treprinderilor de comerț exte
rior pe principiile legii comer
țului exterior, de autogestiune 
și autoconducere. Fiecare în
treprindere de comerț exterior 
va lucra pe principiul autocon- 
ducerii și autogestiunii. Veni
turile lor vor fi legate de ex
port și de realizarea importuri
lor stabilite. Nu vom mai plăti 
pe nimeni din comerțul exte
rior dacă nu-și realizează sar
cinile stabilite. Ceea ce am 
discutat pentru celelalte între
prinderi este valabil și pentru 
întreprinderile de comerț exte
rior, pentru toate sectoarele 
economico-sociale. dealtfel. 
Dar. doresc să atrag special 
atenția în această, privință co
merțului exterior.

Tovarăși,

Trebuie să trecem hotărît la 
pregătirea planului pe 1983. 
Am vorbit do contractări, in
clusiv că trebuie să încheiem 
contractările în țară. în 2—3 
săptămîni, să se încheie toate 
contractele, pe întregul an. 
Avem plan, știm ce trebuie să 
realizăm. Nici o justificare nu 
poate exista! Toate contrac
tele pe întregul an viitor tre
buie încheiate, astfel ca între
prinderile să poată să-și ia 
toate măsurile necesare pen
tru organizarea producției.

Să trecem la discutarea aces
tor probleme în adunările ge
nerale. Doresc să atrag atenția 
că nu trebuie să se țină nici 
o adunare generală, în nici o 
întreprindere, pînă nu se cla
rifică bine toate problemele, 
pînă nu se cunoaște planul. 
Adunarea generală nu trebuie 
să discute generalități, ci să 
dezbată problemele planului, 
problemele legate de autocon
ducere. Acolo unde este ne
cesar și unde avem capacități 
— adunarea generală să discu
te inclusiv angajamentele și 
propunerile privind realizarea 
de producție suplimentară. Tot 
in adunările generale trebuie 
discutat și exportul și impor
tul, și asimilările, și tot ce este 
legat de acestea. Adunarea ge
nerală trebuie să fie o adu
nare de lucru, nu de paradă. 
Să facem aceste adunări nu ca 
§ă spunem că am făcut aduna
rea generală, ci. realmente, ca 
adunări de conducători ai în
treprinderii, de proprietari. Sâ 
se discute cum vor fi gospodă
rite fondurile fixe, cum se va 
asigura funcționarea activității 
economico-sociale — și aceasta 
numai pe măsură ce clarificăm 
toate problemele. Desigur, tre
buie să luăm măsuri, sâ clari
ficăm rapid toate problemele, 
astfel ca. pînâ la 15 noiembrie, 
sâ încheiem adunările genera
le. Comitetele județene, minis
terele au primit planurile, deci 
toată lumea știe ce are de 
făcut.

Toate acestea pun probleme 
foarte serioase în fața comite
telor județene de partid, a co
mitetelor orășenești, a organi
zațiilor de partid din între
prinderi, în fond, lipsurile de 
care am vorbit demonstrează 
că în activitatea organizațiilor 
de partid, a comitetelor jude
țene. a comitetelor orășenești 
de partid sînt deficiențe foarte 
serioase. Lipsurile de care s-a 
vorbit aici nu se puteau întâm
pla dacă comitetele județene, 
organizațiile de partid nu 
treceau nepăsătoare pe lingă 
ele. Toate aceste probleme sînt 
legate de felul în care organi
zația de partid își îndeplinește 
rolul de conducător al activită
ții în întreprindere. Președin
tele consiliului oamenilor 
muncii este secretarul de 
partid. Cum lucrează el, cum 
mobilizează organizația de 
partid, colectivul din întreprin
dere la realizarea sarcinilor de 
plan ?

Trebuie să folosim adunările 
generale — care urmează să 
aibă loc — pentru a dezbate 
foarte serios situația din fie
care întreprindere, și să asigu
răm îmbunătățirea activității. 
Să stabilim, totodată, măsuri 
hotărîte pentru îmbunătățirea 
activității de partid, pentru 
creșterea răspunderii organiza
ției de partid, a comuniștilor 
în sectoarele lor de activitate. 
Desigur. în mod corespunză
tor, această sarcină se pune și 
pentru sindicate, pentru orga
nizația de tineret, pentru ce
lelalte organizații pe care le 
avem. Toate trebuie să-și în
deplinească sarcinile. Mă re
fer. îndeosebi, la sindicate, 
care au un rol foarte impor
tant în organizarea muncii, în 
asigurarea disciplinei, în rea
lizarea producției. Trebuie sa 
se înțeleagă bine câ îmbună
tățirea condițiilor de viață, 
creșterea veniturilor, înfăptui
rea programului stabilit de 
Congresul al XH-lea. depind 
de realizarea activității econo
mice. de creșterea producției. 
Fără aceasta nu vom putea să 
realizam ce ne-am propus. 
Acest lucru trebuie să-1 înțe
leagă bine toata lumea ’ Tre
buie sa punem mai multa or
dine în ce privește disciplina 
în rîndul tuturor oamenilor 
muncii, al tineretului. Să în
tărim munca politică, educati

vă, care nu este încă la înăl
țimea sarcinilor pe care le 
avem.

Consider că toate comitete
le județene de partid vor tre
bui ca, înainte de începerea 
adunărilor generale, să orga
nizeze o adunare scurtă, de 
2—3 ore, cu activul din in
dustrie. unde să dezbată serios 
toate aceste probleme, .precum 
și măsurile ce trebuie luate 
pentru buna desfășurare a 
activității, pentru realizarea 
planului și pentru pregătirea 
și desfășurarea’adunărilor ge
nerale. Să se stabilească ca, 
zilnic, comitetul județean să 
cunoască cum se realizează 
producția și. îndeosebi pro
ducția de export. Am impre
sia că tovarășii au înțeles că, 
concentrîndu-ne asupra pro
blemelor din agricultură, pu
tem să lăsăm problemele din 
industrie pe un plan mai se
cundar.

Avem organizații de partid 
puternice. împreună cu consi
liile de conducere, cu tehni
cienii, cu inginerii, cu cei mai 
buni muncitori calificați, să 
stabilim colective pentru so
luționarea problemelor legate 
de asimilare, de materiale, de 
toate "acestea. Să nu se rămînă 
la generalități. Trebuie stabi
lit pe fiecare întreprindere, — 
cum au făcut deja unele jude
țe, 'dar nu au dus treaba pînâ 
la capăt — ce produse sînt 
de asimilat, și zilnic, primul 
secretar sâ meargă într-o în
treprindere și să vadă de ce 
nu s-a asimilat un produs sau 
altul, sau în ce stadiu se află 
asimilarea unor produse. Prac
tica a demonstrat că, împreu- 

,nă cu muncitorii de înaltă ca
lificare, s-au soluționat zeci 
de probleme, într-o perioadă 
mult mai scurtă decît spuneau 
conducerile unor ministere 
sau întreprinderi. Avem mun
citori buni, avem maiștri buni; 
să-i folosim pe aceștia, să-i 
punem la treabă !

Este necesar ca. de sus pînă 
jos, în toate domeniile să in
troducem un spirit mai activ, 
mai operativ. Sâ trecem la so
luționarea problemelor, nu să 
căutăm justificări. pentru ne
realizarea planului ! Consider 
că dispunem de tot ce este 
necesar și putem să realizăm 
în bune condițiuni sarcinile pe 
acest an, sâ îndeplinim planul 
așa cum este stabilit, — inclu
siv exportul — și să punem, 
astfel, o bază temeinică pen
tru anul 1983.

în ce privește investițiile, 
s-a discutat mult în această 
consfătuire despre ele. Tre
buie luate măsuri hotărîte 
pentru a rezolva toate proble
mele legate de realizarea pla
nului de investiții. în mod 
deosebit trebuie să realizăm 
investițiile legate de lărgirea 
bazei de materii prime și de 
materiale — în chimie. în 
metalurgie și altele. Aceste in
vestiții sînt. de fapt, prioritare. 
Avem capacitățile din petro
chimie, din industria de celu
loză și fibre care sînt, de ase
menea. prioritare. Rog să ni 
se prezinte, pe județe, unită
țile unde, cu orice preț, tre
buie să se realizeze aceste in
vestiții. Industria constructoa
re de mașini trebuie să lucre
ze zi și noapte, inclusiv dumi
nica, pentru ca să lichidăm ră- 
mînerile în urmă în livrarea 
utilajelor pentru aceste in
vestiții. De asemenea, con
strucția de mașini — mă re
fer Ia ambele ministere — tre
buie să soluționeze toate pro
blemele privind asigurarea 
tuturor utilajelor pentru pu
nerile în funcțiune, inclusiv 
armături, supape, tot ce este 
necesar.

în legătură cu punerea în 
funcțiune a investițiilor, sînt 
două lucruri care trebuie a- 
vute în mod deosebit în ve
dere : executarea instalațiilor 
în timpul stabilit și scurtarea 
perioadelor de probe. Trebuie 
ca, la Consiliul de Miniștri, să 
se prezinte lista tuturor pune
rilor în funcțiune, cu terme-/ 
nele pe zile, cu livrarea de 
utilaje. Să se lucreze și dumi
nica. Trebuie, cu orice preț, 
șă punem în funcțiune capa
citățile stabilite ! Acolo unde 
sînt probleme, să se treacă o- 
perativ la soluționarea Tor! 
Trebuie să se înțeleagă de 
toată lumea că ordinea, dis
ciplina sînt hotărîtaâre pen
tru desfășurarea normală a 
activității în acest domeniu. 
Nu se va admite nici țin fel 
de justificare pentru nereali
zarea la tâmp a investițiilor.

Tovarăși,

Vreau să mă refer, foarte 
pe scurt, Ia citeva probleme 
privind agricultura. Cu însă- 
mînțările sîntem- pe terminate, 
au mai rămas de însămînțat 
vreo 23 de mii hectare. Desi
gur, trebuie*să verificăm și sâ 
asigurăm să existe peste tot 
registru și proces-verbal de 
felul cum s-au realizat aceș- 
te lucrări, cînd s-a însămînțat, 
ce sămînță s-a pus și la ce a- 
dîncime s-a făcut arătura. 
Vom controla aceste lucrări. 
Vrem să existe proces-ver
bal semnat de conducerea 
S.M.A.-ului și de șeful de e- 
chipă sau de formațiune, de 
inginer, de inginerul șef, de 
conducerea unității.

Trebuie să grăbim recolta
tul. Practic, trebuie ca, pînă 
la sfîrșitul lunii sâ încheiem 
ștrînsul recoltei, în afară de 
sfecla de zahăr, care trebuie 
recoltată în raport cu grafi
cul, deși în primele zile ale 
lunii noiembrie va trebui să 
strîngem și sfecla. Restul, po
rumbul. legumele. în afară de 

' varză care mai cămine în con
tinuare, strugurii, fructele, la 
toate trebuie să terminăm re
coltatul. Trebuie mobilizate 
toate forțele pentru ca, pînă 
la sfîrșitul lunii, să încheiem 
strînsul recoltei, să asigurăm 
transportarea ei în întregime, 
precum și depozitarea cores
punzătoare. Să asigurăm și 
transportul cocenilor de po
rumb și tot ceea ce mai este 
pe cîmp — și eliberat tere
nul. Dispunem de mijloace 
suficiente pentru a realiza, 
pînă la sfîrșitul lunii, înche
ierea definitivă a acestor lu
crări.

Trebuie trecut acum cu toa
te forțele la arăturile de toam
nă, la executarea ogoarelor de 
toamnă. Avem 180 000 de trac- 

, toare —și practic putem ca 
cel puțin 100 000 de tractoare 
să Ie punem zilnic la 
arat. Pluguri avem vreo 
115 000, deci avem cu ce lu
cra. Cu aceste mijloace putem 
ara zilnic 300 000 de hectare
— nu spun mai mult — dacă 
se lucrează numai un schimb. 
Aceasta înseamnă că, în ma
ximum 15 zile, trebuie să în
cheiem în întregime arăturile. 
Toată suprafața ce urmează 
să fie însămînțată anul viitor 
trebuie să fie în întregime a- 
rată, cu arături adînci, în con- 
dițiunile care s-au stabilit. 
Unde este necesar, să facem și 
lucrări de afînare cu vibra
toare, și tot ceea ce este sta
bilit. Practic, aceasta înseamnă 
că în jurul lui 5 noiembrie 
trebuie să încheiem arăturile 
în toate județele. Ne ’ rămîn 
60 000 de tractoare, care sînt 
suficiente pentru transport și 
pentru restul activităților din 
agricultură. Dacă se lucrează 
într-un schimb și jumătate — 
ca să nu spun în două schim
buri — atunci putem termina 
chiar mai repede lucrările.

Odată cu aceasta trebuie să 
se realizeze în toate județele,
— așa cum am stabilit cu mi
nisterul — lucrări de desecări, 
de arături adînci, cum am în
ceput la Timișoara, în Arad. 
Trebuie să-i ajutării și pe cei 
din polj, dar și din alte ju
dețe să facă acest lucru. Tre
buie ca, peste tot, să folosim 
la maximum mijloacele, pen
tru a asigura executarea aces
tor lucrări, plus șanțurile de 
desecare necesare. Totul să se 
facă bine organizat, nu la voia 
întâmplării.

Fiecare județ trebuie să ia 
toate măsurile ca să realizăm 
în întregime programul de iri
gații. Noi am stabilit pentru 
anul viitor ca. în fiecare ju
deț. să irigăm cu forte proprii 
cîte 10 000 de hectare. Aveți 
fiecare programul. Sâ înceapă 
de acum lucrările de amena
jare, de pregătire și de reali
zare a irigațiilor.

Să se treacă la pregătirea, 
odată cu arăturile, a terenu
rilor pentru însămînțările de 
primăvară. La sfeclă să se asi
gure îngrășamintele, gunoiul 
de grajd, tot ce este necesar. 
Practic, terenul trebuie pregă
tit de acum pentru ca, în orice 
condiții, în primăvară să pu
tem însămînța la timp. Să 
pregătim, de asemenea, tere
nul pentru însămînțari în le
gumicultura, să asigurăm am
plasarea. pregătirea și tot ce 
este necesar ca să putem în
sămînța în primăvară la timp, 
în general, toate suprafețele 
pe care urmează să le însă- 
mînțăm, cum se spune. în 
.:mustul zăpezii", la sfîrșitul 
lui februarie și începutul lui 
martie, trebuie practic să le 
pregătim de acum.
■ în toamna aceasta trebuie 
să fie totul pregătit pentru ca, 
în primăvara .viitoare.'sâ pu
tem face însămînțările la timp, 
în orice condiții. Trebuie sâ 
se revadă problema însămîn- 
țârilor în conformitate cu pla
nul privind .legumele care se 
seamănă toamna. îndeosebi 
ceapă, usturoi, spanac și alte
le.’ să asigurăm tot ce este 
prevăzut. De pe acum să se 
ia măsuri și să se urmărească 
să realizăm’ toate aceste lu-- 
crâri în perioada optimă. Să 
se urmărească zilnic cum se 
realizează programul. Nici un 
județ, nimeni, sub aici un 
motiv, nu va putea justifica 
nerealizarea acestor însămîn
țari.

Reamintesc, .numai, proble
mele din zootehnie. Trebuie 
să asigurăm efectivele, pro
ducția, să asigurăm furajele. 
Trebuie încheiată toată acțiu
nea de modernizare, în așa fel 
îneît să putem asigura în bune 
condițiuni realizarea sarcini
lor pe care le avem în zoo
tehnie.

Am lăsat mai la sfîrșit. — 
dar nu pentru că e o proble
mă de mai mică importanță — 
ci tocmai pentru câ vreau să 
insist asupra ei în mod deo
sebit — problema asigurării 
fondului de stat cu produse 
agricole.

Trebuie să luăm toate mâ
lurile de a realiza fondul de 
stat în legumicultura, de a or
ganiza depozitele în vederea 
bunei autoaprovizionări cu 
legume, cu tot ce este necesar. 
Inclusiv, să producem mai. 
multe conserve, pe care sâ Ie. 
punem la îndemîna- populației 
prin magazine și să asigurăm 
desfacerea de murături, varză 
și tot ceea ce este necesar. 
După principiul pe care l-am 
discutat cu Capitala — tova
rășii au dat și un comunicat 
în această privință — să în
cheiem contracte cu populația, 
astfel îneît oamenii să nu-și 
mai ia cartofi sau ceapă în 
cantități mari acasă — pentru 
că n-au condiții să le păstreze 
și se strică — ci să facă con
tract și, in limitele care sînt 
stabilite, șă primească săptă- 
minal cantitatea trebuitoare, 
atît cît poate păstra acasă' 
într-o săptămînă. Să nu mai 
ia fiecare cartofii sau ceapa, 
pentru 3—4 luni, să i se strice 
și să arunce jumătate din ele. 
După acest principiu să proce-, 
dăm în toate județele. Desigur,, 
anul acesta acțiunea este la 
început. Pentru anul viitor 
trebuie să amenajăm spe
cial depozite, să pregătim de 
toate, inclusiv murături, și să 
dezvoltăm producția de semi- 
preparate. Avem cantine ; tre
buie să facem multe semipre- 
parate și. în felul acesta, ușu
răm și munca în gospodării, 
reducem și consumul de ener
gie say de combustibil și aai-t 
gurăm și o bună aproviziona
re. Nu vreau însă să insist 
acum asupra acestui lucru, îl 
amintesc numai.

Revin la fondul de stat. Deșt 
am ajuns lâ 90 la sută cu 
strînsul porumbului, fondul1 
de stat este sub 50 la sută.' 
Trebuie ca pînă la sfîrșitul' 
lunii octombrie, să se asigure 
în întregime fondul de stat la 
porumb, la F.N.C.-uri. Trebuie 
pus la o parte în întregime 
porumbul necesar pentru a 
asigura baza furajeră. Chiar, 
acolo unde porumbul nu mer-, 
ge la F.N.C.-uri, trebuie sa-lfl 
avem în depozite,, în magazii,1( 
în pătule speciale. Să a«i- 
gurăm astfel în întregime 
baza furajeră și să putem 
trece să dăm deja cooperatori-, 
lor din drepturile pe care le 
au. Producțiile care sînt în 
anul acesta trebuie să ne dea. 
posibilitate șq realizăm un 
fond de stat suplimentar față1 
de ceea ce este în plan. Prac-' 
tic, pînă la 30 octombrie, în-' 
treguî fond de stat trebuie să' 
fie realizat — inclusiv fondul 
de furaje.

în ceea ce privește consumul 
de furaje, trebuie să se ia mă
suri să se respecte normele 
stabilite. Să se respecte rețe
tele ca să nu consumăm tot 
orzul. Ministerul și sectorul, 
zootehnic sa-și îndeplinească 
în mod serios atribuțiunile, să< 
exercite controlul necesar.: 
astfel îneît să realizăm o bună 
furajare în tot cursul anului.

Sarcina asigurării fondului 
de stat este prioritară și, pînă 
la 30 octombrie, trebuie s-o 
realizăm în întregime.
i

Tovarăși,

Mă refer din nou, numai pe 
scurt, la alegerile pentru qon- 
siliile populare, care trebuie să 
fie bine pregătite. Ele trebuie 
să fie un mijloc de dezbatere 
largă cu masele populare, cu 
toți cetățenii, a problemelor 
dezvoltării economico-sociale, 
ale gospodăririi orașelor și sa
telor, ale întăririi ordinii, care 
trebuie să existe peste tot.

Trebuie, de asemenea, să 
facem în așa fel îneît, in tn- 
tîmpinarea. Conferinței Națio
nale a partidului, să asigurăm 
realizarea în cele mai bune 
condiții a tuturor sarcinilor. 
Toate județele să se prezinte- 
la Conferința Națională cu 
realizarea în întregime a sar
cinilor de plan — și. acolo 
unde am stabilit și unde este: 
necesar. îndeosebi în domeniul 
materiilor prime, la exoort —• 
chiar cu depășirea planului.

De aserpenea. cea de-a 35-a 
aniversare a proclamării Re
publicii trebuie să fie folosită 
pentru ca. în întîmoinarea el, 
să asigurăm mobilizarea largă 
a întregului popor la îndepli
nirea hotărîrilor Congresului 
al XII-lea, a sarcinilor dei.
plan pe acest an. și pentru 
-buna pregătire a anului 1983.

Subliniez. încă o dată, că 
trebuie să intensificăm munca 
organizatorică, politică, educa
tivă. Trebuie sa punem un 
accent mare pe disciplină, pe 
ordine, pe acțiunea concretă a 
organelor de partid și de stat 
pentru a face ca fiecare colec
tiv de oameni ai muncii, fie
care cetățean să înțeleagă câ 
dezvoltarea economică și socia
lă a tării, creșterea bunăstării 
generale depinde de munca 
fiecăruia.

Avem tot ceea ce este ne
cesar. Depinde de noi ca. în 
spiritul a ceea ce am discutat, 
să trecem cu-toată hotărîrea și 
răspunderea la realizarea în 
întregime a sarcinilor pe care 
le avem fiecare în domeniul 
său de activitate.

Cu aceasta declar închise lu
crările Consfătuirii și vă urez 
spor lâ muncă 1 (Aplauze pu
ternice, prelungite).
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A NE APROPIA VIITORUL - A NE APROPIA DE VIITORII
Poate că niciodată vorbele 

poetului nu au sunat mai pline 
de fiorul incandescent al actua
lității : „Noi pentru viitor ne 
pregătim...".

într-adevăr, fiind o generație 
definitiv și deplin încredințată 
viitorului, noi, tineretul, avem 
deopotrivă dreptul și îndatori
rea de a ne pregăti temeinic, 
multilateral pentru viitor. Un 
viitor deloc idilic, deloc paste
lat în culori care să atenueze 
duritatea și frumusețea efortu
lui de a-1 atinge. Un viitor care 
nu ni se dă de-a gata și trebuie 
să îl cucerim, să-l făurim, sâ-1 
împlinim prin noi și pentru 
noi.

într-adevăr, făurirea socia
lismului și înaintarea spre co
munism nu sint și nu pot fi 

• gindțte doar ca o simplă plim
bare de agrement și nici nu 
sint doar pretexte pentru de
clarații de intenții sunătoare, 
in confruntarea lor cu fapte 
sterile. Acest lucru a fost din- 
totdeauna clar comuniștilor, 
partidului lor revoluționar, și 
acest lucru au căutat ei să-l 
insufle drept crez de luptă și 
viață tinerelor generații. Dia
lectica lupt ei intre vechi și nou. 
legitățile progresului însuși 
impun in mod necesar o atitu
dine activă, angajată, responsa
bilă din partea fiecăruia dintre 
eei care iși revendică titlul de 
tinăr comunist și care se do
rește â fi un cetățean al viito
rului. Dar condiția esențială 
pentru a avea șansa și dreptul 
de a fi contemporan cu comu
nismul este aceea a implicării 
în actualitate, a asumării tutu
ror răspunderilor și îndatoriri
lor care-ți revin in această bă
tălie frumoasă și nobilă pentru 
viitor.

Dar, ajunși la acest punct, 
trebuia să ne punem o între
bare capitală : „Oare cum va 
arăta acest om al comunismu
lui, ce calități, ce însușiri, ce 
atribute trebuie să întrunească 
el pentru a fi reprezentativ 
pentru acest tip superior de om 
și umanitate ?“ Răspunsul nu 
este ușor și trebuie să evite in 
orice caz poncifele și simplis- 
mele. M-aș referi direct la ob
servația de mare profunzime 
făcută de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu in Expunerea la Ple
nara lărgită a C.C. al P.C.R. din 
1—2 iunie a. c. că și in comu- 

\ nism nu vor înceta să se mani- 
<___________________________

Z*
SA DISCUTAM DESPRE TINEREȚE EDUCAȚIE RĂSPUNDERI NU-I BAI!

în ziua de 18 septembrie, in 
prag' de seara, . trei copii din 
cartierul Militari au plecat nu 
prea departe de casă pentru a 
se juca. Era spre ora 13. și. 
cind au ajuns in blocul CI. bloc 
aflat în construcție, au fo=: 
prinși de alți 8 copii de pe stra
da Eftimie Croitoru. din blocu
rile 302 și 309 și au fost urcați 
la etajul II ai construcției. Timp 
de aproape o oră și jumătate 
cei trei copii au suportat un 
tratament greu de imaginat. Au 
fost legați cu sirme de miini. 
au fost pirliți cu luminarea și 
au fost violentați de colegii lor 
mai mici sau mai mari, au fost 
bătuți și li s-au luat și cei cîțiva 
lei și puținele semințe pe care 
le aveau. La sfirșit au fost a- 
menințați că dacă spun cuiva 
vor fi aruncați de la etaj și vor 
fi înecați in subsol. Cei trei e- 
levi chinuiți erau in clasa a 
VI-a, iar cei care au comis a- 
ccastă faptă erau cam de aceeași 
vlrstă, unii mai mari, alții mai 
mici. Cel mâl mic dintre agre
sori avea 9 ani și era elev in 
clasa a IV-a. iar cei mai mari, 
dintre ei erau doi elevi in clasa 
a opta, respectiv un băiat și o 
fată. Ce a căutat fata la această 
mică scenă de violență juveni
lă ? A fost chemată după ce os
tilitățile se declanșaseră și și-a 
adus și ea un mic aport dînd 
citeva palme și citeva șuturi. 
La urmă i-a pus să se bată in
tre ei. Iată un fapt care, cu 
îngăduință, âr putea fi socotit 
o stupidă ceartă intre copii, dar 
care poate fi socotit in același 
timp o dramă cu multe implica
ții și care analizată atent are 
mai multe, extrem de multe 
cauze.
AM AFLAT MARTI CIND AM 
FOST CHEMATA LA TRIBUNAL

Ce verișoare căutau cei 3 co
pii cam departe de casele lor și 
în preajma unui bloc care se 
construia ? E mai puțin credi
bil că le căutau tocmai acolo. 
Să presupunem că se aflau in 
trecere, multă lume traversind 
șantierul. Dar dacă erau în tre
cere înseamnă că au fost luați 
cu forța de ceilalți, care la în
ceput erau 4-5 și urcați in bloc. 
E puțin credibil că 5 copii pot 
lua alti 3 copii și să-i urce cu 
forța intr-un bloc, fără ca trecă
torii și muncitorii din construcții 
să le audă strigătele. Dar o parte 
din „agresori" mărturisesc că 
i-au găsit pe cei 3 chiar la eta
jul II al blocului în construc
ție, aceștia venind acolo pentru 
a procura țevi de plastic de la 
instalatori, să-și facă din ele ca
rabine cu cornete de hirtie. Deci 
intr-un fel sau altul, și pentru 
cei 3 șantierul de construcții era 
cam tot un loc de joacă. Cum 
au putut ajunge pină acolo ? 
Cine se ocupa de ei, cine ii su
praveghea ? Părinții unuia erau 
plecați in provincie și lăsaseră 
copilul la o rudă care rudă ple
case la piață și-1 lăsase in stra
dă. Părinții celorlalți doi aveau 
și ei treabă. Dar, vorba unuia 
dintre ei, orice ai face, secundă 
de secundă nu poți sta după ei. 
Ce făceau părinții copiilor care 
în acea zi au participat la a- 
ceast? mică monstruozitate tra
gică ? Tragică pentru că e ușor 
de imaginat ce traumă reprezin
tă pentru cei trei, «amintirea a- 
celei seri de groază. Apoi la fel 
de tragică pentru cei care au co
mis agresiunea Există riscul ca o 
parte din ei să fie trimiși la 
o școală specială, deși antece
dentele lor nu sint grave, sint 
pure copilării. Dar toată lumea 
este atit de impresionată de a- 
ceastă poveste și cere o pedep
sire aspră a vinovaților. Numai 
că acest exces de zel poate a- 
vea .urmări tragice și pentru 
vinovați. Vă dați seama că 
viața acestor copii, intrînd

feste contradicțiile, dialectica 
progresului. Se definește astfel 
imaginea vie, concretă a unui 
tip de societate, superior din 
toate punctele de vedere celor 
ce l-au precedat, dar care re
unește într-o sinteză superioa
ră valorile și achizițiile crea
toare ale întregii istorii a uma
nității progresiste.

Iată de ce abordind subiectul 
a invâța să ne pregătim pentru 
viitor ne plasăm in intimitatea 
unei probleme de interes nu 
numai teoretic dar și de o deo
sebită importanță practică. Din 
această perspectivă sintem puși 
in situația să reevaluăm con
cepte. să reformulăm teze și 
idei, unele bucurindu-se de un 
prestigiu, pentru unii, încă in
failibil. Prima din aceste pre

nu-i folosesc Ia ceva ?“ Dincolo 
de simplismul acestui raționa
ment militarist, minor (de ge
nul ..nu învăț decit ceea ce-mi 
folosește") să reținem și faptul 
că această specializare rigidă și 
schematică conduce tot la asir 
milarea unui set de cunoștințe, 
a unor noțiuni operative, a 
unor procedee. Normal vom 
avea de-a face tot cu un execu
tant corect care va avea proba
bil și avantajul că nu va greși 
sau, eventual, va greși mult 
mai puțin decit unul care în
cearcă sâ gindească și să acțio
neze luptindu-se cu locurile 
comune.

La antipod, dar. paradoxal !, 
în același sistem de referințe 
se înscrie și prejudecata eclec
tismului luminat. In esență se

Permanenta actualitate a spiritului revoluționar
judecăți este aceea că școala ca 
principal factor de cultură și 
civilizație al societății „trebuie 
să-i dea elevului un bagaj de 
cunoștințe, să-i solicite capaci
tatea memotehnicâ. memoria, 
așa incit acesta să fie un bun 
reproducător al unor lucruri 
deja știute. Nici o secundă in
tr-o asemenea accepție școala 
nu va fi obligată să dezvolte 
tinărului capacitatea critică, po
sibilitatea de a argumenta com
petent și curajos soluții și idei 
noi, ginduri proprii, bineînțe
les fundamentate pe un exa
men al alternativelor, deci pe o 
argumentație trainică, ea însăși 
susceptibilă să se deschidă și 
să se-raporteze la alte posibile 
contra-argumentații. De prisos 
să mai spun că un asemenea 
model de elev al zilei de azi 
va fi un executant docil al unor 
indicații venite pe filieră supe
rioară sau paralelă, fără opinii, 
fără spirit critic. fără păreri. 
Ceea ce, să recunoaștem, este 
exact antipodul tipului uman 
pe care-1 dorește și il educă so
cietatea noastră.

O a doua prejudecată este 
aceea a strictei, ingilstei socia
lizări. Raționamentul este rela
tiv simplu : „de ce — se spune 
— să nu fie un bun inginer, un 
bun medic, un bun profesor, 
ce-i mai trebuie să-și bată 
capul cu una și alta, cind, tot

in aceste școli 
întorsătură care, 
ii va marca pe 
vor deveni. - vria 
problemă de re
de mdizr.are rene 
ne in acest caz h 
zei care poate fî 
soră 
vațL 
ei in 
tului

oâeubiior si pentru rîao- 
ii poate transforma s. pe 
victime. asta in ciuda fap- 

___ că nu erau chiar atlt de 
vinovați. E cert, cele relatate Ia 
începutul articolului «-au petre
cut și oricum am întoarce fap
tele ele rămin aceleași. Dar ia 
o privire mai atenta vom vedea 
că copiii. unii dintre ei 
premianți, nu merită să su
porte toate consecințele valului 
de indignare De care au stirni- 
t-o. că o mare parte din ele ar 
trebui 
care ii 
tați și 
vorbă 
rinții 
această 
ei nu-si 
în 
novăție.
ei pentru asta atita vreme cit 
majoritatea lor muncesc. abia 

suportate exact de cei 
acuză, de adultii revol- 
indignați.
aproape 
copiilor 
dramă.

supraveghea copilul 
acel moment. Iată o 

Dar pot fi

Am stat de 
cu toti 
implicați 

Nici unul
pa

in 
din
vi- 

acuzați

au timp să-și facă' o parte din 
cumpărături și să-și vadă -de 
casă. Unii sosesc acasă seara 
tirziu și ritmul vieții lor cotidie
ne ii determină să se ocupe de 
educația copiilor mâi mult prin
tre picături, spre seară, sau sim- 
băta și duminica. în restul 
timpului copiii, sine liberi, se 
joacă nesupravegheați pentru 
că nici unul xiin acești părinți, 
oameni obișnuiți, stimabili, care 
iși ciștigă piinea cinstit nu are 
posibilitatea să-și plătească o 
femeie de serviciu. Apoi se 
simte lipsa bunicilor. $i din a- 
ceastă libertate se poate naște 
orice.

CUM SE APARĂ PRESTIGIUL 
UNEI SCOLI PRIN TEHNICA 

APROBĂRII
-Cei, 8 copii nu erau constituiți 

într-o gașcă. Locuiesc in două 
blocuri, așezate față in față la 
o distantă de cel mult 15 metri. 
Ei se joacă mereu împreună și 
7 din ei învață și la aceeași 
școală. Școala se află la cel 
mult 300 de metri de blocurile 
lor, pe strada Apusului. Ceea ce 
nu fac sau nu pot face părinții 
pentru copii ar trebui să supli
nească școala, nu pină acolo 
incit toate responsabilitățile să 
fie trecute pe seama ei, dar cit 
de cit, atit cit se cuvine și cit 
poate in acest complex proces 
al educației. La Școala generală 
198 din Strada Apusului, la în
trebările legate de trista intim
plare a copiilor de pe strada 
Eftimie Croitoru principalul 
răspuns a fost unde-i aprobarea 
ca sâ scriu despre acest caz. Că 
nu e ’aprobare de la inspectorat, 
că nu e 
că nu e 
cine, că 
să mi 
și de 
de la I.C.A.B., asta în timp ce 
o clasă de elevi stătea cu pro
fesorul pe hol, pe motiv că nu 
avea sală și o altă clasă care 
avea. sală își aștepta profesorul 
care nu venise. Nu susținem i- 
deea câ școala poate face din 

aprobare de la pionieri, 
aprobare de la nu știu 
n-a mai lipsit mult ca 
se ceară o aprobare 
la spațiile verzi sau

pleacă de la combaterea mă
runtei specializări, se pledează 
pentru un fel de parafrază hi
lară a ..omului universal" pe 
formula „cite ceva de ici", „cite 
ceva de colo". Nu contest, un 
asemenea stil poate fi agreabil 
pentru conversații de salon, 
pentru speculații briante, pen
tru anecdotică frumoasă, dar 
mă îndoiesc sincer că el poate 
să ofere societății rezultate pe 
măsura așteptărilor.

S-ar părea, la prima vedere, 
că respingind alternativele e- 
nunțate anterior, unele repet, 
cu o anume circulație și auto
ritate. mă pun eu însumi in si
tuația de a fi întrebat de un 
eventual cititor: „bine, atunci 
ce fel de tip uman crezi că ar 
corespunde exigentelor prezen
tului și viitorului ?**. ' Răspund 
fără ezitare — acel tip care să 
întrunească atributele unei te
meinice pregătiri in profesiu
nea aleasă, al unui larg orizont 
de cultură si pe deasupra încă 
două calități fundamentale : o 
conștiință și atitudine mora’- 
politică. înaintate, și o nevoie 
permanentă de autoperfecțio- 
nare. pe toate planurile.

Să explic, succint, și aceste 
două atribute.

In primul rind. este limpede 
că omul jyxi nu poate fi' decit 
un purtător și un promotor al 
celor mai înaintate valori poli

cir.e elemente foarte slabe niște 
u$i de biserică. dar o preocupare 
soorrtă. mai ale# pentru redre
sarea elementelor nesaUre ni 
se nare nu numai o atitudine e- 
iecmurt dar s obL^ator.e. 
Or. reacua m roepcee a oor. dn- 
cesăi Școlii geeevale I9€ a fost 
Jt*e H ae *-> intimplzt in 
Umpol programelu: de invițâ- 
mint. ei a «e&ra. ei altfel
ar fi sânt ten tn tapai nostru” 
(Profesoara Florica Groeu. se
cretara organizației de bază). 
Iată ce ne spunea directoarea 
școlii, profesoara Maria Opre<- 
cu : «Am luat imediat măsuri. 
Am întocmit an dosar al părin
ților, al copiilor și l-am înain
tat forurilor superioare. am 
discutat ca părinții, prezentat 
in fiecare clasă**. A urmat o 
lungă listă a celor informați 
despre cele petrecute in seara 
zilei de 18 septembrie. Tot to
varășa directoare Maria Opres- 
cu a semnalat numărul redus 
al locurilor de joacă, amenaja
rea lor necoresnunzătoare $i 
apelurile către diferite foruri 
pentru extinderea și amenajarea 
acestor locuri de joaca, apeluri 
rămase fără nici un rezultat. Dar 

despre locurile de joacă va fi 
vorba ceva mai jos. Deci vina 
școlii ar fi ca și inexistentă. Cei 
8 copii „din punct de vedere al 
disciplinei na sint copii rât Nu 
a venit nimeni să-i reclame. Că 
sint slabi la învățătură, e drept. 
Dar mai malt nu pot. Sint ia li
mita promovării. Alții sint co
piii care ne dau probleme" 
(prof. Florica Grosu). Mai mult, 
cind directoarea școlii a citit 
caracterizările înaintate organe
lor de anchetă a spicuit din fie
care citeva aspecte, mai ales le
gate de învățătură, ca atunci 
cind le-am citit la Oficiul de 
autoritate tutelară al sectorului 
6 să aflăm că diriginta unuia 
semnala că unul din copii fusese 
văzut practicind homofilia, câ 
altul umbla cu bilețele care a- 
veau conținut pornografic și le 
plasa prin clasă, că minte, 
înjură, lipsește de la școală, că 
altul a mințit in fața clasei, că 
altul a avut anul trecut, cind 
era in clasa a VH-a media 8.66 
la purtare pentru 46 de absențe 
nemotivate, că a participat la 
un furt de fructe, că un altul’, a 
lipsit mult ducindu-se Ia ștrand, 
că a făcut box (?) și că iși ba
tea colegii. Deci nu fuseseră re
clamați. dar de făcut făcuseră 
destule pentru a atrage atenția. 
Dar pentru presă făcuseră 
mai puține, asta probabil pentru 
„a apăra prestigiul școlii", un 
mod de a-1 apăra cam greu de 
înțeles. Cine e de vină și cum 
s-a putut intlmpla? Răspunsu
rile cadrelor didactice au și aici 
același aer de scuză. Că familia 
e vinovată, eă tinerii muncitori 
fără căpătii care lucrează la 
blocul jn construcție i-ar învă
ța toate porcăriile" (profesor 
Alexandrina Cristea), câ lipsa 
de supraveghere, că toate, în a- 
fară de școală. Dar cind ne-am 
interesat de la cine ar fi putut 
învăța asemenea gesturi, tacit, 
s-a conturat numele lui I. A., 
elev al școlii, pe care nimeni nu 
l-a văzut de o lună de zile și 
despre care profesorii nu știau 
nimic. în plus, o neînsemnată 
contribuție la acest acces de 
cruzime copilărească $i-a adus-o 

tice, morale, civice etc. In 
acest caz, este absolut necesar 
să dăm termenului de politică 
o accepție radical diferită de 
cea care i se dă în societatea 
împărțită pe clase și care o 
asimilează cu arta sau știința 
unor categorii de oameni pe 
a-i exploata și domina pe alții. 
In condițiile noastre, ale orin- 
duirii pe care o făurim, politica 
devine tocmai o expresie a 
exercitării capacității de muncă 
liberă, creatoare, conștientă a 
maselor, într-o societate care a 
desființat definitiv exploatarea 
și inegalitatea de orice fel. Po
litica devine astfel una dintre 
căile și mijloacele care stau la 
dispoziție omului, societății 
noastre pentru a-și împlini as
pirațiile cele mai înalte, trebu

ințele sale vitale. Conștiința 
politică este o conștiință a par
ticipării. iar calitatea convinge
rilor politice este probată prin 
calitatea acțiunii fiecăruia din
tre noi. in domeniul său de 
activitate, in întreaga viață po
litică, economică și socială 
practică.

Tn al doilea rind. trebuie ob
servat că in condițiile orinduirii 
socialiste politica nu mai poate 
fi ginditâ și practicată in afara 
sferei moralității și a moralei. 
Ne aflăm deci exact Ia antipo
dul situației in care, in vechile 
orînduiri. amoralismul era un 
indiciu și un apanaj a! acțiunii 
politice a claselor dominante. 
Azi. cind puterea se exercită 
prin popor /și pentru popor, 
atributul moralității este — așa 
cum a subliniat in repetate rin- 
duri secretarul general al 
partidului — absolut - imperios 
necesar, in activitatea fiecărui 
cadru de conducere, in toate 
domeniile, ca și pentru fiecare 
dintre noi la fiecare loc de ac
tivitate.

Cind am insistat asupra ter
menilor de atitudine și convin
gere, am făcut-o nu intimplă- 
tor. Pentru că nu poți vorbi 
despre o adevărată atitudine 
fără ca ea să fie întemeiată pe 
o trainică, solidă convingere, 
așa cum nu poți vorbi despre 
convingeri fără să pretinzi a Ie 

dintre cele care 
de elevi* in plus, 
oare Ministerul 
Lnvâțămintului ?) 
supraaglomerare

și stress-ul. Să nu uităm că în 
«coala 198 se învață pe 3 schim
buri. eă Școala generală 157 cu 
aproape 4 000 de copii nu are 
local și plasează la alte școli 
generale cite 300—1 000 de copii. 
Școala generala 198 fiind una 

găzduiește 850 
(Ce-o fi făcind 

Educației și 
O asemenea 

• spațiilor de 
invâtâmint nu poate avea decit 
efecte negative asupra psihicu
lui copiilor.
SE POT AMENAJA SPAȚII VERZI 

Șl LA SUBSOLURI ?

Am descins și-n blocul C 1, 
locul in care s-a pretrecut tris
ta intimplare. Peste panourile 
de prefabricate, peste benele cu 
beton, peste materialele de con
strucție se jucau o mulțime de 
copii de la 3 ani pină in jur de 
6 ani (ceilalți fiind in acel mo
ment la școală). Un pas pe ală
turi și un accident grav este ine
vitabil. Dealtfel, la alte blocuri 
copiii s-au jucat tot pe materia
lele de construcție și o placă 
s-a răsturnat și accidentul mor
tal nu a mai putut fi evitat. 
Constructorii nu aveau cum să 
se ocupe cu alungarea copiilor. 
Ei construiesc. De ce nu 
se joacă in altă parte ? Răspun
sul e foarte simplu. Pentru că 
nu au unde. Cele două terenuri 
de joacă arată ca niște maidane. 
Ce. maidan e mult, ar fi frumos, 
arată ca niște locuri pe care au 
fost țarcuri de vite, fără iarbă, 
cu două scrincioburt unul bun, 
unul prost. Abia acum iți dai
seama de izbucnirea de violență 
a copiilor. în spatele blocu-

nu sint parcuri, nu
virane, nu tu locuri de
amenajate atractiv, cu

Clasicele 

rilor 
spații 
joacă 
gust și inventivitate, 
gropi cu nisip semănind cu gropi 
de gunoi, tobogane ca niște, coji 
mari de nucă și scrîncioburi ne
căjite. Cam at it Nici un pic de 
fantezie și bun gust. Aici o 
vină deosebită o poartă primă
ria orașului, proiectantul și cei 
de la spațiile verzi, asociațiile 
de locatari și deputății de pe 
cartiere. Generos gestul condu- 

• eerii școlii generale nr. 198 de 
a pune pe timpul vacanței baza 
sportivă și curtea școlii la dis
poziția copiilor pentru joacă. 
Dar la miile de copii din acest 
cartier e puțin. Se pare că spa
țiul de joacă pe cap de copil in 
acest cartier e chiar sub o jumă
tate de metru pătrat. Or. asta 
spune enorm. Niște copii cu 
părinții ocupați, cu o școală su
pra solicitată iși chieltuiesc ener
gia alergind pe o alee de beton 
și încercind să inventeze țot fe
lul de jocuri și preocupări, une
le din ele fiind și ceea ce s-a 
petrecut. Unul din părinții copii
lor agresivi â încercat să creeze 
un spațiu de joacă pentru puș- 
timea blocului nr. 302. A ame
najat in subsoluri două mese de 
tenis, asta pină cind in locul te
nisului a început s$ se intimele 
altceva. Apoi le-a închis. Dar 
copiii trebuie să stea Ja lumină, 
să se joace, să aibă posibilitatea 
de a-și cheltui energia in mod 
plăcut. Ce s-a petrecut in 18 
septembrie e un semnal de alar
mă. Poate fi luat ca o joacă dar 
și ca un fapt grav, ca semn al 
preocupării părinților, al adtllți- 
lor și edililor de a le crea un 
climat armonios. Or. in adea 
zonă a cartierului copiii au foar
te puține locuri în care să se 
bucure. Iar pentru ce au făcut, 
din acest punct de vedere, vi
novați nu sint ei, ci adulții care 
îi acuză, cei care ’s-âu gindit că 
joaca naivă a copiilor poate fi 
expediată șî intr-un subsol.

CORNEL NISTORESCU

vedea materializate în atitudi
nea de fiecare zi. Și nu doar in 
cea, să-i spun așa, „de zile 
mari".

Dacă este să mă refer la ce
lălalt termen, cel al capacității 
și necesității autoperfecționării, 
atunci și aici trebuie să observ 
că lucrurile trebuie privite din 
perspectiva dialecticii progre
sului. Cu ani in urmă marele 
matematician și’ înțelept Gri- 
gore C. Moisil vorbea cu mul
tă îndreptățire despre „presti-* 
giul care s-a iaurțit in autorita
te". Și așa este. înțelegea prin 
aceasta distinsul profesor și 
ginditor faptul. câ prestigiul, 
necunoașterea unei idei sau a 
unei situații nu trebuie să de
vină niciodată o frînâ in calea 
efortului de a susține acest 
prestigiu, prin confruntare cri
tică, prin renunțarea curajoasă 
la ceea ce nu mai corespunde 
nevoilor exigențelor progresu
lui. Este numai o iluzie păgubi
toare aceea că prestigiul se 
menține și se păstrează „ca in 
eprubetă" izolat de clocotul tu
multuos al vieții, de unitatea 
și confruntarea contrariilor. 
Dimpotrivă, dacă este un pres
tigiu real, el se întărește, se 
consolidează permanent în a- 
ceastă luptă și e numai aparent 
un paradox faptul că prestigiul 
este cu atit mai puternic cu cit 
suportă mai multe confruntări, 
le solicită el însuși,' se verifică, 
așadar, practic într-o luptă lo
ială și curajoasă de zi cu zi.

Din cele spuse pină aici, re
iese. cred eu. in mod imperios 
atributul competenței. Compe
tență in sensul exact al celor 
arătate mai sus. și probată în 
practică nu doar, repet, terme
nul pentru că el desemnează o 
stare de fapte, prin declarații 
de intenții. Cine încearcă să 
suplinească eventuala compe
tența prin lozinci și fraze sună
toare nu o poate face la nesfir- 
șit. Trăim un timp al valorii și 
a! valorizării, al recunoașterii 
sociale largi și promovării ne
îngrădite a valorii și a noului 
și atitudini «i prejudecăți des
pre-care am vorbit pină acum, 
nu pot decit să se afle intr-o 
flagrantă contradicție cu impe
rativele majore ale societății 
noastre, cu obiectivele si stra
tegia luptei noastre colective 
pentru nou.

ȘERBAN CIONOF

Maramureșul, țară veche, cu oa
meni fără păreche — cum zic 
vorbele cunoscutului cîntec de 
prin părțile acestea — este pe cale 
de a avea (dacă nu cumva chiar 
are) o secție de estradă, ce acti
vează pe lingă Teatru! dramatic 
din Baia Mare, de primă mină. 
Acum, tn acest Ineeput de stagiu
ne. cind teatru! băimărcan sărbă
torește trei decenii de existență, 
secția de estradă — eare pornește 
numai pe al treilea an — se do
vedește a împlini cuvintele și a- 
precierile frumoase pe care criti
ca de specialitate Ie-a formulat în 
cei doi ani de contact cu publicul, 
local sau din dțferite colțuri ale 
tării. Acum deci. în a treia sta
giune, „Nu-i bai!" este nu numai 
titlu! unui spectacol savuros, de 
mare ținută artistică unde cele 
trei componente de bază — muzi
ca. umorul și mai ales baletul — 
se împletese într-o armonie care 
de multe ori declanșează aplauze 
la scenă deschisă (aici trebuie 
subliniată și scenografia foarte 
inspirată a lui Mircea Matcaboji) 
dar semnifică, poate, și cutezanța 
acestui colectiv prin excelență tî- 
năr care pornit pe drumul afir
mării vrea să dovedească, apelînd 
la expresia specifică acestei zone 
folclorice, că se poate măsura ori- 
cind cu orice trupă de gen.

Prin aceste rinduri nu * doresc 
nicicum să fac cronica spectaco
lului semnat de un prestigios 
nume — Mihai Maximilian (mu
zica aparținînd lui Vasile Vese
lovs kj și Ivan Fekete), a cărui 
premieră a avut loc de curînd la 
Baia Mare, ci numai să semnalez 
o montare care poate fi vizionată 
atît de publicul bucureștean 
(25-26-28 octombrie) cit și de cel 
din Ploiești, Pitești, Petroșani, 
Hunedoara ș.a.

Iată, așadâr, o trupă tînără, dă
ruită scenei, cu care sint convins 
că ar vrea să colaboreze orice 
regizor al genului, ocupantă a pri
mului loc la ultima ediție a Fes
tivalului național „Cîntarea 
României" vine să proiecteze o 
lumină proaspătă, vie. dar nu 
stridenta, ci încărcată de fascicu
le multicolore, calde, poetice, de
seori ce încălzesc Inimile spectar 
torilor dornici de frumos.

Invitația de a vă încălzi spiritul 
la acest spot de lumină rămîne 
deschisă!

ION TOMESCU

Româniafilm prezintă: „Prea tineri pentru riduri'-
O producție a Casei de filme 5

scenariul : Mihai Stoian 
costumele : Ileana Mirea’ 

decorurile : arh. Magdalena 
Măr&șescu 

muzica: Lucian Mețiana 

imaginea: Aurel Tripon 

regia : Aurel Miheleș 

cu : Gabriel Costea. Adrian 
Vîlcu, Lucian Prodan, Ana 
Cosimbescu, Imola Gâspâr, 
Tamara Buciuceanu-Botez, Pe
tre Gheorghiu, Stelian Stancu, 
Rozina Cam bos. Ion Anestin,' 
Constantin Diplan.
Film realizat în studiourita 
Centrului de Producție Cine- 
matograficâ „București*

RĂSPUNDE TEATRUL ROMÂNESC CONTEMPORAN 
MULTIPLELOR EXIGENȚE ALE TINĂRULUI SPECTATOR?

Teatrului îi revine un loc aparte în sistemul 
nostru educațional. El este o tribună, cum. au 
subliniat cei mai mulți dintre marii noștri căr
turari, și aceasta funcție este si azi pusă in 
valoare prin programele ambițioase desfășurate 
sub semnul Festivalului național „Cîntarea 
României". în sălile de spectacol intra un nu
măr apreciabil de tineri. Desigur, orice piesă 
de valoare, orice text, orice spectacol, pornind 
de la clasicii literaturii românești ori universa
le, reprezintă un mod eficace de a realiza for
marea personalității tinărului spectator. Cu 
toate acestea este firesc să ne întrebăm unde 
sint piesele de actualitate cu tineri, unde sînt 
textele, cine Ie scrie și cine le montează. In 
distribuția, în problematica, în conflictualitatea 
lor tînărul ocupă într-adevăr locul lui meri
tat, așa cum oglinda vieții ni-1 prezintă ? Vor
bim adesea de tinerețea teatrului românesc dar 
in ultimul timp, afară de prezența actorilor, de 
a citorva regizori tineri cu adevărat, ca virstă, 
este mai dificil să detectăm aceste semne ce 
sint in ultimă instanță ale înnoirii atît de ne
cesare. Există oare o preocupare susținută, des
fășurată cu toate mijloacele, cu consecvența, în 
măsură să dea cu adevărat roade, de a lansa 
autori interesați de problematica tineretului ? 
Teatrele așa-zise ale tineretului fac ele acest 
lucru ? Dar restul instituțiilor teatrale au In

agenda de lucru ori în programele lor de pers
pectivă lansarea unor autori tineri, lansarea și 
cultivarea numelui lor dincolo de faptul — de 
prea multe ori intimplâtor, administrativ, ră
mas în scripte — al debutului, deci al bifării 
formale a unei îndatoriri ?

Reluăm, așadar, dezbaterea despre teatru în 
relație cu tînărul zilelor noastre, și despre ti
nerețea teatrului românesc, și in perspectiva 
unui apropiat Festival de teatru pentru tineret* 
similar celui de la Costinești, consacrat fil
mului. Problema rămîne insă deschisa și nu o 
vom lansa doar spre a' marca acest eveniment 
cultural, ci pentru a radiografia periodic, spre 
a testa relația teatrelor noastre cu publicul ti
năr, publicul de azi și de miine, făcind din 
aceasta faptul obișnuit al unui dialog deschis 
dintre cititorii ziarului și arta atit de popu
lară a teatrului.

Modelator de conștiințe, focar de cultură, 
spațiu al educației multilaterale, teatrul trebuie 
să-și ocupe locul lui în virsta tînără a țării, 
să-i dăruiască opere reprezentative, in care să 
se oglindească avîntul revoluționar al genera
țiilor, marea lor dăruire In muncă, prezența pe 
șantiere, în uzine și școli, pe ogoare, un tea
tru în centrul căruia să fie omul tinăr al 
României socialiste, omul viitorului comunist al 
patriei.

Vedetele I.A.T.C.-ului nu sint niciodată
aproape și cele ale teatrului

— Ați «avui șansa însă de a 
juca chiar de la absolvire o ga
lerie variată de personaje u- 
neorî surprinzătoare ca gen. 
Rezolvările chiar imprevizi
bile au adus întotdeauna ceva 
din ceea ce face inconfundabil 
stilul de joc al lui Mircea Dia- 
conu. Sînteți de acord că acest 
lucru se datorează în primul 
rind libertății pe care vi-o a- 
cordați dv; vizavi de text in 
crearea unui personaj ?

— Pornind de ia partitură, 
se intimplâ o aventură pină la 
construcția personajului pro- 
priu-zis care este influențat 
de mai mulți factori : mediul 
în' care-ți creezi eroul, colegii, 
genul de text, regizorul. Or
ganismul meu actoricesc reac
ționează intr-un fel șau altul 
după partenerii mei, asta pot 
s-o spun cu siguranță acum 
după atiția ani de teatru. 
Nu-mi pot lua libertatea de 
a-mi crea personajul altfel de
cit în ac.ord total cu echip«n. 
Asta este o lege fundamenta
lă a teatrului. Există un mi
lion de soluții pe care le pot 
adopta regizorul și actorii in
tr-o situație dată. Dar opțiu
nea trebuie să funcționeze pe 
baza acelorași criterii de spec
tacol stabilite și înțelese di
nainte de toți partenerii. Ast
fel se realizează în teatrul 
modern mult lăudatele spec
tacole de echipă. Formula de 
teatru cu ..vedete" și figuranți 
este învechită.

Trebuie să nu uităm însă că 
dacă regia românească se află 
intr-un moment de revigo
rare a ei, de renaștere, acto
ria românească are o conti
nuitate solidă, mijloacele de 
interpretare s-au multiplicat și 
s-au adincit, solicitarea actoru
lui este mai mare și mai di
versă și de incotestabilă sub
tilitate și in aceste codiții s-au 
produs mutații și in conștiința 
actorului. Teatrul modern nu 
mai are nevoie de actorul in
tuitiv ci de cel cult, acesta este 
tipul de actor contemporan ne
cesar. Spectacolele se fac mai 
rapid, și nimeni nu are timp 
să explice pină la epuizare o 
frază, o intenție, o atmosferă 
specifică unui personaj care 
nu ține de cotidianul nostru 'și 
atunci actorul trebuie să aibă 
un bagaj de informații care 
să-l ajute să-și realizeze per
sonajele.

— La ce vă gindiți cind *- 
firmați că în teatrul românesc 
regia renaște acum ?

— Trebuie să recunoaștem 
însă că de cîțiva ani teatrul 
românesc trece printr-o criză 
de regie. Nu comentez moti
vul pentru care nu avem re
gizori de vîrstă pentru că nu 
intră în obiectivul interviului 
nostru. Distanța dintre cele 
două generații de regizori — 
a lui Ciulei de exemplu —- și cea 
care apare acum, persistă încă, 
cu toate că mă bucur enorm 
că in ultimii doi ani au «apă
rut spectacole remarcabile, 
care sint semnul existenței 
unei gindiri teatrale solide și 
a! unui grup de regizori se
rioși. (Subliniez că aceste spec
tacole nu sint deci fenomene 
întîmplătoare. că de acestea 
au mai existat). Mă refer deci 
la generația lui Dan Micu, 
Cătălina Buzoianu, Alexa Vi
ssarion, Alex Tocilescu care 
s-au defulat de puștismele 
inerente virstei și au început 
să facâ teatru solid, echilibrat 
justificat și militant. Și atunci 
noi, cei de la „Bulandra", a- 
vînd nevoie de regizori, va 
trebui și deja am început, să 
acceptăm regizori tineri care 
vin cu stilul lor, cu persona

cu MIRCEA DIACONU
>■’* ■ ■•■T ii ■-------------------  

litatea lor și ne forțează să ne 
adaptăm lor. Si asta face 
foarte bine și regiei pentru că 
și regia are foarte multe de în
vățat din echilibrul nostru de 
tradiție și nouă pentru că și 
noi avem nevoie de un sti
mulent de gindire teatrală H- 
nără.

— Dacă tot am atacat pro
blema regiei tinere, ar fi ca
zul să aruncăm o privire și 
asupra actoriei tinere și mai 
ales asupra modului cum sînt 
pregătiți viitorii actori pentru 
impactul cu scena.

— Am criticat mereu sis
temul de invătămint practicat 
în institut, pentru că există o 
insuficientă preocupare a ca
drelor didactice foarte etero
gene pentru formarea viitoru
lui actor. Majoritatea celor 
care predau teatru, nu au fă
cut niciodată teatru. Rezulta
tul muncii lor este catastrofal. 
Există un anume gust al in
stitutului, care este fals și nu 
are legătură cu scena. Se va
lidează anumite stiluri actori
cești perimate care nu se prac
tică în teatru. Astfel vedetele 
institutului nu sînt niciodată 
aproape, și cele ale teatrului. 
Ies absolvenți cu note uriașe, 
iar in teatru se simt dezorien
tați cind trebuie să o ia de la 
capăt să'demonstreze ce pot.

— în rîndul actorilor de Ia 
Bulandra a intrat de curind un 
mare număr de tineri. Sint atit 
de mulți incit ei formează un 
„caz" și problema integrării 
lor a devenit o problemă a în
tregului colectiv. Cum se pe
trece această acceptare" in ; 
condițiile existente in teatru ?

— Trebuie să vă mărturisesc 
de la început că vechiul mit 
cu „taie-i craca" nu mai există 
demult sau nu funcționează 
aici. Eu am fost singurul ti
năr la vremea mea pe o dis
tanta de mai mulți ani in sus 
și în jos și nu mi-a tăiat ni
meni craca. Dimpotrivă, m-au 
îmbrățișat deosebit de entu
ziast —- incepînd cu regretatul 
Toma Caragiu — de toți cei 
care formează acum marea 
trupă a Bulandrei și a tea
trului românesc. ,Cred că a- 
ceasta este o particularitate *1 
acestui teatru, pentru că eu 
am mai fost actor și prin alte 
părți și parcă nu er«a așa. Pe 
mine mă preocupă chiar foarte 
tare grupul celor zece tineri 
care au intrat la noi anul a- 
cesta și care formează într- 
adevăr un caz. Niciodată nu 
s-a întîmplat ca într-un tea
tru. in mod special din Bucu
rești să intre atiția dintr-o dată. 
Au avantajul că sînt aproape 
toți colegi de clasă, dar și de
zavantajul că încearcă să fie 
ei înșiși cu mijloacele și cul
tura lor și cred că nu-i sufi
cient. Acest lucru puteau să-l 
facă oriunde. Nu trebuiau sâ 
fie la Bulandra. Aici ar exista 
șansa să poată învăța mai mult 
din teatru, și în general cred 
că este bine să studiezi cu ino
cență și curiozitate o expe
riență străină, importantă și 
pentru tine. Pe de altă Darte 
mai există un aspect. Există 
colectivul actorilor consacrați 
ai teatrului care nu știu din ce 
complex reacționează anormal 
și cred nesănătos. Exact ca un 
pedagog slab care încearcă să 
capteze bunăvoința elevului 
lăudîndu-1 și gratulindu-1 exa
gerat. Se poate întimpla să 
dispară simțul autocritic sau 
să se degradeze. De aceea spun 
câ sint fo«arte curios cum se 
va termina aventura acestor 
tineri, care formează într-

adevăr o problemă a noastră 
—- sper câ bine pentru că ei 
sînt de bună calitate, iar la Bu
landra există o solidă școală de 
teatru.

— Ultimele premiere ale Bu- 1 
Jandrei demonstrează și exis
tența unui moment bun de re
gie, și a unui colectiv de tineri 
de valoare și a unui repertoriu 
solid cu piese așa zis „grele" 
care aduc o afluență de pu- ! 
blic neobișnuită. Se poate deci 
rentabiliza un teatru fără să 
se facă concesii valorii ?

— Se poate dar nu la mo
dul perfect. Și asta din cauză 
că avem căli foarte mici (tea
trul nu se poate juca pe sta- - 
dion) — și din cauza fastului < 
pe care-1 impune spectacolul. 
Nu șe pot realiza costume fi 
decoruri sărace pe un text cla
sic, totul poate deveni penibil 
și se prăbușește. Teatrul tre
buie să fie o ficțiune totală 
cu mijloace bine puse la 
punct, fără rabat Jn favoarea 
economiei. Materialele costă din 
ce in ce mai mult, prețurile 
biletelor rămin aceleași și cam 
astea sint motivele pentru care 
nu putem rentabiliza pe deplin. 
Dar in altă ordine de idei nu 
mă alătur celor ce cred că o 
piesuță bulevardieră poate 
avea mai mult succes decit o 
piesă de idei. într-un spectacol 
de artă. Marile și grelele noas
tre spectacole cu „Furtuna", 
„Tartuffe", „Cabala bigoților", 
„O scrisoare pierdută" aduc 
public foarte mult «i in două 
din cazurile menționate de mal 
mulți ani. Repertoriul ră
mîne însă o problemă difi
cilă în fiecare an pentru eă 
tentația montării pieselor mari 
este continuă, iar ușurința de 
a monta piese mici este în a- 
celași timp tentantă și atunci 
el trebuie echilibrat, pentru că 
nu' putem rezista la un număr 
ridicat de premiere „grele" de 
mare montare.

—• Sînteți implicat în cîteva 
din importantele titluri ale sta
giunii recent inaugurate. Am 
observat în componența aces
tui repertoriu tocmai ponde
rea pieselor „grele", citeva in 
direcția de scenă a unor regi
zori de curind absolvenți. Să 
fie acesta un semn al unei noi 
etape în programul Teatrului . 
Bulandra privind colaborarea 
cu tinerii din afara te«atrnlui ? *

— Mie personal mi se pare 
hazardată stagiunea aceasta. 
Dintr-o idee generoasă a di- i 
recției, aceea de a-i promova și 
a-i încerca pe tinerii regizori 
cu spectacolele pe care le vor 
ei, se ajunge la un rezultat ris
cant. Și eu aș fi vrut în pe
rioada stagiaturii să joc numai 
Hamlet și Apostol Bologa și ar 
fi fost o mare gafă, dacă m-ar 
fi lăsat cineva s-o fac. Băieții 
la care ne referim sînt in a- 
ceeași postură și atunci am 
ales Sartre și Faust-de Mar
low. ceea ce după părerea mea 
este absolut hazardat. Mi s-ar 
fi părut mai potrivită selec
ționarea unor texte mai aproa
pe de vîrsta și experiența lor 
pe care să le rezolve in spec
tacole incitante, militante, cu 
idei generoase. Este insă si
gur că acești tineri au făcut 
pînă acum cele mai intere
sante lucruri din producția 
generației lor. că muncesc se
rios și cu aplicație și că prer 
supunind chiar că acceptăm 
propunerile lor ca pe un ex
periment. și acesta poate în
semna ceva. Chiar dacă mă 
repet, trebuie să rețineți că eu 
am mare încredere în colecti
vul Teatrului Bulandra și în 
puterea lui de influență și de 
modelare. f

LIANA COJOCARU
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Domnului NICOLAE CEAUȘESCU
Președintele Republicii Socialiste România

Asumînd funcția de președinte constituțional al Boliviei, vă 
mulțumesc în numele poporului bolivian pentru urările călduroase 
transmise cu ocazia revenirii tării mele la democrație.

Sper ca relațiile Boliviei cu guvernul dumneavoastră să se in
tensifice in interesul dezvoltării țărilor noastre și al comunității 
internaționale.

Adresez urări de prosperitate nobilului dumneavoastră popor.

HERNAN SUES ZUAZO
Președintele constitutional al Boliviei

PRIMIRE LA PRIMUL MINISTRU AL GUVERNULUI
T o v a r ă.ș u 1 Constantin 

Dăscălescu, prim-ministru al 
Guvernului Republicii Socia
liste România, a primit, vineri 
după-amiază, pe tovarășul La- 
jos Faluvăgi, vicepreședinte al 
Consiliului de Miniștri, pre
ședintele Oficiului Național al 
Planificării din Ungaria. /

în timpul convorbirii, au fost 
evidențiate bunele relații sta
tornicite între Republica Socia
listă România și Republica 
Populară Ungară, subliniin- 
du-se, în acest context, evoluția 
ascendentă a raporturilor dintre

cele două țări, în conformitate 
cu hotărîrile stabilite cu prile
jul intîlnirilor și convorbirilor 
româno-ungare la nivel înalt.

Totodată, a fost relevată 
gama largă de posibilități exis
tente pentru amplificarea con
lucrării în producție și a schim
burilor comerciale.

La primire a participat tova
rășul Emilian Dobrescu, pre
ședintele Comitetului de Stat al 
Planificării.

A fost de față Barity Miklos, 
ambasadorul R. P. Ungare la 
București.

AGENDA
Vineri dimineață, tovarășul 

Gheorghe Oprea, prim vice- 
prim-ministru al guvernului, a 
primit pe P. S. Pleșakov, mi
nistrul industriei radiotehnicii 
din Uniunea Sovietică, care face 
o vizită în tara noastră.

In spiritul înțelegerilor și ho- 
tăririlor convenite cu ocazia in
tîlnirilor și convorbirilor dintre 
tovarășii Nicolae Ceaușescu și 
Leonid Ilici Brejnev, în cadrul 
întrevederii au fost trecute în 
revistă realizările obținute pe 
linia colaborării și cooperării 
româno-sovietice în domenii ale 
științei și tehnicii și au fost e- 
vidențiate noi căi de dezvoltare 
a acestor relații în interesul ce
lor două state și al popoarelor 
lor.

La Întrevedere a participat 
AlexartA*u Necula, ministrul in
dustriei de mașini-unelte, elec
trotehnică și electronică.

și Curtea de Argeș, precum și 
Centrul de cercetări pentru teh
nica de calcul și Institutul de 
cercetare științifică și inginerie 
tehnologică .pentru mașini-unel- 
te și agregâte-București.

Elena Ceaușescu a primit delegația 
de oameni de știință din U.R.S.S.

In perioada 18—22 octombrie 
au avut loc la București convor
biri între'Alexandru Necula, mi
nistrul industriei de masini-u- 
nelte, electrotehnică și electro
nică, și P. S. Pleșakov, minis
trul industriei radiotehnicii din 
Uniunea Sovietică. A fost e- 
xaminată o gamă largă de pro
bleme privind colaborarea și 
cooperarea economică' și tehni
că româno-sovietică. Au fost 
stabilite, totodată, măsuri con
crete pentru dezvoltarea pe mai 
departe a acestor relații în do
meniile echipamentelor și siste
melor electronice profesionale, 
mijloacelor de tehnică de calcul 
din Sistemul unificat al ma
șinilor electronice de calcul 
(SUMEC), mașinilor-unelte a- 
gregat, centrelor de prelucrare 
a metalului, bunurilor de larg 
consum și al altor produse din 
profilul celor două ministere.

★
In timpul șederii în țara noas

tră, ministrul sovietic a vizitat 
o serie de întreprinderi de e- 
lectronică industrială, de echi
pamente periferice, de mașini- 
unelte și agregate din Capitală

Tovarășul Emilian Dobrescu, 
președintele Comitetului de 
Stat al Planificării, s-a întilnit 
vineri cu tovarășul' Lajos Falu- 
vegi, vicepreședinte al Consi
liului de Miniștri, președintele 
Oficiului Național al Planifică
rii din Ungaria, care efectuea
ză o vizită de prietenie in țara 
noastră, în fruntea unei delega
ții economice.

In cadrul întrevederii, a fost 
exprimată satisfacția pentru 
bunele raporturi existente intre 
cele două țări. Totodată, a fost 
efectuat un schimb de informa
ții cu privire la principalele 
preocupări ale celor două orga
nisme de planificare și s-au 
discutat noi modalități pentru 
lărgirea, în continuare, a cola
borării economice bilaterale. Cu 
acest prilej, s-au identificat po
sibilități pentru suplimentarea 
schimburilor economice pe ac
tualul cincinal și s-au examinat 
direcțiile de dezvoltare a co
operării, îndeosebi in domeniile 
industriei extractive, siderur
giei. metalurgiei neferoase, 
construcțiilor de mașini, indus
triei chimice.

Tovarășa academician doctor 
inginer Elena Ceaușescu. mem
bru al Comitetului Politic Exe
cutiv al C.C. al P.C.R.. prim 
viceprim-ministru al guvernului, 
președintele Consiliului Națio
nal pentru Știință și Tehnolo
gie. a primit, vineri dimineață, 
o delegație de oameni de știin- 
,ță din U.R.S.S.. condusă de acad. 
V. A. Koptiug. vicepreședinte al 
Academiei de Științe a U.R.S.S.. 
președintele filialei siberiene a 
academiei. Din delegație fac 
parte acad. G.K. Boreskov, di
rectorul Institutului de cataliză, 
acad. I.M. Molin. directorul In
stitutului de cinetică chimică, 
acad. N.V. Boldîrev, directorul 
Institutului pentru chimia cor
pului solid, dr. I.F. Koptiug, 
cercetător științific.

La primire a luat parte prof. 
Ioan Ursu, prim-vicepreședinte 
al Consiliului Național pentru 
Știință și Tehnologie.

Conducătorul delegației a a- 
dresat tovarășului Nicolae 
Ceaușescu și tovarășei Elena 
Ceaușescu calde mulțumiri pen
tru invitația de a vizita Româ
nia. de a cunoaște activitatea și 
realizările cercetătorilor români, 
precum și aspecte ale vieții cul
turale și științifice românești. 
Totodată, el a transmis tova
rășei Elena Ceaușescu, din par
tea oamenilor de știință sovie
tici, un salut călduros, împreună 
cu urări de noi succese in mul
tilaterala și prestigioasa activi
tate pe care o desfășoară pe

plan politic, social și științific. 
Membrii delegației au evocat cu 
plăcere vizita întreprinsă de to
varășul Nicolae Ceaușescu și 
tovarășa Elena Ceaușescu Ia 
Novosibirsk, întîlnirile avute cu 

•oamenii de știință sovietici, re- 
levînd înalta apreciere pe care 
aceștia o dau cercetărilor de 
prestigiu mondial ale tovarășei 
academician doctor inginer Elena 
Ceaușescu in domeniul chimiei, 
aplicațiilor practice ale acesto
ra in industrie. Conducătorul 
delegației a subliniat că îi re
vine înalta cinste de a inmina 
tovarășei Elena Ceaușescu, ca 
semn al prețuirii de care se 
bucură in rindul oamenilor de 
știință sovietici. Medalia jubi
liară emisă cu ocazia aniversă
rii a 23 de ani de la crearea 
Filialei siberiene a Academiei 
de Științe a U.R.S.S.

Tovarășa Elena Ceaușescu a 
mulțumit pentru sentimentele 
exprimate, pentru medalia con
ferită și a rugat pe oaspeți să 
transmită oamenilor de știință 
sovietici- un cordial salut îm
preună cu urări de noi succese 
în activitatea consacrată progre
sului si prosperității tării lor. 
Tovarășa Elena Ceaușescu a e- 
vocat la rindul său vizita făcu
tă la Novosibirsk și a dat o 
înaltă apreciere rezultatelor ob
ținute de cercetătorii de la No
vosibirsk.

In timpul convorbirii a avut 
loc un 6chimb de păreri privind 
activitatea și preocupările oa

menilor de știință români și so
vietici in domeniul cercetării 
științifice și tehnologice. în a- 
cest context, tovarășa Elena 
Ceaușescu a înfățișat unele din 
orientările fundamentale ale 
cercetării științifice ce se desfă
șoară în țara noastră. în confor
mitate cu sarcinile stabilite de 
Congresul al Xll-Iea al P.C.R., 
relevind succesele obținute in 
introducerea in producție a noi
lor descoperiri ale științei și 
tehnologiei.

In cadrul întrevederii s-au e- 
vocat de asemenea relațiile de 
bună colaborare dintre oamenii 
de știință români și sovietici, 
subliniindu-se că aceste rapor
turi se înscriu in ansamblul co
operării multilaterale româno- 
sovietice. aducind o contribuție 
deosebită la mai buna cunoaș
tere reciprocă. Ia dezvoltarea 
prieteniei și conlucrării dintre 
România și Uniunea Sovietică.

A fost exprimată dorința de a 
diversifica și aprofunda colabo
rarea bilaterală in domeniul 
cercetării științifice și dezvoltă
rii tehnologice, de a extinde 
conlucrarea dintre oamenii de 
știință români și sovietici. în 
folosul extinderii și aprofundă
rii raporturilor de conlucrare 
dintre România șl U.R.S.S., din
tre popoarele român și sovietice, 
al cauzei nobile a progresului, 
libertății, independenței și păcii 
în lume.

întrevederea s-a desfășurat 
într-o atmosferă caldă, tovără
șească.

înscriindu-se în ansamblul 
acțiunilor politice $i organiza
torice desfășurate in vederea 
Conferinței Naționale a parti
dului, plenara Consiliului politic 
superior al armatei cu activul, 
care a avut loc vineri, in Ca
pitală, a dezbătut sarcinile ce 
revin comandanților, organelor 
și organizațiilor de partid, tu
turor militarilor pentru aplica
rea in armată a tezelor rezul
tate din expunerea tovarășului 
Nicolae Ceaușescu cu privire la 
stadiul actual al edificării so
cialismului in țara noastră, la 
problemele teoretice, ideologice 
și activitatea politicO-educativă 
a partidului, prezentată la Ple
nara lărgită a C.C. al P.C.R. 
din 1—2 iunie 1982.

La lucrările plenarei au parti
cipat tovarășii Ion Coman, 
membru al Comitetului Politic 
Executiv. secretar al C.C. al 
P.C.R., general-locotenent Con
stantin Olteanu. membru su
pleant al Comitetului Politic E* 
xecutiv al C.C. al P.C.R., mi
nistrul apărării naționale.

întregul personal al armatei
— s-a relevat in cadrul plenarei
— a primit cu viu interes si 
entuziastă aprobare expunerea 
tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
și-a exprimat dragostea și înal
tul devotament față de secreta
rul general al partidului. cel 
mai iubit fiu al țârii, de a cărui 
activitate neobosită se leagă 
marile noastre înfăptuiri socia
liste. creșterea prestigiului in
ternațional al României.

Studierea și aprofundarea a- 
cestui document de excepțională 
însemnătate teoretică și practi
că. dezbaterea lui in toate or
ganele și organizațiile de partid, 
ale U.T.C. și de sindicat au dus 
la afirmarea mai puternică a 
rolului conducător al partidului 
in toate domeniile vieții ostă
șești. la creșterea spiritului re
voluționar. la o mai pfițernică 
mobilizare a tuturor militarilor 
în vederea îndeplinirii exem
plare a sarcinilor trasate arma
tei de către partid, de coman

dantul suprem al forțelor noas
tre armate.

însușindu-și pe deplin tezele, 
orientările și sarcinile ce de
curg din expunerea-program a 
tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
plenara Consiliului politic su
perior cu activul a analizat, in 
spirit critic și autocritic, cali
tatea și eficienta muncii ideo
logice și politico-educative în 
strinsă legătură cu sarcinile 
pregătirii de luptă a trupelor, 
cu cerințele întăririi ordinii și 
disciplinei militare, ale apli
cării principiilor autogestiunii și 
autogospodăririi, cu imperativul 
fundamental al creșterii capa
cității combative a unităților și 
marilor unități, au fost adoptate 
măsuri care să ducă la crește
rea spiritului combativ și anga- 
iant al întregii activități de 
propagandă și politico-educa
tive, pentru transformarea ei 
într-o puternică forță. Care să 
determine creșterea in conti
nuare a coeziunii și capacității 
de luptă ale armatei.

într-o atmosferă de puternic 
entuziasm, participants la ple
nară au adresat o telegramă 
tovarășului NICOLAE 
CEAUȘESCU. secretar gene
ral al Partidului Comunist 
Român, președintele Republi
cii Socialiste România, co
mandantul suprem al forțelor 
armate, in care se spune : ..în 
numele comuniștilor, al tuturor 
celor care slujesc patria sub 
drapel, participanții la plenara 
Consiliului politic superior al 
armatei cu activul, dezbătând 
sarcinile organelor și organiza
țiilor de partid pentru înfăp
tuirea cerințelor rezultate din 
magistrala dumneavoastră ex
punere Ia Plehara lărgită a C.C. 
al P.C.R. din 1—2 iunie 1982. îșl 
reafirmă, și cu acest prilej, ata
șamentul nemărginit fată .de po
litica științifică a gloriosului 
nostru partid, iși exprimă gîn- 
durile și sentimentele de aleasă 
stimă și recunoștință față de 
prodigioasa activitate ce o des- 
fășurați în fruntea partidului și 
statului nostru, in scopul pro-

greșului, prosperității patriei 
întăririi independenței si capa
cității ei de apărare.

Vă încredințăm, mult stimate 
tovarășe comandant suprem, că 
vom acționa, in continuare, cu 
perseverență pentru cunoaștere® 
Si înfăptuirea neabătută a po
liticii interne și interoaționale 
a partidului și statului nostru, a 
concepției apărării patriei prin 
lupta Întregului popor, strălucit 
materializată în doctrina mili
tară națională, al cărei fondator 
sînteți.

Vom așeza statornic la baza 
întregii activități politico-edu
cative cunoașterea si cinstirea 
trecutului glorios de luptă al 
poporului român, a muncii și 
eroismului înaintașilor noștri, a 
mărețelor realizări ale prezen
tului socialist și viitorului co
munist al României, in scopul 
dezvoltării conștiinței politice, 
patriotice, revoluționare a mili
tarilor. Ne vom consacra toate 
forțele pentru perfecționarea 
stilului si metodelor de muncă, 
organizarea și conducerea știin
țifică a întregului proces de in
struire și educare a trupelor, 
realizarea noii calități, superi
oară. în întreaga activitate, pro
movarea cu îndrăzneală a nou
lui.

Comuniștii, toți ostașii tării 
întîmpină Conferința Națională 
a partidului cu noi și importan
te succese în pregătirea de lup
tă și politică. în realizarea sar
cinilor ce, le revin in economia 
națională; ei sint ferm hotărîți 
să-și dăruiască întreaga energie 
și capacitate de muncă pentru 
înfăptuirea neabătută a Progra
mului partidului, a hotărîrilor 
Congresului al XII-lea. pentru 
îndeplinirea ordinelor dumnea
voastră, mult stimate tovarășe 
comandant suprem, astfel ca ar
mata să fie gata în orice mo
ment să apere. Împreună cu în
tregul ponor, cuceririle revolu
ționare, independența, suvera
nitatea și integritatea scumpei 
noastre patrii — Republica So
cialistă România.

Vineri, tovarășul Gheorghe 
Pană, primarul general al Capi
talei, a oferit un dineu în onoa
rea delegației municipalității 
Cairo, condusă de Mohamad 
Saad El-Din Maamun, guverna
torul orașului Cairo.

în cadrul manifestărilor orga
nizate in București pentru mar
carea Zilei Națiunilor Unite, vi
neri seara, la Ateneul Român, 
orchestra Filarmonicii din Cluj- 
Napoca a susținut un concert 
omagial.

CU PRIVIRE LA ȘEDINȚA CONSILIULUI MILITAR AL 
FORJELOR ARMATE UNITE ALE STATELOR 

PARTICIPANTE LA TRATATUL DE LA VARȘOVIA
în perioada 20—22 octombrie 

1982, în capitala Republicii 
Populare Polone, orașul Varșo
via, , sjib președinția comandan- 
tului-șef al Forțelor Armate 
Unite, mareșal al Uniunii So
vietice, V. G. Kulikov, a avut 
loc ședința ordinară a Consiliu
lui militar al Forțelor Armate 
Unite ale statelor participante 
la Tratatul de la Varșovia.

La lucrările Consiliului mili
tar au luat parte membrii Con
siliului militar și delegațiile 
conduse de aceștia, din : Ar
mata populară bulgară. Armata 
populară cehoslovacă, Armata

națională populară a Republicii 
Democrate Germane. Armata 
poloneză. Armata Republicii 
Socialiste România, Armata 
populară ungară. Forțele ar
mate ale Uniunii Republicilor 
Sovietice Socialiste.

Consiliul militar a analizat 
unele probleme ale activității 
curente a Forțelor Armate Uni
te și a adoptat recomandări co
respunzătoare asupra acestora.

Ședința s-a desfășurat intr-o 
atmosferă de lucru, prieteneas
că, în spiritul unei înțelegeri 
reciproce și unității trainice a 
armatelor frățești.

NAW COMĂNECI
de vorbă eu cititorii

Mă Întreba cineva acum citeva zile cine 
sînt, de fapt, cei care-mi scriu la „Scînteia ti
neretului" ? în prima clipă, aproape că n-am 
știut ce să răspund, atit de mult m-a uluit în
trebarea, dar in clipa următoare am spus sim
plu: sînt tineri de pretutindeni, copil, elevi, 
muncitori, studenți, ostași, elevi de școală mi
litară și țărani, cum sînt, de asemenea, oa
meni între două virste si chiar bunici in toa
tă legea, dar ce oare nu sînt prietenii și co
respondenții mei ? ! Mi s-a intîmplat sa gă
sesc astăzi printre plicurile primite o scrisoare 
trimisă acum aproape... un an î Probabil că s-a 
rătăcit printre miile de plicuri sosite Ia re
dacție dar, iată, am găsit-o și am desfăcut-o, 
avînd bucuria de a citi rinduri emoționante, 
așternute pe hlrtie de un profesor pensionar, 
Marin Niculescu. Am găsit, tot astăzi, o scri
soare sosită, pe adresa „Scinteii tineretului", 
tocmai din S.U.A., de la o fetiță care se nu
mește Mandi Shields, cum am găsit o vedere 
trimisă din Budapesta de o craioveancă aflată 
In excursie, Andreea Bratu! O altă scrisoa
re mi-a venit de pe șantierul Dunăre-Marea 
Neagră, semnată de sergentul Cristi Apostol, 
un plic expediat de Paula Ghergu. de la Iași, 
mi-a adus o fotografie făcută la... Londra 
ș.a.m.d. ! Poți, oare, să spui cine sînt și de 
unde sint prietenii tăi, toți prietenii pe care-1 
ai și cu care corespondezi de aproape doi ani, 
în spațiul generos al cotidianului nostru de ti
neret? Firește că nu dar, într-un moment ca 
acesta, în care s-a pus o asemenea proble
mă, am simțit nevoia să v-o destăinuiesc și 
vouă, mulțumindu-vă pentru căldura cu ca
re-mi scrieți, fiindu-mi alături chiar și după 
ee reflectoarele din sala de gimnastică s-au 
stins. Bineînțeles, aștept în continuare scri
sorile voastre și ale tuturor tinerilor care do
resc să-mi scrie, pe adresa „Scînteia tinere
tului", Piața Scinteii nr. 1. București, pentru 
rubrica ,,Nadia Comăneci de vorbă cu citito
rii". Și-acum, să țrecem la răspunsurile obiș
nuite :
• Prof. Marin Niculescu: „Am slujit școala 

timp de 40 de ani, șl încep această scrisoare 
amintindu-mi de vorba unui învățat, care spu
nea că singurul lucru cu care nu te mal poți 
Intilni în viață este timpul'* l Splendid spus, 
tovarășe profesor, cum splendidă este întrea
ga dumneavoastră scrisoare, care m-a bucu
rat și m-a tulburat în egală măsură. Aștept 
să-mi mai scrieți și, cerlndu-vă scuze pentru 
lntirzierea cu care v-am răspuns acutp, vă 
precizez că lucrarea despre care vorbiți se va 
intitula „Victorii pentru țara mea", fiind rea
lizată de mine, în colaborare cu un redactor 
al „Scinteii tineretului", la ajutorul căruia 
am apelat din lipsă de timp și, bineînțeles, de 
experiență. Firește, cartea pe care mi-a de
dicat-o loan Chirilă a fost o reușită. Au ră
mas, Insă, multe, foarte multe lucruri nespu
sa și nescrise, cu atit mai mult cu cit car

La solicitarea organizațiilor de tineret, atit de îndrăgita 
„ediție scenică“ a ziarului nostru — SERBĂRILE SCINTEII 
TINERETULUI — va fi prezentă din nou in mijlocul iubi
torilor săi, la sfirșitul acestei luni, după un program ce cu
prinde următoarele localități : zlgnita — duminică, 24 octom
brie ; Sibiu — luni, 25 octombrie ; Mediaș — marți 26 oc
tombrie ; Bistrița — miercuri, 27 octombrie ; N'âsăad — joi, 
23 octombrie ; Piatra Neamț — vineri, 29 octombrie ; Roman 
— simbătă, 30 octombrie ; Focșani — duminică, 31 octombrie. 
Vă invităm, dragi prieteni tineri, la o suită de noi intilniri 
cu arta autentică, la noi întilniri cu muzica (în expresiile ei 
cele mai diverse), cu poezia, dansul, cu sportul și voia bună.

Printre invitații noștri : actorii Ion Caramitru, George Mi- 
hăiță. Dan Tiifaru, Dan Bacinschi, solistele de muzică popu
lară Florica Bradu, Ionela Prod3n, Mariana Mi halca, for
mația vocal-instrumentală „Roșu și Negru* condusă de Li- 
viu Tu dan. interpreții de muzică tînără Victor Socaciu, Nicu 
Enache, Mihaela Bustuchină-Vlaicu, Gheorghe Gheorghiu, 
Vasile Bucovină, pianistul Adrian Tomescu, violonistele 
Claudia Țicu și Ileana Ionești, poetul Dan Verona, comenta
torul sportiv Cristian Țopescu. Nu vor lipsi dialogurile po
litice și culturale. Realizator: poetul Lucian Avrameseu.

„Serbările Scinteii tineretului *, deci, un spectacol complex 
atractiv, tineresc, cu ritm, un spectacol cu o durată de apro
ximativ 4 ore non-stop. finalizat cu dans și realizat de tineri 
și pentru tineri de binecunoscute personalități- ale vieții 
noastre artistice și culturale,

Cu excepția Agnitei Unde va fi doar un spectacol de la ora 
19, în toate celelalte localități vor avea loc cite două spec
tacole începind de la ora 16, ora 20, in sălile cele mai în
căpătoare. Biletele și invitațiile de spectacol pot fi procurate 
prin comitetele U.T.C., precum și de la agențiile de bilete.

Așadar, miine dimineață la 
ora 9 fix autocarul ..Serbărilor 
Scinteii tineretului" va pomi 
pe un no'i traseu al intilniri- 
lor tinereții, al intilnirilor 
poeziei. muzicii, . dansului, 
umorului, intr-o complexă al
cătuire, cu tinerii iubitori de 
frumos din țară. „Va fi o nouă 
competiție cu distanțele. cu 
timpul, dar mai ales eu noi 
înșine — spune Lucian Avra- 
mescu. Vrem ca in turneul pe 
care ii începem astăzi spec
tacolul nostru si inregistreze 
un serios pas înainte, atit in 
privința unității sale cit și 
prin calitatea artistică a evo
luției fiecăruia dintre membrii 
trupei". Cei mai mulți dintre 
titulari ne-au asigurat deja 
despre noutatea absolută a 
numerelor lor. Dacă despre 
ceea ce se tntimplă cu Ion Ca
ramitru, Florica Bradu. Victor 
Socaciu, Ionela Prodan, Gheor

ghe Gheorghiu, Roșu și Ne
gru, Adrian Tometcu și grupul 
său de muzică cultă, mai noii 
Dan Bacinschi și Vasile Mircă 
Bucovină, vam informat, dragi 
prieteni, in avancronicile noas
tre anterioare, este momentul, 
iată, să mai adăugăm că Dan

nicelor' sa'le cu citeva surpri
ze a căror savoare, dezvăluim, 
am gustat-o deja, asigurindu-l 
de succes! între d-OUâ emisi
uni de televiziune, Cristian 
Țopescu așteaptă Cu nerăbdare 
intilnirea cu iubitorii „Serbă
rilor** mizind, ca și noi, pe nu

lei" sau ale celorlalte parodii, 
citeva piese inedite, muzică și 
poezie intr-o îngemănare de 
mare sensibilitate artistică. 
Nicu Enache, „comentatorul** 
discret, pe clapele electronice, 
al fiecărui număr din pro
gram, anunță de asemenea o

AVANCRONICĂ nv>
Verona, de curind în postura 
inedită de romancier (recen
tul „îngerii chilugi** este argu
mentul) a trecut pe la redac
ție asigurindu-ne că în „Ser
bări** va fi același apreciat 
poet al „Doamnei limbă ro
mână** sau al „Iubirii de Emi- 
nescu" completind seria „iro

meroasele întrebări primite 
din sală, declanșatoare ale im
presionantei verve spontane, 
atit de caracteristică îndrăgitu
lui comentator sportiv. Dan 
Tufaru promite că nici de data 
aceasta nu-și va uita chitara, 
propunind, alături de „pig
mentatele" replici ale fabu

nouă succesiune a citorva pie
se de mare popularitate din 
muzica universală in prelucra
re modernă, iar George Mi- 
hăiță. alergind de la teatru pe 
platoul de filmare și de acolo 
la redacția noastră, pentru a-și 
preda la timp „Dialogurile cu 
și fără umor**, imi șoptește

discret că i-e dor de ambianța 
tinerească a „Serbărilor**, pro- 
mițind că va fi mai in vervă 
ca ortcind!

începind de miine deci, 
„Serbările** vor fi din nou ală
turi de prietenii lor, in at
mosfera de adevărată sărbă
toare spirituală a frumosului, 
entuziasmului și tinereții. Vr- 
mind ca dialogul nostru să se 
desfășoare prin urmare direct, 
față in față, ellminind „clasi
ca** distanță dintre scenă și 
spectator, vă așteptăm, dragi 
prieteni, cu convingerea că prin 
aceste întilniri aducem noi ar
gumente tinereții noastre re
voluționare, speranțelor și cer
titudinilor noastre in bun și 
frumos, cu demnitatea și mîn- 
drta de a aparține acestui 
timp, acestei țări, acestui mi
nunat popor.

GABRIEL NASTASE

tea se oprea la „momentul Montreal-, adică în 
1976. Cu sprijinul pe care-1 am acum, sper 
să pot preda manuscrisul editurii Sport-Tu- 
rism pînă la srirșitul lunii decembrie, ceea ce 
înseamnă că există posibilitatea apariției in 
librării in primăvara lui 19S3 • Mandi Shields 
(P.O. Box 445. East Dennis, Mass. 82641, 
S.U.A.), o fetiță de 15 ani, care imi scrie că 
este o mare admiratoare a mea și a gimnasti
cii noastre, îmi destâmuie, printre altele, că. 
este, totodată, foarte bună prietenă cu... Ta
tiana Miulescu, vechea colaboratoare a rubri
cii noastre! Nu pot decit să mâ bueur și, 
mulțumindu-i lui Mandi pentru scrisoarea ei, 
ca și pentru fotografiile pe care mi le-a tri
mis, fotografii făcute în timpul ultimului meu 
turneu american, ii promit că va găsi in 
România foarte mulți alți prieteni, copii iu
bitori de spori și de pace! • Nicolae Ga- 
vrea: „Dragă Nadia, organizația de tineret a 
Școlii generale nr. 7 Deva, din care ai făcut 
și tu parte și al cărei secretar am cinstea să 
fiu. a împlinit recent 5 ani de la înființare, 
prilej cu care am hotărît să edităm o ..Carte 
de onoare", in care uteciștii fruntași să fie 
trecuți la loc de frunte, alături de realizările 
lor. ca o amintire neprețuită. De aceea, ne-am 
gindit eâ ar fi o mare cinste pentru organi
zația noastră dacă ai accepta să ți se acorde 
prima pagină. Iată de ce te rugăm să ne tri
miți o fotografie color, pe care ai putea-o ob
ține cu sprijinul „Scinteii tineretului". Fireș
te că solicitarea mă onorează și voi face tot 
posibilul ca, în timpul ceî mai scurt, să pri
miți fotografia respectivă • Carmen Florea: 
Nu era nevoie de nici un fel de scuze și nici 
nu trebuia să-mi explici de ce nu mi-ai mai 
scris de atit* timp. Mă bucur oricum că ai 
revenit! In ceea ce o privește pe prietena ta 
Ruth, transmite-i toate cele bune din partea 
mea și succese la examene. N-am vizitat 
Nottingham-ui dar știu că e un oraș frumos, 
că tot acolo se află legendara pădure Sher
wood, care l-a făcut celebru pe... Robin Hood ! 
Aștept să-mi mai scrii • Pauja Ghergu: Fi
rește că imi amintesc de această fotografie, 
care a fost făcută anul trecut, pe aeroportul 
de la Londra, la sosirea mea, prilejuită de 
lansarea cărții „My own story". Sper că n-o 
să te superi dacă nu-ți vot înapoia fotografia, 
folosind-o pentru ilustrarea rubricii de azi ! 
• Camelia Elvira Păun: Ceea ee mi-ai scris 
pe plic, în loc de adresa expeditorului, m-a 
înduioșat, trebuie să recunosc: „O fetiță care 
dorește să deschizi acest plic. Te rog nu-1 
mai ocoli, ca pe celelalte 1". Ne-am înțeles, 
sîntem prietene bune și scrie-mi cum îți pe
treci timpul liber, ce note ai la școală, cum 
te împaci cu prietenii și cu colegii tăi de 
clasă • pan Dumitru: Pe Rodica Dunca o 
poți găsi, tn principiu, Ia Clubul sportiv Baia 
Mare, unde se antrenează in continuare. Deo
camdată, insă, ea se află în Iugoslavia, par- 
ticipind la „Cupa Mondială" • Traiana 
Vergu: Bănuiesc că ai promovat fără proble
me bacalaureatul, fapt pentru care te și feli
cit! Mai bănuiesc că George Mihăiță ți-a răs
puns mai repede decît mine, că așa e el, mat 
iute de... inînă, dar mai bănuiesc că te va 
bucura, oricum, șl răspunsul meu de azi. Poe

zia nu e grozavă, de ce să te mint, dar ml-a 
plăcut! • Simona Teodora Bănescu: Public 
adresa ta cu toată dragostea și-i rog pe toți 
prietenii noștri, in virstă de 13—15 ani. să-ți 
scrie, amintindu-le că ți-ai petrecut copilăria 
In mai multe Case de copii. Așadar, scrieți-i 
Simonei pe adresa Comuna Bezdeod. județul 
Dîmbovița, cod 0283 • Mircea Vașile: Am re
ținut că îndrăgești muntele unde, vorba ta (in 
glumă, firește), mai poți intilni inscripții de 
genul „Tinere excursioniste! Nu plecați prin 
pădure singure, că puteți intilni... lupi singu
ratici!" • Constantin Nechiti: Mi-e greu să-țl 
rezolv dilema teatru sau... baschet. Nu de
pinde decit de tine și de măsura în care îți 
poți aprecia obiectiv posibilitățile. Oricum, 
însă, corul „Albatros" l-am admirat și zilele 
trecute, pe micul ecran. Felicitări ție șl tutu
ror componențllor ansamblului • Cristina Cî- 
nipcanu: Mulțumesc pentru desene. în curind 
voi iniția un concurs, întrucit vreau să pu
blic cele mai reușite desene in cartea mea 
• Diana D. Popovicj: Ml-a plăcut cum ai în
ceput: „Am senzația că tot ce scriu eu în 
clipele astea seamănă cu o scrisoare pusă în
tr-o sticlă și arupeată în mare!", și aș» sa fi 
fost și tot a ajuns la mine! Mulțumesc • Miti
că Dodoi: Ca de obicei, ești în vervă, dar 
spațiul nu-mi permite să transcriu decît cî- 
teva din creațiile țale umoristice: Delegat — 
un tip de legat! Deținut « alt tip, de... ți
nut! Caiac-canoe « Ca ea și ea Noeî Ce
zar *=■ Ce zar! Mai trimite-ne, Mitică — Mitul
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O veste aștepiată cu nerăbdare de fiecare tînăr:
A APĂRUT

ALMANAHUL SCÎNTEIA TINERETULUI
• 192 de pagini atractive, bogat ilustrate
• 192 de pagini de informații și noutăți de ultimă oră
• 192 de pagini de bună dispoziție

DIN CUPRINS :

COMENTARII, SINTEZE, ANCHETE pESPRE 
TINARA GENERAȚIE OIN ROMÂNIA DE AZI, 
DESPRE TINERETUL LUMII • SUB GENERICUL

DECI, NU UITAȚI :
ÎNCEPIND DE MIINE CEREȚI LA TOATE

„NIMIC DESPRE,..' SCRIITORI. ACTORI, REGI
ZORI, PICTORI, INTERPRETI IȘI DESTAINUIE 
„FAȚA- ASCUNSA A PASIUNILOR SI PREOCU
PĂRILOR LOR • O VERITABILA RETROSPEC
TIVA A ANULUI MUZICAL 1982 CU DATE LA 
ZI DESPRE CEI MAI ÎNDRĂGIȚI INTERPRETI DE 
MUZICA UȘOARA DIN ÎNTREAGA LUME, PRE
ZENTATE CU VERVA DE OCTAVIAN Șl FLORIN 
SILVIU URSULESOJ • CÂRTI DESPRE CARE SE 
VORBEȘTE : „O VIAȚA ZBUCIUMATA" DE PIER 
PAOLO PASOLINI Șl „NAȘUL" DE MARIO 
PUZO • REPORTAJE APROAPE IMPOSIBILE : 
„O MISTERIOASA CIVILIZAȚIE - HARAPPAN", 
„ADELAIDE-DARWIN, 3 200 KM DE INFERN". 
„O NOUA VERSIUNE ASUPRA DISPARIȚIEI LUI 
SAINT-EXUPERY" • EL MUNDIAL ’82. COMEN- 
TARII, MĂRTURISIRI, CIFRE Șl DATE ; DIN DRA
MELE „EL MUNDIALULUI" • IN EXCLUSIVITA
TE : opinii și Autografe de la doi rivali 
IN CAMPIONATUL EUROPEAN DE FOTBAL. 
MIRCEA LUCESCU Șl ENZO BEARZUT FAȚA IN 
FAȚA • MODA PENTRU TINERET • BIBLIOTE
CA ENIGMA. „O SLUJNICA PERFECTA" DE 
AGATHA CHRISTIE Șl „DOUZECI Șl DOI DE 
CENȚI PE ZI" DE JOCK RICHIE • BREVIAR JU
RIDIC PENTRU TINERET • UMOR, CARICATURI, 
JOCURI DISTRACTIVE.

CHIOȘCURILE DE DIFUZARE A PRESEI

ALMANAHUL SCÎNTEIA TINERETULUI

lMPWAțm
A apărut nr. 57 al Su

plimentului literar-artistic 
într-o grafica nouâ, adec
vată profilul revistei și, 
speram, plăcuta cititorilor. 

Din sumar :
„Plăcerea de a trece 
d»ept victimă". Un articol 
de Constantin Sorescu.

Confesiuni esențiale. 
„Fârâ cultură clasică, fârâ 
latină și greacă, Europa 
va înceta sâ mai fie Eu
ropă". Acesta este titlul 
interviului acordat Maria
nei Brâescu de latinistul 
Grigore Tânâsescu,

începută în urma cu 
cîteva numere ancheta 
privind succesul la public 
continuă. Semnează opi
nii Mireea Sântimbreanu, 
Iulian Neacșu, Viniciu Ga- 
fița, Corneliu-Vadim Tu
dor, George Alboiu.

Ion Lancrânjan publică, 
în stilul cu care ne-a o- 
bișnuit, o noua tableta la 
rubrica sa Din mers.

Un tinâr poet, Constan
tin Preda, este prezentat 
eu căldură pe doua pa
gini de revistă, sub un ge
neric care a devenit fa
miliar : Cenaclul Conflu
ențe acasă la...

Despre serialul de sîm- 
bâto seara, Lumini și um
bre» „Serialul de care a- 
veam nevoie" cum îl nu
mește Ileana Dănăloehe, 
reolizatoarea unei-1 ample 
anchete, Iși spun opiniile 
un prim grup de realiza
tori : Titus Popovici, An
drei Blaier, Mircea Mure- 
șan, Mihai Constantines- 
cu, Margareta Pogonat, 
Ion Caramitru. Mitico Po
pescu, Adrian Pintea, Flo
rin Călinescu, Monica 
Ristea-Harga, Temistocle 
Popa.

Vestea ea premiul No
bel pentru literatura a fost 
acordat morelui scriitor 
latino-american Gabriel 
Garcia Mârquez face și 
mai câutat serialul de 
confesiuni „Parfumul de 
guayaba* pe care îl pre
zentam în traducerea Mi- 
runei lonescw.

Vlad Musatescu conti
nuă fermecătoarele sale 
„Memorii aproximative"

Nu ticsește nici în acest 
număr Cronica T.V.,' Dialo
gul cu cititorii, Revista 
revistelor.

TV
SIMBATA, 23 OCTOMBRIE

PROGRAMUL I

11.00 Telex. 11.05 Film artistic: 
„Judecătorul din Bodrun". >2.15 
Din marea carte a patriei. Măr
turii și documente dip • Muzeul 
national de istorie (I). 12.35 Ca
podopere prin... capodopere. O 
armonioasă împletire a muzicii 
enesciene cu pictura lui I911 An- 
dreescu în „Sonata â ITT-a" tn 
caracter popular românesc pen
tru pian și vîoarâ. 13,00 La sfîrslt 
de săptămînâ. 18.35 Săptămîna no- 
litică. 18,50 1001 de seri. 19.00 Te
lejurnal. 19.25 Teleeneiclopedia. 
1.9,55 Cenaclul Flacăra la Tebea.
20,40 Film serial: „Lumini șl um
bre". Episodul 27. 21,30 Un albas
tru infinit. Fantezie muzical-co- 
regrafică cu Angela Similea. 22,20 
Telejurnal. 22,36 Astă-seară toată 
lumea e a mea — romanțe și cîn- 
tece de voie bună.

PROGRAMUL n

19.00 Telejurnal. 19,25 Cîntarea 
României. De pe marea scenă a 
țării pe micul ecran. 20.30 Calet- 
doscoo muzical. 20,50 Din cartea 
naturii. Drumeție în Delta Dună
rii. 21,10 Secvențe din Festivalul 
„Toamna muzicală clujeană". 
22,20 Telejurnal. 22,30 Jazz în noc
turnă.

1 I



Oricit s-ar părea 
de, ciudat, imaginea 
care-mi revine in me
morie ori de cite ori 
mă gindesc la Organi
zația Națiunilor Unite 
este cea înregistrată pe 
East River, pe renumi
ta United Nations Pla
za. acolo unde, in 
bătaia vintului tomna
tic, culorile lumii se 
aliniază pe aceleași 
simbolice catarge. Sint 
steagurile statelor 
membre ale Organiza
ției Națiunilor Unite. 
Și, străbătind prin
cipalele edificii de la 
New -York ale orga
nizației de certă valoa
re și vocație universa
lă. memoria timpului 
te poartă. întocmai ca 
in pelicule de science
fiction ■_ cu ani in urmă, 
în acel 24 octombrie 
1945, cind popoarele 
țărilor membre — pe 
atunci în număr do 51 
— se angajau in fata 
lor. a istoriei să acțio
neze in comun, in co
laborare și înțelegere, 
pentru a izbăvi gene
rațiile viitoare de fla
gelul războiului.

Au trecut de atunci 
37 de ani. de cind po
poarele eliberate, după

îndelungata suferință 
din anii fascismului, 
animate de a edifica 
o lume nouă, au pus 
bazele Națiunilor U- 
nite.

Milioane și milioane 
de jertfe au fost ne
cesare pentru a se 
ajunge la un final plin 
de înțelepciune. Uria
șe, incalculabile valori 
materiale și culturale

cesul revoluționar al 
decolonizării. Pe ruine
le vechilor imperii se 
nășteau vlăstarele ti
nere ale statelor inde
pendente. Desigur, nu 
întâmplător pe renumi
ta esplanadă new-yor- 
ketâ administratorii 
O.N.U. aveau să multi
plice de trei ori, in
tr-un sfert de secol, 
numărul catargelor 
pentru arborarea unorau. pierit in anii- con-

O.N.U. și trecutul
flagrațief. agravind 
starea unei lumi afla
te in ruină. Au urmat 
anii grei ai eforturilor 
constructive, s-'-au năs
cut speranțe ca nici
odată glasul forței să 
nu se mai ridice. La un 
deceniu , și jumătate de 
la creare, după perioa
da de trist renume a 
războiului iece, un do
cument, poate al doi
lea in ordinea impor
tanței ’ după Carta 
O.N.U., pecetlui?. la 
Națiunile Unite o reali
tate a anilor ‘60. Pro

noi drapele naționale. 
Ultima sesiune a
O.N.U. înregistra in 
documentele sale 157 
de state membre. In
tr-o broșură editată 
recent de Departamen
tul informației al
O.N.U.. cu prilejul Zi
lei Națiunilor Unite, se 
sublinia că «copurile 
și principiile organiza
ției sint acum aceleași I 
ca in anul 1945 : men- I 
.inerea păcii și secu- I 
îitâtii internaționale. 1 
dezvoltarea relațiilor | 
prietenești intre na- I

Dosarele Scuiteu tineretului • Dosarele Scînteii tineretului
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țiuni, realizarea coope
rării internaționale, 
contribuind la rezol
varea problemelor e- 
conomice mondiale, 
respectarea drepturilor 
fundamentale umani
tare. astfel ca O.N.U. 
să fie un centru de or
ganizare a eforturilor 
ce converg spre con
cretizarea unor aseme
nea obiective finale 
comune. Ca un organ 
al unor state suverane 
egale. O.N.U. nu poate 
legifera decizii cu ca
racter obligatoriu. Este 
totuși singurul loc 
unde reprezentanții ce
lei mai mari părți a 
umanității — țâri mari 
și mici, bogate și să
race. puternice sau nu. 
cu sisteme politice, so
ciale si culturale dife
rite — iși pot exprima 
liber opiniile asupra 
tuturor problemelor 
mondiale. în ultimă in
stanță. autoritatea și 
eficacitatea Națiunilor 
Unite depind de voința 
popoarelor și guverne
lor rare o susțin. In
tr-un asemenea con
text. tribuna O.N.U. 
trebuie -j devină tot 
mai mult o tribună a 
democrației mondiale.

O.N.U. și
In existența sa, ade- 

sea Organizației Națiu
nilor Unite i s-au adus 
critici pentru unele re
zoluții adoptate, pen
tru preocuparea mai 
redusă față de una sau 
alta din numeroasele 
probleme care con
fruntă o regiune sau 
alta a lumii, sau chiar 
ansamblul umanității. 
Desigur, structura și 
competențele unor or
ganisme ale O.N.U. au 
rămas statice in com
parație cu transformă
rile revoluționare pro
duse pe Terra in ulti
mii 37 de ani. De a- 
ceea, un număr tot 
mai mare de țări mem
bre, cu precădere mici 
și mijlocii, solicită o 
mai largă și intensă 
democratizare a lucră
rilor și procesului de
cizional, extinderea 
răspunderii și creșterea 
rolului Adunării Ge
nerale a O.N.U. *

România, chiar1 din 
momentul cind a de
venit membră a O.N.U., 
a participat și partici
pă intens la activitatea 
organizației. între ini
țiativele românești, 
care s-au bucurat de 
un larg interes, se gă
sesc dezvoltarea acțiu
nilor pe plan regional 
și a relațiilor de bună 
vecinătate intre state 
cu orânduiri sociale di
ferite ; consecințele e- 
con ornice și sociale ale 
cursei înarmărilor ; 
necesitatea folosirii cu
ceririlor științei și teh
nicii în serviciul dez
voltării ; soluționarea 
pe cale pașnică a dife
rendelor dintre state. 
Din inițiativa to-

Cu 17 ani în urmă, 
emanație a unei ini
țiative a României so
cialiste, Adunarea Ge
nerală a O.N.U. adop
ta o rezoluție cu pu
tere de simbol, gîn- 
dindu-ne la pregătirea 
acelor generații che
mate să făurească des
tinul umanitățiit „De
clarația privind pro
movarea în rîndul ti
neretului a idealurilor 
de pace, respect reci
proc și înțelegere in
tre popoare44 relevă 
pentru prima oară im
perativul legării orga
nice a realităților din 
lume, a problemelor 
existente cu cei care 
vor clădi, prin aspira
ții, eforturi și entu
ziasm, ceea ce înainta
șii au proiectat mai va
loros. De atunci, nU a 
existat practic sesiune 
a ' Adunării Genera
le. a altor organis
me specializate ale 
O.N.U., intre care se 
află U.N.E.S.C.O. și 
U.N.I.C.E.F.. la care 
țara noastră, in spiritul 
politicii energice și 
principiale, construc
tive și responsabile 
promovate de tovară
șul Nicolae Ceaușescu, 
să nu fi militat pen
tru conectarea proble
maticii tinerei genera
ții la fluxul vieții in-

prezentul 
varășului Nicolae 
Ceaușescu, țara noas
tră a prezentat la înal
tul forum un cuprinză
tor document intitulat 
„Poziția României cu 
privire la îmbunătă
țirea și democratizarea 
activității Organizației 
Națiunilor Unite. la 
întărirea rolului său in 
realizarea colaborării 
intre toate statele lu
mii, fără deosebire de 
orinduire socială, a 
unei lumi mai bune și 
mai drepte, a unei păci 
trainice44.

Fără îndoială. pro
blemele Națiunilor 
Unite sint problemele 
tuturor statelor mem
bre, ale lumii contem
porane. Care sint di
recțiile în care organi
zația mondială poate 
acționa ? Cum poate 
aceasta să-și îndepli
nească mai bine atri
buțiile care și le-a 
asumat ? Este O.N.U. 
o organizație perfec
tibilă ? Va rezista oare 
în fața încercărilor la 
care este supusă ? Sint 
întrebări greu de răs
puns. Un lucru este 
cert. Speranțele oame
nilor privind făurirea 
unei lumi a păcii. în
țelegerii, respectului și 
stimei, a colaborării 
rodnice, reciproc a- 
vantajoase. sint legate 
și de rolul care-1 poate 
juca O.N.U. în zilele 
noastre, de contribuția 
pe care aceasta este 
capabilă să o aducă la 
îndeplinirea dezidera
telor vitale ale omeni
rii : asigurarea unei 
vieți umane lipsite de 
amenințarea armelor, 
făurirea unui climat 
favorabil independen-

ței. justiției internațio
nale, progresului in 
întreaga lume, lichidă
rii decalajelor care 
impart planeta în bo- 
gați și săraci.

Trecerea in revistă a 
citorva din preocupări
le Națiunilor Unite de 
ziua organizației și cu 
prilejul „Săptăminii 
pentru dezarmare44
proclamată de Adu

O.N.U. și viitorul

temaționale. Peste 30 
de asemenea propuneri 
— ce aveau să culmi
neze cu cea privind 
proclamarea și mar
carea Anului Interna
țional al Tineretului — 
au fost adoptate. ,Jio- 
tărind in noiembrie 
1978 să proclame Anul

Internațional al Tine
retului, sublinia docu
mentul „Națiunile 
Unite astăzi — 198244, 
Adunarea Generală a 
O.N.U. a recunoscut cit 
este de important ca 
tinerii să contribuie în 
mod nemijlocit la fău
rirea viitorului umani-

%

narea Generală a 
O.N.U. in Documentul 
final al primei sesiuni 
extraordinare consa
crate dezarmării tre
buie să constituie o 
bună ocazie pentru a 
reaminti misiunea Or
ganizației Națiunilor 
Unite, răspunderea oa
menilor politici in fața 
prezentului, cit mai 
ales in fața viitorului.

lății. Această manifes
tare va putea contribui 
Ia mobilizarea efortu
rilor in scopul de a 
oferi tinerilor cele mai 
bune condiții de școla
rizare și pregătire pro
fesională. cele mai 
bune condiții de exis
tență in vederea asi
gurării participării ac
tive la dezvoltarea so
cietății”.

Proclamat sub egida 
..Participare, dezvolta
re, pace-4. Anul Inter
național al Tineretului 
va trebui atit înaintea 
manifestării, pe durata 
acesteia, cit și in 
perspectivă, să ducă la 
promovarea drepturi
lor specifice ale tinerei 
generații, la partici
parea tineretului la so
luționarea probleme
lor cardinale ale lumii 
contemporane. Nici că 
se putea o alăturare 
mai potrivită pentru 
destinul Organizației 
Națiunilor Unite decit 
aceea de a-și lega acti
vitatea. programele de 
generația tinără, de a-i 
oferi acesteia șansa 
afirmării in viața na
țională, prin impulsio
narea unor politici gu
vernamentale de tine
ret. cit și in viața in
ternațională.

I. timofte
J

Vizita delegației 
parlamentare române» 

in Austria
VIENA 22 (Agerpres) — Con- 

tînuîndu-și vizită in Austria, la 
invitația parlamentului acestei 
țări, delegația Marii Adunări 
Naționale a Republicii Socialis
te România, condusă de Emilia 
Sonea, vicepreședintă a M.A.N., 
a fost oaspete al landurilor Vie- 
na. Tirol și Vorarlberg. In ca
drul convorbirilor avute cu gu
vernatorul landului Vorarlberg, 
Herbert Kessler, viceguverna
torul landului Tirol, Chris
tian Huber $i președintele 
parlamentului landului Vie- 
na Hubert Pfoch, au fost 
evidențiate raporturile de 
prietenie, ce urmează un curs 
ascendent, între România și 
Austria, contactele economice, 
tehnice, științifice și culturale 
ale landurilor cu țara noastră.

Manifestări peste hotare cu prilejul 
Zilei Armatei Republicii Socialiste România
SOFIA 22 (Agerpres). — La 

Casa Armatei din orașul Smo- 
lian și în orașul Peștera din 
R. P. Bulgaria au avut Ioc adu
nări dedicate celei de-a 38-a 
aniversări a Zilei Armatei Re
publicii Socialiste România.

Despre semnificația eveni
mentului și despre relațiile tra
diționale de prietenie și colabo
rare dintre militarii . români și 
militarii bulgari a vorbit Petre 
Duminică, ambasadorul Româ
niei la Sofia.

BUDAPESTA 22 * (Agerpres) 
— Atașatul militar și aero al 
României, colonel loan Toderi- 
ciu, a organizat la ambasada 
țârii noastre la Budapesta o 
gală a filmului românesc, o ex
poziție de fotografii și' un stand 
de carte românească,

PR AGA 22 (Agerpres). — 
Atașatul militar și aero al țării

noastre la Praga. colonel Voicu 
Țugurel, s-a intilnit cu cadre și 
ostași ai unei unități militate a 
aviației armatei cehoslovace.

BEIJING 22 (Agerpres) — La 
Ambasada română din Beijing 
a fost organizată o întilnire 
festivă cu reprezentanți ai con
ducerii Armatei Populare Chi
neze de Eliberare, Ministerului 
Afacerilor Externe, ai unor 
secții ale C.C. al P. C. Chinez, 
instituțiilor centrale de presă, 
la care au participat, de aseme
nea. atașați militari străini a- 
creditați în R. P. Chineză.

PHENIAN 22 (Agerpres) — 
La școala militară de artilerie 
a Armatei Populare Coreene a 
fost organizată o adunare fes
tivă Ia care a- participat un 
mare număr de cadre didactice 
și elevi. Adunarea a fost deschisă 
de comandantul școlii militare.

1DE PESTE HOTARE
* STIRI-NOTE’COMENTARII-STIRI’NOTE’COMENTARII’STIRINOTE’COMENTARII

budapesta: intilnirea 
rectorilor școlilor 

superioare de partid 
din țări socialiste

BUDAPESTA 22 (Agerpres) — 
în perioada 19—22 octombrie in 
R.P. Ungară a avut loc intilnirea, 
rectorilor școlilor superioare de 
partid și a directorilor institute
lor de cercetări de pe lingă co
mitetele centrale ale partidelor 
comuniste și muncitorești din 
unele țări socialiste. Din țara 
noastră a participat o delegație 
a Academiei „Ștefan Gheorghiu’4 
condusă de tovarășul Dumitru 
Popescu, membru al Comitetu
lui Politie Executiv al C.C. al 
P.C.R.. rectorul academiei.

S-a efectuat un schimb de o- 
pinii și de experiență privind 
formarea cadrelor in funcție wde 
cerințele actuale ale edificării 
noii orinduiri în țările respec
tive. ale dezvoltării lumii con
temporane.

★
Tovarășul Dumitru Popescu, 

membru al Comitetului Politic 
Executiv al C.C. al P.C.R, s-a 
intilnit cu tovarășul Miklos 
Ovari. membru al Biroului Po
litic. secretar al C.C. al P.M.S.U.

Cu acest prilej, din partea to
varășului Nicolae Ceaușescu, se
cretar general al Partidului Co
munist Român, au fost transmise 
un salut tovărășesc și cele mai 
bune urări tovarășului Janos 
Kadar prim secretar al C.C. al 
P.M.S.U. Din partea tovarășului 
Janos Kadar, au fost transmise 
tovarășului Nicolae Ceaușescu 
un salut călduros și urări de să
nătate si succes.

Intilnirea s-a desfășurat in 
spiritul bunelor relații existen
te intre cele două partide, țări 
și popoare.

Sesiunea Comisiei 
mixte guvernamentale 

de colaborare culturală 
româno-ungară

BUDAPESTA 22 (Agerpres) — 
La Budapesta s-au desfășurat 
lucrările celei de-a Vil-a sesiuni 
a Comisiei mixte guvernamen
tale de colaborare culturală ro
mâno-ungară. în cadrul lucrări
lor au fost, examinate probleme 
referitoare la colaborarea în do
meniile teatrului, muzicii, invă- 
țămintului profesional, liceal și 
superior. Schimbul de păreri a 
evidențiat atît rezultatele fruc
tuoase obținute, cit și posibili
tatea de creștere a eficienței co
laborării in aceste domenii.

Protocolul sesiunii, care con
ține recomandări privind dez
voltarea colaborării in domeniile 
amintite, a fost semnat de Ion 
Traian Ștefânescu prim-vice- 
președinte al Consiliului Cul
turii și Educației Socialiste, și 
de Dezso Totlx adjunct al mi
nistrului culturii, președinții ce
lor două părți in comisie.

Dezvoltarea 
relațiilor economice 
româno-indoneziene

JAKARTA 22 (Agerpres). — 
Tovarășul Ion M. Nicolae, minis
tru secretar de stat la Minis
terul Comerțului Exterior și 
Cooperării Economice Interna
ționale, aflat in vizită Ia Jakarta, 
în fruntea unei delegații eco
nomice. in perioada 19—21 oc
tombrie a.c.. a fost primit de 
vicepreședintele Republicii Indo
nezia. Adam Malik. în cadrul 
întâlnirii a fost exprimată sa
tisfacția pentru cursul ascendent 
al relațiilor economice dintre 
România și Indonezia și au fost 
reliefate noi posibilități pentru 
creșterea și diversificarea în 
continuare a acestora.

R.P. POLONĂ: Creșteri 
ale producției in sectorul 

socializat al industriei
VARȘOVIA 22 (Agerpres). — 

Direcția Centrală de Statistică a 
R.P. Polone — anunță' agenția 
P.A.P. — a publicat un comuni
cat care informează că. pentru 
a doua lună, consecutiv, în 
acest an. in sectorul socializat al 
industriei s-a realizat o produc
ție mai mare decit in aceeași 
perioadă a anului trecut. Para
lel cu creșterea producției in
dustriei extractive și micii in
dustrii, anul acesta a sporit, 
pentru prima oară și producția 
industriei prelucrătoare — cu 
aproximativ 3,5 la sută. S-a 
menținut tendința de creștere in 
mica industrie unde, comparativ 
cu luna august, in septembrie 
producția a crescut cu aproxi
mativ 7 la suta.

Pentru a cincea lună consecu
tiv a crescut productivitatea 
medie a muncii in industrie, 
calculată la valoarea producției 
realizate de un lucrător, iar în 
ansamblu. în primele trei tri
mestre ale acestui an, producti
vitatea în industrie a depășit ni
velul productivității în perioada 
similară a anului trecut.

Comparativ atit cu septembrie 
anul trecut, cit și cu luna august 
1982, au crescut exportul și im
portul în comerțul cu țările so
cialiste și capitaliste.

Totodată, se informează că și 
în septembrie s-a menținut lipsa 
de echilibru pe piața internă» a 
fost asigurată aprovizionarea pe 
bază de cartele ; în același timp, 
pe piață s-a resimțit o penurie 
de alte mărfuri, de pildă de în
călțăminte și îmbrăcăminte.

în septembrie 1982, comparativ 
cu luna septembrie 1981. ex
porturile au crescut cu 25,7 la 
sută, iar importurile cu 14,1 la 
sută în prețuri actuale. în co
merțul cu țările socialiste, în 
septembrie exportul a crescut 
comparativ cu aceeași lună a 
anului • trecut cu 28 la sută, iar 
importul cu 17,6 la sută. în 
aceeași lună exportul în țările 
capitaliste, comparativ cu 
aceeași lună a anului trecut, a 
crescut cu 23.5 la sută, iar im
portul cu 9,3 la sută.

Comunicatul Ședinței Comitetului miniștrilor afacerilor 
externe ai statelor participante la Tratatul de la Varșovia
Jn zilele de 21—22 octombrie 

1982 a avut loc la Moscova șe
dința Comitetului miniștrilor a- 
facerilor externe ai statelor 
participante la Tratatul de la 
Varșovia de prietenie, colabora
re și asistență mutuală.

La ședință au participat: Pe- 
tăr Mladenov, ministrul aface
rilor externe al Republicii 
Populare Bulgaria. Bohuslav. 
Chnoupek, ministrul afacerilor 
externe al Republicii Socialiste 
Cehoslovace, Oskar Fischer, 
ministrul afacerilor externe al 
Republicii Democrate Germane, 
Ștefan Olszowski, ministrul a- 
facerilor externe al Republicii 
Populare Polone, Ștefan Andrei, 
ministrul afacerilor externe al 
Republicii Socialiste România, 
Frigyes Puja, ministrul afaceri
lor externe al Republicii Popu
lare Ungare. Andrei Gromîko, 
ministrul afacerilor externe al 
Uniunii Republicilor Sovietice 
Socialiste.

Au fost examinate probleme 
ale întăririi păcii și securității 
în Europa, continuării procesu
lui destinderii și dezvoltării co
laborării internaționale. îndeo
sebi in legătură cu apropiata 
reluare a lucrărilor reuniunii de 
la Madrid a reprezentanților 
statelor participante la Confe
rința pentru securitate și coo
perare in Europa. A ’avut loc, 
de asemenea, un schimb de ve
deri cu privire la alte proble
me actuale ale securității inter
naționale.

1. Participanții la ședință au re
levat cu mare îngrijorare că si
tuația internațională a devenit 
tot mai ^complexă ca urmare a 
intensificării acțiunilor pericu
loase ale cercurilor imperialiste 
și in primul rînd ale imperia
lismului american, a politicii a- 
cestora de forță, amenințare și 
dictat, de consolidare și reîm
părțire a sferelor de influență, 
de amestec in treburile interne 
ale statelor independente, de in
tensificare a cursei înarmărilor 
în scopul deteriorării stabilității 
internaționale și obținerii su
periorității militare. Această 
politică subminează singura 
bază reală de reglementare a 
problemelor acumulate în viața 
internațională, pe calea trata
tivelor, bazate pe respectul re
ciproc al independentei și su- 
veranității. egalității în drep
turi și intereselor legitime ale 
tuturor țărilor. A fost exprima
tă. de asemenea, neliniștea în 
legătură cu izbucnirea unor noi 
conflicte militare și situații de 
criză în diferite regiuni, pre
cum și cu agravarea probleme
lor economice cu care se con
fruntă omenirea în prezent.

Toate acestea provoacă o 
creștere însemnată a pericolelor 
la adresa păcii, independenței 
popoarelor, destinderii și cola
borării intre state, asupra că
rora s-a atras atenția în Decla
rația statelor participante Ia 
Tratatul de la Varșovia, din 15 
mai 1980.

în același timp, participanții 
la ședință au evidențiat hotă- 
rîrea popoarelor de a desfă
șura tot mai amplu luptâ pen
tru pace și oprirea Cursei înar-- 
mărilor, pentru dezvoltare inde
pendentă și progres, pentru co
laborare internațională pe bază 
de egalitate.

în numele țărilor lor. ei au 
declarat că statele participante 
la Tratatul de la Varșovia vor 
depune și in viitor toate efor
turile pentru -oprirea procesului 
agravării încordării in lume, 
înlăturarea pericolului de răz
boi. obținerea de progrese în 
domeniul limitării și reducerii 
armamentelor, in special nu
cleare.

în acest context, statele re
prezentate la ședință, fiind con
vinse că asumarea de către toa
te puterile nucleare a angaja
mentului de a nu folosi primele 
arma nucleară ar avea. în con
dițiile actuale, o importanță ex
cepțională pentru prevenirea 
unui război nuclear, au salutat 
și au sprijinit angajamentul a- 
sumat, în acest sens, de Uniu
nea Sovietică, despre adoptarea 
căruia s-a anunțat in Mesajul 
adresat de L.I. Brejnev celei 
de-a Il-a sesiuni speciale a A- 
dunării Generale a O.N.U. con
sacrate dezarmării. Ele consi
deră necesar ca angajamente 
similare să fie asumate de toate 
celelalte puteri nucleare care nu 
au făcut aceasta pină în pre
zent.

La ședință s-a subliniat că in
teresele păcii și securității cer 
imperios ca toate statele să dea 
dovadă de o inaltă răspundere 
și de voință politică pentru a se 
ajunge la înțelegeri construc
tive în problemele internaționa
le actuale, pentru a se renunța 
Ia orice tendință de a obține 
avantaje unilaterale, pentru a 
se respecta cu strictețe princi
piile și normele general-accep- 
tate ale dreptului internațional, 
tratatele și acordurile înche
iate.

2. Examinînd situația din Eu
ropa, participanții la ședință au 
relevat accentuarea liniei anu
mitor forțe din Occident spre 
confruntare, în condițiile cind 
pe continent sînt concentrate 
uriașe forțe armate și arma
mente, inclusiv arme de distru
gere în masă. îndeosebi nu
cleare. Tn acest context, ei au 
atras din nou atenția asupra pe
ricolului deosebit pe care îl 
prezintă hotărîrile N.A.T.O. pri
vind amplasarea în Europa oc
cidentală de noi rachete nu
cleare americane cu rază medie 
de acțiune, pentru care. în une
le țări, au început deja pregă
tirile.

Ei s-au pronunțat în mod ho- 
tărît împotriva oricăror acțiuni 
îndreptate spre subminarea va
lorii tratatelor și acordurilor 
încheiate care definesc realită

PE SCURT

• AMBASADORUL TARII’ 
NOASTRE IN S.U.A„ Mircea 
Malița, a conferențiat la 
Wayne State University — 
Detroit — despre politica 
externă a României. 

țile teritorial-polifaice din Eu- 
ropa, spre încălcarea Actului 
final de la Helsinki, deterio
rarea dialogului politic și a con
tactelor intereuropene. a legă
turilor , economice și comerciale, 
științifice și tehnice, care s-au 
statornicit și s-au dezvoltat in 
ultimele decenii, precum și spre 
amestecul in treburile interne și 
adoptarea de măsuri discrimina
torii împotriva țărilor socialiste.

Statele reprezentate la ședință 
condamnă/ ferm orice forme de 
amestec din afară in treburile 
interne ale Republicii Populare 
Polone. „sancțiunile4-1 întreprinse 
împotriva ei de către S.U.A. și 
alte țări occidentale și resping 
încercările de a folosi probleme
le sale interne pentru a agrava 
situația internațională și a în- 
greuia colaborarea în Europa. 
Numai Polonia are dreptul su
veran și inalienabil de a rezolva 
problemele poloneze. în numele 
țărilor lor, participanții la ședin
ță au reafirmat sprijinul pentru 
Polonia socialistă.

Participanții la ședință și-au 
exprimat convingerea că intere
sele comune ale țărilor și po
poarelor europene, ale partidelor 
și organizațiilor progresiste și 
democratice, ale tuturor cercu
rilor realiste pentru o pace trai
nică și securitate, pentru menți
nerea și aprofundarea destinde
rii, pentru colaborare și bună- 
vecinătate vor prevala asupra 
politicii, de forță și confruntare. 
Țările participante lâ: Tratatul de 
la Varșovia vor contribui și în 
viitor la aceasta prin politica lor, 
prin inițiative de pace, prin pro
puneri concrete.

3. La ședință a fost acordată 
o mare atenție reuniunii de la 
Madrid a reprezentanților state
lor participante la Conferința 
pentru securitate și cooperare în 
Europa, în legătură cu reluarea 
lucrărilor sale la 9 noiembrie 
1982.

S-a relevat cu satisfacție că, în 
ciuda greutăților serioase, cu 
care se confruntă încă de ta în
ceput această reuniune, țările 
europeni îi acordă un loc impor
tant in eforturile de Îmbunătă
țire a situației din Europa pe 
calea definită de Actul final de 
la Helsinki și sînt interesate în 
succesul acesteia. Participanții la 
ședință au subliniat importanța 
deosebită pe care reuniunea de 
la Madrid trebuie Să o aibă în 
actualele condiții pentru însănă
toșirea climatului politic în Eu
ropa și în întreaga lume.

Statele reprezentate Ia ședința 
se pronunță pentru încheierea cit 
mai grabnică a reuniunii de la 
Madrid cu adoptarea unui docu
ment final substanțial și echili
brat, care să reafirme angaja
mentul ferm al statelor partici- 

* pante de a respecta și aplica cu 
strictețe toate principiile și pre
vederile Actului final și care să 
cuprindă înțelegeri privind 
traducerea lor continuă în viața. 
O importanță deosebită trebuie 
să aibă adoptarea de către re
uniunea de Ia Madrid a hotâririi 
privind convocarea, în cadrul 
procesului general-european, a 
conferinței pentru măsuri de 
creștere a încrederii și secu
rității și dezarmare în Europa și 
convenirea mandatului acesteia. 
O asemenea hotărire. care ar 
favoriza elaborarea unor măsuri 
concrete în acest domeniu, ar 
constitui o contribuție esențială 
la continuarea destinderii și în
tărirea securității pe continentul 
european. !

Participanții la ședință s-au 
pronunțat, de asemenea, pentru 
includerea în documentul final al 
reuniunii do la Madrid a unor 
prevederi referitoare la dezvol
tarea .colaborării in domeniile 
economic și umanitar și la asi

gurarea continuității procesului 
general-european început la Con
ferința de Ia Helsinki. în acest 
context, documentul final tre
buie să conțină o Înțelegere pri
vind locul și data următoarei re
uniuni a reprezentanților state
lor participante la Conferința 
general-feuropeană. Participanții 
Ia ședință confirmă sprijinul lor 
pentru propunerea Republicii 
Socialiste România ca aceasta să 
aibă loc :1a București.

Participanții la ședință consi
deră că proiectul documentului 
fi^al prezentat de țările neutre 
și nealiniate la 16 decembrie 
1981 oferă baza pentru o aseme
nea încheiere a reuniunii, iar 
pentru aceasta este nevoie. în 
prezent, de voința politică a tu
turor părticipanților. în ceea ce 
îi privește, ei declară că sînt 
gata să examineze, îrttr-un spirit 
constructiv, in cadrul proiectului 
respectiv, problemele rămase 
încă nesoluționate și să acționeze 
pentru rezolvarea lor.

Pronunțindu-se pentru conti
nuarea procesului, de întărire a 
securității și de dezvoltare a 
cooperării în Europa, împotriva 
intențiilor forțelor potrivnice 
destinderii de a discredita și în
trerupe acest proces, care răs
punde intereselor profunde, de 
durată, ale tuturor statelor și po
poarelor europene, țările socialis
te vor acționa consecvent, ca și 
pină acum, pentru ca reuniunea 
de la Madrid să devină o etapă 
importantă și fructuoasă pe a- 
ceastă câle. Ele așteaptă ca și 
celelalte state participante Ia re
uniune să pornească de îa în
țelegerea faptului că succesul 
acesteia are, în mod obiectiv, o 
importanță -egală pentru toti 
participanții.

4. Statele reprezentate Ia șe
dință acordă o mare importanță 
reducerii și limitări! armamen
telor nucleare în Europa, in in
teresul consolidării bâzelor păcii 
pe continent șî în întreaga Iîime. 
Aceasta ar apropia realizarea 
telului în care sini vital inte
resate statele șî popoarele eu-

• DUBA TRANSMITE
AGENTĂ TANIUG, Consiliul 
Executiv Federal al tagosUvieî 
a adoptai o botărire prin care 
dina ral — moneda națională — 
se devalorizează ea 20 U suia. 
Se precizează că schimbarea 
cursului dinarului face parte din 
măsurile botărîte sau în curs 

î’opene și spre care tind nea
bătut ■ statele - participante la 
Tratatul de . la Varșovia — eli
berarea completă a Europei de 
armă nucleară, atît cu rază ‘me
die de acțiune, cit și tactică, de 
pericolul unui conflict .militar.

în : acest contexț, la ședință a 
avut loc un schimb de vederi 
privind - situația, la tratativele 
sovieto-americane asupra arme
lor nucleare in Europa. A fost 
exprimată opinia generală că 
succesul acestor tratative depin
de de faptul dacă în cadrul lor 
se va . acționa pentru elaborarea 
unui acord pe -baza principiului 
egalității . și securității egale, 
care să asigure reducerea radi
cală și. limitarea efectivă a ar
melor nucleare din Europa, la 
nivele cit mai joase posibil.

: Uniunea Sovietică tinde tocmai 
spre o asemenea înțelegere.

Participanții la ședință au a- 
ratat că hotărirea Uniunii So
vietice de a opri desfășurarea 
rachetelor cu rază medie de 
acțiune capabile să atingă o- 
biective din țările Europei oc
cidentale și de a reduce un nu
măr însemnat de astfel de ra
chete creează condiții favorabi
le realizării de progrese la ne
gocierile sovieto-americane asu
pra armamentelor nucleare din 
Europa.

Totodată, participanții la șe
dință s-âu pronunțat ferm îm
potriva oricăror acțiuni care ar 
putea . să complice situația Ia 
aceste negocieri. Ei cheamă din 
nou țările N.A.T.O. să renunțe 
la planurile de amplasare în Eu
ropa occidentală de ,noi rachete 
nucleare americane cu rază me
die de acțiune. Aceasta ar fa
voriza și îmbunătățirea clima
tului politic, întărirea încrederii 
și dezvoltarea relațiilor de bună 
vecinătate pe continent.

S-a reafirmat, de asemenea, 
că soluția problemei armelor 
nucleare din Europa nu poate 
fi convenită pe baza unor con
diții în care s-ar încălca sta
bilitatea strategică pe continent», 
s-ar acorda avantaje militare 
unilaterale țărilor N.A.T.O. în 
dauna intereselor securității ță
rilor socialiste. în ceea ce le 
privește, țările participante la 
Tratatul de Ia Varșovia nu au 
urmărit niciodată și nu urmă
resc obținerea. în favoarea lor, 
a unor avantaje militare unila
terale.

Avînd în vedere că reducerea 
și limitarea armelor nucleare 
c« rază medie de acțiune în Eu
ropa ar avea o importanță vi
tală pentru toate popoarele eu
ropene, participanții Ia ședință 
exprimă speranța că toate sta
tele europene vor acționa pen
tru realizarea de progrese la 
tratativele sovieto-americane în 
această problemă și pentru în* 
cheierea lor cu succes.

5. Participanții la ședință re
levă însemnătatea pozitiva a re-

, luării tratativelor sovieto-ame
ricane asupra limitării și redu
cerii armelor strategice. Este 
necesar, totodată, ca aceste ne
gocieri să ^e îndrepte pe un 
făgaș constructiv și ’să ducă la 
înțelegeri pe baza principiului 
egalității și securității egale. A- 
ceasta ar servi reducerii trep
tate a nivelului echilibrului stra
tegic, diminuării și, în .ultimă 
instanță, înlăturării pericolului 
unei catastrofe nucleare. Toc
mai în această direcție acțio
nează Uniunea Sovietică în ca
drul negocierilor.

6. Examinînd situația la ne
gocierile de la Viena asupra re
ducerii reciproce a forțelor ar
mate și armamentelor in Euro
pa centrală, participanții la șe
dință au remarcat ca. in ciuda 
eforturilor persistente ale țări
lor socialiste de a se ajunge la 
înțelegeri, aceste negocieri se 
prelungesc de multi ani fără să 
se realizeze un progres;real.

Ei consideră, cu «toate acestea 
câ la negocierile de îa Viena 
exista posibilitatea de a se în
registra progrese, că există baza 
pentru a se trece la pregătirea 
practică a unui acord corespun
zător, în acest context, ei au 

subliniat importanța proiectului 
de acord prezentat, la 8 februa
rie 1982, de țările socialiste di
rect participante la tratative.

Statele reprezentate la ședință 
așteaptă din partea țărilor oc
cidentale să adopte o atitudine 
constructivă față de acest pro
iect. ceea ce ar deschide calea 
ajungerii la un acord. Târiie 
socialiste și-au exprimat deja 
în cadrul tratativelor atitudinea 
lor critica cu privire la propu
nerea prezentată la 8 iulie 1982 
de către țările occidentale.

A fost subliniată importanta 
faptului ca în Europa centrală 
să nu se efectueze sporirea 
forțelor armate și armamente
lor și să nu se întreprindă alte 
acțiuni, care ar putea să îngreu
ieze adoptarea de hotăriri ge
neral acceptabile la negocierile 
de la Viena.

7. La ședință a avut Ioc. de 
asemenea, un schimb de păreri 
asupra ansamblului problemati
cii limitării și reducerii arma
mentelor, în lumina rezultatelor 
celei de-a doua sesiuni speciale 
a O.N.U. consacrată dezarmării 
și tinted seama de examinarea 
acestor probleme la cea de-a 
37-a sesîune a Adunării Gene
rale O.N.U. care are loc în pre
zent.

S-a constatat că majoritatea 
eovîrșitoare a statelor membre 
ale O.N.U., cercurile largi ale 
opiniei publice mondiale, po
poarele lumii se pronunță pen
tru adoptarea unor măsuri e- 
ficace, pentru prevenirea unui 
război nuclear, pentru intensifi
carea negocierilor privind înce
tarea cursei înarmărilor și tre
cerea la dezarmare, pentru rea
lizarea cît mai rapidă a unor 
rezultate practice la aceste ne
gocieri, inclusiv în cadrul Comi
tetului de , Ia Geneva pentru 

de adoptare menite să contri
buie la crearea condițiilor nece
sare pentru sporirea producției, 
a exportului, pentru îmbunătă
țirea balanței de pllțî și valu
tare a țării.
• ÎN IRAN vor fi organizate, 

la 10 decembrie, alegeri pentru 

dezarmare. Spre acest scop este 
orientat și complexul de pro
puneri promovate de tarile so
cialiste cu privire la un sector 
larg de probleme din domeniul 
dezarmării, in primul rind al 
dezarmării nucleare.

Participanții la. ședință consi
deră necesar ca dintre aceste 
probleme să evidențieze proble
ma interzicerii generale și com
plete a experiențelor cu arma 
nucleară, avînd în vedere în
semnătatea ei pentru încetarea 
cursei înarmărilor nucleare și 
faptul că negocierile în această 
problemă au fost aproape de fi
nalizare. Statele reprezentate la 
ședință se pronunță ferm pen
tru reluarea neîntârziată a ne
gocierilor în această problemă, 
întrerupte de Guvernul S.U.A., 
și cheamă insistent toate părți
le interesate să acționeze în 
spirit de bunăvoință și respon
sabilitate politica pentru înche
ierea cit mai rapidă a unui tra
tat corespunzător.

Participanții la ședință au iw-* 
afirmat, de asemenea, importan
ta pe care statele lor o acordă 
creării de zone denticleârizate, 
zone ale. păcii și colaborării în 
diferite regiuni ale lumii, inclu
siv în Europa. îndeosebi în Eu
ropa de nord și în Balcani.

8. Miniștrii afacerilor externe 
ei R.P. Bulgaria, R.S. Ceho
slovace, R.D. Germane, R.PA 
Polone, Republicii Socialiste 
România, R.P. i Ungare și 
U.R.S.S. au făcut un schimb de 
păreri cu privire la alte pro
bleme internaționale actuale, în 
primul rînd în legătură cu re
giunile in care continuă 
conflictele militare, se menține 
o încordare periculoasă.

în legătură cu aceasta ei au 
exprimat neliniștea deosebită a 
țărilor lor față de situația ac
tuală din Orientul Apropiat. 
Statele reprezentate la ședință 
condamnă cu asprime invazia 
Israelului în Liban, agresiunea 
israeliană împotriva popoarelor 
palestinian si libanez, extermi
narea sălbatică a populației ci
vile in Beirutul de au
menționat că Israelul a rost în
curajat în aceasta de ajutorul 
și sprijinul din afară. Miniștrii 
au reafirmat poziția țărilor lor 
care 6e pronunță pentru retra
gerea deplină și neîntârziată a 
trupelor israeliene din Liban, 
pentru respectarea independen
ței, suveranității, unității și in
tegrității teritoriale a Libanului.

Statele reprezentate la ședință 
sînt convinse că o reglementare 
intr-adevăr trainică, justă și 
globală în Orientul Apropiat 
reclamă retragerea totală a tru
pelor israeliene din toate teri
toriile arabe ocupate din 1967, 
inclusiy din partea răsăriteană 
a Ierusalimului. recunoașterea 
drepturilor legitime ale po
porului arab al Palestinei, in
clusiv dreptul său la crearea 
unui stat propriu, independent, 
asigurarea dreptului tuturor 
statelor din această regiune la 
o existentă independentă în 
condiții de securitate, încetarea 
stării de război și instaurarea 
păcii între statele arabe și Is
rael, elaborarea și adoptarea 
unor garanții internaționale pen
tru asemenea reglementare. Ele 
se pronunță pentru convocarea 
cît mai grabnică, în vederea so
luționării acestor probleme, a 
unei conferințe internaționale la 
care să participe toate părțile 
interesate, inclusiv Organizația 
pentru Eliberarea Palestinei, ca 
singurul reprezentant legitim al 
poporului arab palestinian : în 
această privință, un rol util și 
important este chemată să-1 
joace Organizația Națiunilor 
Unite.

Miniștrii au subliniat /con
vingerea fermă a țărilor fer că 
oricit de complicate ar fv pro
blemele litigioase dintre state, 
nu pot fi justificate încercările 
de a găsi soluția lor prin folo
sirea forței sau amenințarea cu 
forța. Toate problemele litigi
oase internaționale trebuie să 
fie soluționate numai prin mij
loace politice, pe calea negocie
rilor, în conformitate cu prin
cipiile și normele dreptului in
ternational.

9. In dorința de „a contribui la 
slăbirea generală a pensiunii'in
ternaționale, statele reprezentate 
la ședință, amintind poziția lor 
principială în favoarea desfiin
țării concomitente a celor 
două alianțe politico-militare — 
N.A.T.O. și Tratatul de la Var
șovia — se pronunță pentru ca 
aceste două alianțe să nu-și ex
tindă acțiunea asupra unor noi 
regiuni în Asia, Africa, Ame
rica Latină, La ședință s-a re
afirmat că statele participante 
la Tratatul de la Varșovia nu 
au intenția de a extinde sfera 
de acțiune a alianței lor și aș
teaptă ca $i țările membre ale 
N.A.T.O. să adopte o poziție 
similară.

10. Lucrările ședinței Comi
tetului miniștrilor afacerilor ex
terne au fost caracterizate de 
hotărirea comună a statelor lor 
de a promova consecvent o po
litică de pace. destindere și 
securitate internațională. Aceas
tă politică este îndreptată spre 
eliminarea pericolului unei ca
tastrofe nucleare. îmbunătățirea 
relațiilor dintre state, dezvol
tarea dialogului constructiv, a 
legăturilor comerciale și econo
mice, tehnico-științifice si altor 
legături pașnice, reciproc avan
tajoase, ceea ce corespunde nă
zuințelor tuturor popoarelor.

Ședința s-a desfășurat întrro 
atmosfera tovărășească, de înțe
legere reciprocă și strinsă cola
borare.

Următoarea ședință a Comi
tetului miniștrilor afacerilor ex
terne ai statelor, participante la 
Tratatul de la Varșovia va avea 
loc la Praga. Perioada concretă 
va fi stabilită de comun acont 

desemnarea „Adunării experți- 
lor". care va avea drept mi
siune soluționarea problemei 
succesiunii ■hiatolahului Ruhol- 
lah Khomeiny, autoritatea su
premă în stat — informează a- 
genția IRNA, reluînd un comu
nicat al Ministerului de Interne 
iranian»
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